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��ح ا�تان ز�جانروز��

 رئیس کل دادگستری استان زنجان در اولین جلسه شورای 
قضایی استان زنجان در سال جدید با تسلیت حادثه تلخ در بندر 
شهید رجایی که منجر به از دست دادن تعدادی از هم وطنان و 

مصدومیت تعدادی دیگر شده بود ....

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان گفت: در استان 
زنجان بیش از ۹۰ هزار نیروی کار مشمول قانون کار داریم که نقش 
اساسی در توسعه اقتصادی استان ایفا می کنند. طیب جعفری، 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان...

ضرورت شفاف سازی اخذ شهریه 
در مدارس زنجان  

وجود ۹۰ هزار نیروی کار مشمول 
قانون کار در زنجان

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲8۴۰۲8۴۰                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۱۰۰۰۰۱۰۰۰۰ تومان تومان

باورودسرمایهآمریکاییهاواروپاییهابهایران،توسعهدردستورکارقرارمیگیرد

آزاد ارمکی: مذاکره ایران با آمریکا بخاطر ضعف نیست
خبر آنلاین/ تهران و واشنگتن گفتگوهای خود را در عمان آغاز کرده اند. از روز شکل گیری 
مذاکرات سیگنال های مثبتی به بازارهای مالی داده شد. اما از مسائل اقتصادی و یا حتی 
مناسبات قدرت که بگذریم می توانیم این سوال را به میان آوریم که این گفتگوها کجای 
جامعه ایران قرار دارند. دکتر تقی آزاد ارمکی، چهره اصلاح طلب و استاد جامعه شناسی 

دانشگاه تهران مهمان »کافه خبر« خبرگزاری خبرآنلاین بود تا به سوالات ما پاسخ دهد.
او معتقد است که شکل گیری گفتگو بین ایران و آمریکا از یک بلوغ در جمهوری اسلامی 

ناشی می شود؛ بلوغی که قرار نیست اعلام شود و به تعبیر او باید پنهان بماند.
این جامعه شناس در پاسخ به این که این بلوغ چه زمانی شکل گرفته پاسخ می دهد: از 

زمانی که محدودیت ها، ناتوانی ها و ناکارامدی ها، فشار خود را اعلام کردند.
آزاد ارمکی در خلال این گفتگو گریزی به حوادث بعد از فوت مهسا امینی زد و با اشاره 
به ناآرامی های ۱۴۰۱ تاکید کرد» این اتفاق حاکمیت را دچار شوک کرد.« به اعتقاد این 

استاد دانشگاه روی کار آمدن دولت پزشکیان هم نتیجه و در ادامه ۱۴۰۱ است.
دکتر تقی آزاد ارمکی با بیان اینکه جامعه اکنون در دوران طلایی گفتگو به سر می برد 
معتقد است که »گفتگو با آمریکا و گفتگوهایی که درون جامعه ایران در جریان است از 

یک سنخ اند.«
مشروح گفتگوی با تقی آزاد ارمکی، استاد جامعه شناسی را در ادامه بخوانید؛

آقای آزاد ارمکی! ایران و آمریکا گفتگوهای خود را در چند دور برگزار کرده 
اند، شما به عنوان استاد رشته جامعه شناسی این گفتگوها را چگونه تحلیل 

می کنید؟ 
این پدیده سطح سیاسی، حقوقی، روابط بین الملل و اجتماعی و فرهنگی دارد. خیلی به 
آن سطوح کار ندارم، با این که این سطح اجتماعی فرهنگی را نمی شود بدون ارجاع به 
آن ها توضیح داد. یک عقده پنهان در جامعه ایرانی وجود داشت: این که چرا با خودی ها، 

منتقدان و مخالفانمان گفتگو نمی کنیم.
خیلی از افرادی که در حوزه سیاسی قدرت پیدا کردند، دنبال گفتگو، آشتی ملی، تنش 
زدایی و آشتی با جامعه جهانی بود. به نظرم این اتفاق تا حدود زیادی روی آن درد مرحم 
می گذارد؛ جامعه و حکومت و نظام سیاسی اش، اگر اراده کند، همچنان استعداد ورود به 
عرصه گفتگو و تعامل با جامعه جهانی را دارد. من وقتی همان لحظه مذاکره و روز بعد 
به جامعه نگاه می کردم، دیدم یک شکفتگی و یک خوشی در ظاهر، رفتار، کلام و داوری 
جامعه وجود دارد که انگار می تواند جواب دهد. یکی از راه های مفیدی که داریم همین 

گفتگو است.
مذاکره با آمریکا، ظرفیت های جامعه ایرانی را برای نقش آفرینی بیشتر فعال می کند

نکته دیگر آن است که ایرانی ها هیچ وقت خود را از جامعه جهانی منفک نکرده اند. ایرانی ها 
همیشه حتی در دوره سخت زیست شان، مثلا حتی در دوره اشغال توسط بیگانه، هم خود 
را جزو جامعه جهانی و بیش از سرزمین خود و فرهنگ خودشان بیان می کردند. به نظرم 
این بازگشت به امر گمشده تاریخی فرهنگی اجتماعی ایرانی که ما ایرانی ها پدیده جهانی 
هستیم و امکان زیست در جهان داریم و می توانیم در جهان اثرگذار باشیم و می توانیم 

مسائل خود را در سطح جهانی حل کنیم و مورد گفتگو قرار دهیم، موضوع مهمی است.
از این منظر، مذاکره و گفتگوی با آمریکا را اتفاقی می دانم که ظرفیت های جامعه ایرانی را 
برای نقش آفرینی بیشتر در سطح منطقه و بین الملل فعال می کند. بخشی از اقتصاددان ها 
می گویند اگر این اتفاق بیافتد، کنشگری ما در جهان و منطقه چگونه خواهد شد و حضور 

ما در جامعه چقدر می تواند موثر و تعیین کننده باشد.
در زمان جنگ جهانی ایرانیان ملت درخود و مرده نبودند

است  ممکن  دانسته اند.  را جزو جامعه  جهانی  ایرانی ها همیشه خود  گفتید   
مصادیقی از آن را هم بگویید؟ 

ما موقعی که جنگ جهانی اول و دوم در ایران شکل گرفت، هیچ وقت ملتی در خود رفته و 
مرده نبودیم که دچار انحطاط شویم. همیشه بعد از آن اراده کردیم؛ یا به دنبال یک دولت 

مقتدر رفتیم یا تصویری از فرهنگ خود در سطح جهانی ارائه دادیم. 
از آن حرف می زنیم، تصویری مربوط به تاریخ و گذشته است. در  ایرانی که  فرهنگ 
دوره میانی و دوره معاصر )از پایان قرن نوزدهم و آغاز بیستم( ایرانی های روشن فکر و 
فرهنگ مدار، تصویری از خودشان بازگو می کنند و می سازند که بیش از آن که در خود 
مرده، ویران شده و منحط شده باشند، خود را متعالی تر جلوه می کنند. در همین زمانه به 

داریوش، کورش، شاهان و دولت های مقتدر و کسانی پناه می برند که روایت های فرهنگی 
می دهند. حافظ خوانی، مولوی خوانی، سعدی خوانی و رودکی خوانی در همین زمانه رخ 

می دهد که بعدا می تواند ژانر فرهنگ ایرانی را تولید کند. 
همین الان هم اگر نگاه کنید جامعه بسیار روایت های این چنینی فرهنگی را بازگو می کند. 
ایرانی ها حتی در دوره انحطاط و سقوط و شکست هم شروع نکرده به تحقیر یا ویرانی خود 
نکرده اند. مدام تصویر مجدد ارائه کرده ایم تا وقتی شرایط برای حضور پیدا کنیم، امکان 

عمل را برای خود فراهم کنیم. 
ایران حاضر شده و مورد ارجاع قرار می گیرد اتفاق مبارکی است که گذشته تاریخی 
 یعنی می فرمایید آن ناسیونالیزم که در دوران پهلوی شکل گرفت محصول 

شرایط اشغال و ... بود؟ 
یک خوانش سیاسی از آن فرهنگ گرایی و ملیت ایرانی بود که ناسیونالیسم و تز »تمدن 
بزرگ« از دل آن بیرون آمد. آن یک خوانش رادیکال بود. اساسا در خیلی از افراد مثل 
فروغی، داور و بهار و ... ناسیونالیزم به معنای شاهنشاهی آن نمی بینید. اما این ها آدم هایی 
اند که از تاریخ پیوسته فرهنگی روایت می کنند. وقتی بهار روایتی از جهان ایرانی با زبان 
شعر می کند یا فروغی این کار را با زبان فلسفه یا سیاسی می کند، پیوستگی فرهنگی را 
صورت بندی و رمز گشایی می کند. اما بعدها دیگران از آن ها استفاده بد می کنند. همین 
امروز هم همه گذشته تاریخی ایران حاضر شده است و مورد ارجاع قرار می گیرد و این، 

اتفاق میمون و مناسبی است.
گروه های رادیکال تعبیری از دشمن دارند که انگار هیچ گاه نمی توانیم با آمریکا زیست 

کنیم
 به قضیه مذاکره ایران و آمریکا برگردیم. جامعه از این گفتگوها و مذاکرات 

انتظاراتی دارد ...
قطعا دارد. یکی از آن ها پایان تنش است. جامعه ایرانی از نظر اجتماعی و فرهنگی هیچ 
وقت اهل ستیز نبوده است. بیش از همه، اهل سازگاری بوده ایم؛ هم با خودمان و هم 
با همسایگانمان بوده ایم. به نکته ای باور دارم و مستندات تاریخی برایش دارم، این که 

ایرانی ها همیشه بیگانه را خودی کرده اند. این قدرت بزرگی است.
در دولت هایی مثل آلمان، آمریکا و کانادا بیگانه همانطور تحت عنوان هویت های چند گانه 
باقی مانده اند. این دولت ها قدرت در خود کردن را ندارند اما ایرانی ها این قدرت را داشته اند 
و توانسته ایم این کار را انجام دهیم. این استعداد سازگاری و دیگری را خودی کردن و از 
دشمن به دوست رسیدن و از نزاع به سازگاری و تنش زدایی رسیدن، چیزی است که 

ایرانی ها آن را طلب می کنند.
جامعه می گوید می توانیم دشمن را به دوست تبدیل کنیم به شرط اینکه....

خیلی از گروه های رادیکال همچنان تعبیر رادیکال از دشمن و دیگری ارائه می دهند. 
گویی که هیچ وقت نمی توانیم با آمریکا زیست کنیم و همیشه باید ستیزه گرایانه باشیم. 
اما جامعه می گوید اینطور نیست؛ می توانیم دشمن خود را جابجا کنیم. باید این جا دشمن 
را به دوست تبدیل کنیم. مشروط به این که هم خودمان بپذیریم و هم دشمن از دشمنی 
اش دست برداشته باشد. این انتظار اجتماعی فرهنگی است که جامعه در این گفتگو دارد 

که به نظرم انتظار خوبی است و منشا تحولات عمده هم می تواند باشد.
اصولگرای رادیکال ایرانی ضد مدنیت است 

 فکر می کنید این شکاف در نگاه جامعه با آنچه در ذهن گروه های تندرو سیاسی 
وجود دارد ممکن است رفع شود؟ امکان همسو شدن آن ها با جامعه وجود دارد؟ 
خیر – اصولگرای رادیکال اگر قصد همگرایی داشت، فرصت های تاریخی برایش وجود 
داشت. اساسا او سازه خود را ساخته است. شما در همه جوامع، نوعی رادیکالیزم فرهنگی 
سیاسی دارید که منتظر شکار موقعیت سلطه بر اکثریت و از همه مهم تر اضمحلال امر 
مدنی اجتماعی است. اصولگرای رادیکال، ایرانی ضد مدنیت است و می خواهد این را فرو 

بریزد.
یک بلوغ پنهان در جمهوری اسلامی شکل گرفته

 برخی می گویند مذاکراتی که شکل گرفته پیش از این هم شدنی بود و ...
نه نمی توانست اتفاق بیفتد ... من قبول ندارم که جمهوری اسلامی ضعیف شده است و به 
خاطر ضعف خود در حال مذاکره است، بلکه جمهوری اسلامی به یک بلوغ پنهان رسیده 
است. آن بلوغ پنهان است که او را به این عمل وا داشته است نه ضعفی که برخی می گویند 

نیابتی هایش همه رفته اند و فلان و بهمان.
بلوغ جمهوری اسلامی می گوید آنچه کرده ام موجب تعطیلی پروژه توسعه بود. اما نه 
دموکراسی ... چون مساله اول جمهوری اسلامی، دموکراسی نیست، بلکه توسعه است. 
جمهوری اسلامی می گوید: هنوز گندم ندارم، هنوز نمی توانم خودم بنزین تولید کنم، هنوز 
مردمانم مهاجرت می کنند و ... این ها  به طور پنهان الزاماتی برای حاکمیت ایجاد کرده 
اند. جمهوری اسلامی نمی تواند مرزها را ببندد یا مهاجران را تنبیه کند. نمی تواند جلوی 
خروج پول ها را بگیرد. نمی تواند همه جا گندم بکارد چون یک سال این کار را کرد و نتیجه 

اش را دید. نمی تواند آب ها را جابجا کند چون بحران سرزمینی پیش می آید.
این ها ناخواسته بلوغی ایجاد کرده اند. دیروز این بلوغ را نداشته ایم. همچنان سرمست 
آب های سرریز شده از سدها بودیم. همچنان از بنزین مجانی استفاده می کردیم. هنوز 
آلودگی نداشتیم. هنوز نخبگانمان به این صورت نرفته بودند. تعارضات هنوز به این شکل 
عمیق در نظام سیاسی نیامده بود که بتوانند برای حاکمیت منشا خطر و حادثه شوند. این 
مجموعه عوامل به نظرم یک بلوغ پنهان اعلام نشده ای شکل داده است. این بلوغ دستور 
می دهد، کمک می کند یا حداقل فضایی ایجاد می کند تا در جامعه بمانیم. چون اگر نمانیم 

آخرین فرصت تاریخی ما است؛ اگر اقدام نکنیم دچار فروپاشی می شویم.
ممکن است یک عصیان های اجتماعی خطرناکی هم شکل بگیرد. این اضمحلال نظام 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی را فراهم می کند که خطرناک تر از فروپاشی است. 
چون فروپاشی سیاسی، راه نجات یک فرهنگ است. اما وقتی اضمحلال نظام سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی اتفاق بیافتد، از یک دوره تاریخی بیرون می افتید و از 

مناسبات اجتماعی منطقه ای و بین المللی خارج می شوید.
همه کاندیداها در انتخابات ریاست جمهوری گفتند نظام مدیریتی کشور ناکارآمد است

 این »بلوغ پنهان« از چه زمانی شکل گرفته است؟ 
از آن جایی که محدودیت ها، ناتوانی ها و ناکارامدی ها، فشارشان را اعلام کردند. دقت کنید 
که در انتخابات ریاست جمهوری گذشته، همه کاندیداها از هر جناحی به اتفاق اعلام 
کردند که نظام مدیریتی کشور ناکارآمد است. اعلام ناکارآمدی نظام سیاسی، اجتماعی، 
فرهنگی و مدیریتی یک اتفاق استثنایی است که در تاریخ اجتماعی و سیاسی ایران رخ 
داد. تا دیروز فقط منتقد و مخالف می گفت ناکارآمد و نامشروع هستید. ولی همه کسانی 
که دستشان در حاکمیت است، مدیر و رئیس جمهور و رئیس مجلس هستند، آن ها 

می گویند ناکارآمدیم. حتی منتقدان و اصولگرایان رادیکال هم این را می گویند.
این نوعی بلوغ ایجاد می کند. مثل این است که نمی دانید سردرد یعنی چه؟ اما بعد که 
می فهمید سردرد یعنی چه متوجه می شوید بیمار هستید و برای رفع آن اقدام می کنید. 
به نظرم یکی از شاخص های مهم، اعلام ناکارآمدی نظام مدیریتی، نظام سیاسی، نظام 
اجتماعی یا نظام فرهنگی در این چند سال اخیر است که یک آگاهی پنهان ایجاد کرده 

است.
هنر پزشکیان به ارمغان آوردن وفاق است

راه کارآمدی، عبور از این چالش ها و بحران ها است. تا دیروز نمی کردیم چون چندگانه 
نظام سیاسی داشتیم. دولت جدید، امروز می گوید وفاق؛ یعنی در درون حاکمیت دعوا 
نداشته باشیم. این هنر مهم پزشکیان است که برای این کشور به ارمغان آورده است. بین 
قوه قضاییه، مجریه و مقننه و هر سه یا هرکدام از این ها با رهبری اختلاف و دعوایی وجود 
ندارد. همه یک کاسه شده اند؛ خود این، یعنی انتقال اطلاعات و داده ها با همدیگر در عمل 
جمعی. نفع آن کاهش عدم ناکارآمدی است. این ناکارآمدی خود را در توسعه و روابط 

بین الملل نشان می دهد.
با ورود سرمایه آمریکایی ها واروپایی ها به ایران توسعه در دستور کار قرار می گیرد

درست است که می گوییم این ها را به هم گره نزنیم. اما این ها با هم پیوند دارند. اگر 
بخواهیم وارد توسعه شویم باید کالا تولید کنیم، باید پول داشته باشیم و سرمایه گذاری 
کنیم در حالی که این پول نیست. پس باید این را حل کنیم تا بعد در پروسه توسعه بریزیم.

احتمالا در این معاهده، قرارداد یا این پیوست بین توسعه و روابط بین الملل هم وجود 
آمریکایی ها  که  است  این  می شود،  زده  که  حرفی  اولین  همین،  برای  داشت.  خواهد 
می توانند در ایران سرمایه گذاری کنند. این را تا دیروز نمی گفتیم. این حرف یعنی ثروت 
وارد شود؛ وقتی ثروت آمریکایی وارد ایران شود، ثروت اروپا و بقیه جهان هم وارد می شود 

و پروژه توسعه در دستور کار قرار می گیرد.
جمهوری اسلامی بلوغش را اعلام نمی کند چون از خفت گیری منتقدانش ترس دارد
 در مورد »بلوغ پنهان« گفتید »اعلام نشده« است. علت اعلام نشدن آن را چه 

می دانید؟ 
از این می ترسیم که مبادا منتقدان به صحنه بیایند و شروع به خفت گیری کنند. برای 
همین من برای خود، دیگران و همه کسانی که در عرصه رسانه هستند پیشنهادی دارم. 
جامعه طبقه متوسط نیروی مهمی در مجوز دادن به هر بحران، شورش، آشوب و جنبش 
اجتماعی است. این طبقه متوسط تاکنون مقاومت کرده و اجازه نداده است که جنبش های 

اجتماعی به شورش های اجتماعی تبدیل شود.
طبقه متوسط الان دارد به حاکمیت اعلام می کند که اگر تغییر رفتار دهی محاکمه ات 
نمی کنیم، و مورد سوال قرارت نمی دهیم و تنبیه نمی کنیم. به نظرم این اتفاق خوبی است. 
این گفتگو این معنا را تولید می کند که فردا نخواهید از هم خفت گیری کنید؛ تا کسی که 
فروپاشی می خواهد کنار برود. این یعنی به دوره جدیدی وارد شویم که همه باهم بتوانیم 
مشکلات را مرتفع کنیم، تا این که بگوییم تو مسئول بودی و باید محاکمه شوی. باید از 
این قصه دست برداشت تا آن بلوغ اعلام شود. وقتی هم که اعلام شد، در عین حال که به 

آن عمل می کنیم، بتوانیم وارد یک عرصه ساختن و سازندگی و توسعه شویم.
در جنبش زن زندگی آزادی طبقه متوسط اجازه نداد که جنبش به انقلاب فراگیر تبدیل 

شود
 این حرف یعنی همه ناآرامی های گذشته را جنبش می دانید؟ 

همه آن ها بلاشک و بدون تعلل جنبش اجتماعی بوده اند. حتی من نام ماجرای »زن 
زندگی آزادی« را »جنبش مهسا« و »جنبش زن زندگی آزادی« گذاشته ام. اتفاقا طبقه 
متوسط اجازه نداد که آن جنبش به عنوان یک انقلاب بزرگ و فراگیر تبدیل بشود. به نظرم 
حاکمیت و جامعه باید به خود اعتبار بزرگی دهد که نیروهای منتقد و معارضش به عرصه 
مشارکت سیاسی بر می گردند، در انتخابات شرکت می کنند، از کاندیدای واحدی حمایت 

می کنند؛ به جای آن که بگویند قهر می کنیم.
کنش سیاسی سیدمحمد خاتمی درخشان است

فردی مانند آقای خاتمی، کنش مدنی درخشانی دارد. حمایت می کند، دعوت می کند و 
رای می دهد. چون می داند ورودش به آن عرصه، خشونت ایجاد می کند و جامعه ضعیف 
تر و نظام سیاسی نابودتر می شود. اصلا جامعه ضعیف می شود. در حالی که ورود به این 
عرصه، یعنی اگر خطا کردیم آن رابه هم ببخشیم و این خطا را جمعی کرده ایم و بعد این 
بلوغ را اعلام کنیم تا به این عرصه وارد شویم تا پروژه توسعه را در دستور کار قرار دهیم.

مخابرات منطقه زنجان
مخابرات منطقه زنجان درنظردارد  نگهداری و پشتیبانی فنی

 و رفع خرابی و بازسازی شبکه کابل و هوایی مسی و نوری MDF و 
واگذاری خطوط و کلیه سرویس های واگذار شده بر روی این شبکه 

مرکز و مراکز روستایی خرمدره – نگهداری سرویس های باند پهن 
از پورت تا محل مشترک رابه اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید

متقاضیانمحترممیتوانند،جهتکسباطلاعاتبیشتربهآگهیفراخواندرسایت
شرکتمخابراتایرانبهآدرسwww.tci.irوسایتمخابراتمنطقهزنجانبهآدرس

www.za.tci.irمراجعهنمایند.
اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجان

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
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ثمره بی عدالتی در ورزش

رشد ۶ برابری فروشگاه های فعال 
حوزه تجارت الکترونیک در زنجان 

»کوچه«
 مایه ننگ یا باعث افتخار؟ 

استفاده از فناوری های نوین
 برای مقابله با تقلب کنکوری ها 

ون های شهرداری زنجان 
زمین گیر شدند

حضور کشتی گیران زنجانی 
در مسابقات قهرمان کشوری

علت حادثه بندر شهید رجایی 
باید کارشناسی شود

شوراها از دخالت 
در عزل و نصب ها اجتناب کنند

مدیرکلدفترهماهنگیاموراستانهایوزارتورزشوجوانانبرلزومرفع
بیعدالتیهایحوزهورزشبااجرایطرحآمایشسرزمینیتاکیدکرد؛

استاندارزنجاندرهمایشگرامیداشتسالروزشوراهای
استانزنجانتاکیدکرد؛

 عدالت ورزشی با ارتقای یکپارچگی، شفافیت و مسئولیت پذیری در صدد حفظ اعتبار و قابل اعتماد 
بودن مسابقات ورزشی است. عدالت ورزشی محیطی را ایجاد می کند که در آن رفتار اخلاقی تشویق 
می شود و ورزشکاران و تماشاگران می توانند به یکپارچگی نتایج ورزشی اطمینان داشته باشند 
موضوعی که در ورزش کشور به آن توجه جدی وجود نداشت اما مدیرکل دفتر هماهنگی امور 

استان های وزارت ورزش و جوانان می گوید که دولت مسعود پزشکیان قرار است...

 محمدنبی شهیکی: موفقیت پارک های علم و فناوری به استفاده از ظرفیت بخش خصوصی گره خورده است              
    معاون اقتصادی استاندار زنجان: شهرک فناوری اطلاعات استان فعلا در حد یک زمین است
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معاونفناوریونوآوریوزیرعلوم،تحقیقاتوفناوریدرزنجانباتاکیدبرگرهخوردنپردیسباصنعتتاکیدکرد؛

رویافروشی نکنیم!رویافروشی نکنیم!
محسن صادقی: شوراها باید از سوگیری و سیاسی کردن امور پرهیز کنند

رسول منعم: با اجرای کامل این سند به جا مانده، بسیاری از چالش های سالهای اخیر
 در زمینه توزیع نامتوازن اعتبارات و خدمات و زیرساختها پایان خواهد یافت

با حضور رئوسای شورای شهرهای زنجان روز  استان زنجان   همایش گرامیداشت سالروز شوراهای 
سه شنبه 9 اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ برگزار شد. محسن صادقی استاندار زنجان در این مراسم با اشاره به 
اینکه استان زنجان برای سرمایه گذاری به جهش جدی نیاز دارد، اظهار کرد: شوراها برای تسهیل گری 
سرمایه گذاری در استان نقش مهمی ایفا می کنند.استاندار زنجان با بیان اینکه استان زنجان بهشت 
سرمایه گذاری است، اضافه کرد: استان زنجان می تواند به منطقه ویژه اقتصادی منطقه تبدیل شود و به 
توسعه متوازن دست یابد.وی با اشاره به اینکه هم اکنون ۳۸9 طرح بزرگ نیمه تمام در استان فعال است، 

ادامه داد: قدمت برخی از این پروژه ها به بیش از ۳۰ سال می رسد.صادقی....

برگزیده



چهارشنبه  ۱۰  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۴۰ روز�� اقتصاد۲۲

رویداد2۴/  طرح کالابرگ الکترونیکی که از اسفند ۱۴۰۳ آغاز شد، همچنان در هاله ای 
با وجود واریز اعتبار برای خانوار های نیازمند در ماه های گذشته،  ابهام قرار دارد.  از 
تکلیف واریز یارانه کالابرگ برای اردیبهشت ۱۴۰۴ هنوز مشخص نیست. آیا دولت قادر 

به تأمین اعتبار لازم برای ادامه این طرح است یا باید منتظر توقف موقت آن باشیم؟
دولت سیزدهم در اسفندماه ۱۴۰۳ طرح کالابرگ الکترونیکی را آغاز کرد و در فروردین 
۱۴۰۴ این طرح را به مرحله اجرا رساند. هدف از این طرح تسهیل دسترسی خانوار های 
نیازمند به کالا های اساسی است و به خانوار های مشمول این امکان را می دهد که از 
اعتبار تخصیص یافته خود برای خرید ۱۱ قلم کالای اساسی از جمله لبنیات، گوشت، 

مرغ، روغن و برنج از فروشگاه های سراسر کشور استفاده کنند.
در مرحله اول، که در اسفند ۱۴۰۳ به اجرا درآمد، به دهک های اول تا سوم درآمدی 
۵۰۰ هزار تومان و به دهک های چهارم تا هفتم ۳۵۰ هزار تومان به ازای هر نفر اعتبار 
تعلق گرفت. این روند در فروردین ۱۴۰۴ ادامه یافت و از ۱۶ فروردین اعتبار دهک های 
اول تا سوم و از 2۷ فروردین اعتبار دهک های چهارم تا هفتم به حساب خانوار ها واریز 

شد. این اعتبار برای خرید کالا های مذکور تا پایان خرداد ۱۴۰۴ معتبر خواهد بود.
اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی در اردیبهشت ۱۴۰۴ با برخی ابهامات مواجه شده است. 
حسن نوروزی، مدیرعامل سازمان هدفمندسازی یارانه ها، در یک گفت وگوی تلویزیونی 
اخیر اشاره کرد که ادامه طرح در سال جاری به تأمین منابع مالی پیش بینی شده در 

بودجه ۱۴۰۴ بستگی دارد.
اردیبهشت  برای  کالابرگ  یارانه  واریز  در خصوص  اطلاعیه رسمی  امروز هیچ  به  تا 
۱۴۰۴ منتشر نشده است. این وضعیت موجب سردرگمی یارانه بگیران در خصوص 
دریافت مجدد یارانه کالابرگ شده است. با این حال، در صورت ادامه اجرای طرح، 
پیش بینی می شود که یارانه کالابرگ مستمری بگیران کمیته امداد امام خمینی )ره( و 
سازمان بهزیستی در نیمه اردیبهشت به حساب آنها واریز شود. همچنین، احتمالاً یارانه 
دهک های اول تا سوم در بیستم اردیبهشت و یارانه دهک های چهارم تا هفتم در اواسط 

دهه آخر اردیبهشت به حساب خانوار ها واریز خواهد شد.
با این حال، همان طور که گفته شد، آینده طرح کالابرگ الکترونیکی در اردیبهشت به 
تأمین اعتبار از سوی دولت وابسته است و هنوز نمی توان به طور قطعی از تداوم یا توقف 

موقت آن خبر داد.
تکلیف واریز یارانه معیشتی برای دهک ها

با وجود نزدیک شدن به پایان اعتبار مرحله دوم کالابرگ الکترونیکی، مسئولان وزارت 

کار از احتمال تداوم این طرح حمایتی در سال ۱۴۰۴ خبر داده اند. اخبار یارانه معیشتی 
را در اندیشه معاصر ببینید.

مرجان دبیری، سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیکی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اعلام کرد: مرحله اول و دوم این طرح تا پایان خردادماه ۱۴۰۴ اعتبار دارد و در صورت 

تأمین منابع مالی، احتمال ادامه آن در ماه های آینده نیز وجود دارد.
در  یارانه بگیران  فهرست  از  افراد  حذف  بر  مبنی  گزارش ها  برخی  به  اشاره  با  وی 
به روزرسانی بهمن ماه گفت: »افرادی که مدعی هستند مشمول یارانه هستند، اما حذف 
شده اند، می توانند با مراجعه به سامانه، دهک خود را بررسی کنند. در صورت قرارگیری 
در دهک های یک تا هفت، مشمول کالابرگ خواهند بود. یکی از معیار های حذف، 
گردش مالی حساب افراد است.« دبیری درباره آینده طرح در سال ۱۴۰۴ اظهار داشت: 
»مصوبه ادامه طرح در دولت تهیه شده و نظر دولت نیز بر تداوم آن است، اما زمان اجرای 
مرحله بعدی هنوز مشخص نیست. احتمال دارد ساختار طرح دچار تغییراتی شود و 

بیشتر به سمت حمایت هدفمند از دهک های کم برخوردار حرکت کند.«
سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیکی ادامه داد: در صورت تخصیص اعتبار، مرحله سوم 
نیز اجرایی خواهد شد. به گفته محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس، منبع تأمین مالی اجرای طرح از محل تسعیر ارز درنظر گرفته شده و در سال 

جاری مشکلی برای ادامه اجرای آن وجود ندارد.
جزئیات و عملکرد مرحله دوم

دبیری با اشاره به نحوه شارژ اعتبارات در مرحله دوم گفت: در بخش اول این مرحله، 
اعتبار ۵۰۰ هزار تومانی برای هر نفر از دهک های اول تا سوم و در بخش دوم، اعتبار 

۳۵۰ هزار تومانی برای دهک های چهارم تا هفتم از 2۷ فروردین ماه واریز شده است.
وی افزود: تاکنون در مرحله دوم، حدود 2۰ میلیون نفر خرید کرده اند. با احتساب 
مرحله نخست که شامل ۵۵ میلیون نفر بود، در مجموع ۷۵ میلیون نفر از طرح کالابرگ 

الکترونیکی استقبال کرده اند.

جزئیاتیارانهمعیشتیکالابرگبرایخانوارهادراردیبهشت؛

اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی در اردیبهشت ۱۴۰۴ با برخی ابهامات مواجه شده است
رییسکلدادگستریاستانزنجان:

ضرورت شفاف سازی اخذ شهریه 
در مدارس زنجان  

مدیرکلتعاون،کارورفاهاجتماعیاستانزنجانخبرداد:
وجود ۹۰ هزار نیروی کار مشمول قانون کار در زنجان

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/ رئیس کل دادگستری استان زنجان در اولین جلسه شورای قضایی 
استان زنجان در سال جدید با تسلیت حادثه تلخ در بندر شهید رجایی که منجر 
به از دست دادن تعدادی از هم وطنان و مصدومیت تعدادی دیگر شده بود گفت 
:  اجرای برنامه ها ابلاغی قوه قضاییه  در سال ۱۴۰۴ مورد اهتمام جدی اعضای 

شورای قضایی قرار گیرد. 
 وی با اشاره به اینکه اجرای مصوبات شورای قضایی در ابعاد مختلف با پیگیری و 
نظارت بر اجرای دقیق مصوبات تا حصول نتیجه مورد اهتمام شورای قضایی قرار 

گیرد افزود :  اثر بخشی این جلسات بایستی همراه با خروجی مثبت باشد . 
حجت الاسلام والمسلمین علی فرجی برحق با اشاره به اینکه مشکلاتی که در 
حوزه پسماندها در زنجان  میان رانندگان و شرکت  وجود داشت افزود : با ورود 

بازرس کل استان زنجان این اختلاف برطرف شد که جای تقدیر می باشد . 
 رئیس کل دادگستری زنجان در ادامه با اشاره به وجود مشکلات در حوزه شرکت 
تعاونی مسکن شهرک کارمندان افزود :  در راستای حل این مشکل چندین ساله 
اقدامات لازم بایستی در راستای تصفیه شرکت تعاونی مسکن  شهرک  کارمندان 
و واگذاری اموال شرکت به مراکز عام المنفعه با سرعت انجام شود که نهادهای 
نظارتی و بازرسی کل استان زنجان در این حوزه با جدیت پیگیری و نتیجه اقدامات 

را به شورای قضایی گزارش دهند. 
 وی با اشاره به اخذ شهریه های بالا در مدارس استان به ویژه درمدارس غیرانتفاعی 
بر ضرورت شفاف سازی دریافت شهریه ها بر اساس تعرفه های متعارف تاکید کرد و 
گفت: اداره کل آموزش و پرورش استان ، بازرس کل استان و دیگر نهادهای نظارتی 
در خصوص ضرورت اطلاع رسانی شهریه های مدارس با نصب بنر  مقابل مدارس 

اقدامات لازم را انجام دهند . 
 رئیس کل دادگستری استان زنجان با بیان اینکه کیفیت پخت نان در زنجان 
که ازدیگر  مشکلات و مطالبات مردم  است تاکید کرد و گفت : نظارت دقیق 
بر نانوایی ها در خصوص پخت نان سالم از سوی اداره کل غله و نهادهای نظارتی 
صورت گیرد تشکیل کارگروه فنی و نظارتی با حضور اداره غله ، بازرسی استان 
،تعزیرات حکومتی  و معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان 

در خصوص پخت نان سالم تشکیل دهند . 
 وی همچنین در ادامه با تاکید بر اینکه نظارت بر فعالیت  واحدهای صنفی در 
جهت اخذ پروانه کسب مورد اهتمام قرار گیرد گفت : نظارت بر واحدهای صنعتی 
فاقدپروانه کسب و جلوگیری از  فعالیت غیرقانونی و فاقد پروانه کسب مورد اهتمام 

دستگاه های متولی امر قرار گیرد . 
برنامه های  و  اقدامات  از  استان گزارشی  اعضای شورای قضایی  این جلسه  در 

مجموعه خود ارائه کردند.

استان  زنجان گفت: در  استان  اجتماعی  رفاه  و  تعاون، کار  زنجان/ مدیرکل  صدای 
زنجان بیش از ۹۰ هزار نیروی کار مشمول قانون کار داریم که نقش اساسی در توسعه 

اقتصادی استان ایفا می کنند.
طیب جعفری، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان ضمن تبریک هفته کار 
و کارگری اظهار داشت: بر اساس آخرین آمار رسمی تا پایان سال ۱۴۰۲، استان زنجان 
دارای بالاترین نرخ مشارکت اقتصادی در کشور است و بیش از ۵۰ درصد جامعه استان 
در فعالیت های اقتصادی مشارکت دارند.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
زنجان افزود: زنجان در زمینه نرخ اشتغال نیز در رتبه های برتر کشور قرار داشته و جزو 

استان هایی با پایین ترین نرخ بیکاری محسوب می شود.
وی تأکید کرد: اگرچه حضور نیروی انسانی در فعالیت های اقتصادی استان قابل توجه 
است، اما همچنان نیاز به تقویت درآمد جامعه کارگری احساس می شود. به گفته وی، 
استان زنجان از نظر میزان درآمد در رده متوسط کشور قرار دارد و به همین منظور 

اجرای طرح طبقه بندی مشاغل به طور ویژه در دستور کار قرار گرفته است.
جعفری با اشاره به اجرای موفق این طرح در سال گذشته در بسیاری از واحدهای 
تولیدی و خدماتی استان، افزود: اجرای طبقه بندی مشاغل فرایندی کمتر از یک سال 

زمان می برد و اثر مستقیم و محسوسی بر افزایش حقوق کارگران خواهد داشت.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان در بخش دیگری از سخنان خود 
به وضعیت قراردادهای کارگری اشاره کرد و گفت: قانون کار هم قراردادهای دائم و 
هم موقت را به رسمیت می شناسد. ما در استان زنجان کارفرمایانی که قراردادهای 

بلندمدت یا دائم با کارگران خود منعقد کنند را بیشتر مورد حمایت قرار می دهیم.
وی به اقدامات حمایتی از کارگران نیز اشاره کرد و اظهار داشت: بازرسی های مستمر 
برای حفظ ایمنی کارگاه ها و رعایت حقوق کارگران انجام می شود. سالانه بیش از ۸ 

هزار مورد بازرسی در سطح استان صورت می گیرد. 
جعفری با بیان اینکه استان زنجان در میانگین زمان رسیدگی به اختلافات کارگری و 
کارفرمایی در جایگاه ششم کشور قرار دارد، بیان داشت: در حوزه آموزش های مهارتی 
نیز فنی و حرفه ای استان بسیار فعال عمل کرده است و آموزش های قبل و حین خدمت 

ویژه ای برای جامعه کارگری تدارک دیده شده است.
وی در ادامه با اشاره به تغییر رویکرد بازار کار استان بیان داشت: انباشت نیروی کار در 
بخش کشاورزی فشار زیادی بر منابع طبیعی وارد می کند. بر همین اساس سیاست 
استان تقویت بخش خدمات بوده و طی سال های اخیر سهم اشتغال در این بخش از 

۳۳ درصد به بیش از ۴۵ درصد افزایش یافته است.
جعفری در پایان گفت: در استان زنجان بیش از ۹۰ هزار نیروی کار مشمول قانون کار 

داریم که نقش اساسی در توسعه اقتصادی استان ایفا می کنند. 

جماران/  دکتر فرشاد مومنی، استاد تمام اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی که در نشست 
ویژه برنامه روز جهانی کارگر و در دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران سخن می گفت، 
ضمن ابراز امیدواری نسبت به اینکه با بررسی های کارشناسی مسائل ایران، و با یک اراده 
جدی قادر باشیم ازانواع فاجعه های با منشا داخلی و خارجی علیه انسان ها در کشورمان 
جلوگیری کنیم، خاطرنشان کرد: در اقتصاد سیاسی، اشتغال یک متغیر سیستمی است و 
حداقل از پنج زاویه، درباره معنا و دلالت های سیستمی بودن متغیر اشتغال بحث های بسیار 
قابل اعتنایی وجود دارد. یکی از آن پنج جنبه این است که تصویر بازار کار یک کشور، 

مانند آیینه ای است که می توانید کل مناسبات حیات جمعی را از درون آن نگاه کنید.
منافع اقلیت بسیار ناچیز، به عنوان مسائل ملی جا زده می شود

وی افزود: با کمال تاسف به علت اینکه در کادر مناسبات اقتصاد سیاسی رانتی، بقای 
این مناسبات به دستکاری واقعیت، پنهانکاری و تکیه بر فریب و دادن آدرس های غلط 
است، جامعه ما به ندرت قادر می شود روی مسائل اصلی و اساسی اش متمرکز شود و ما 
دائما شاهد این هستیم مسائلی که تقریبا منافع اقلیت بسیار ناچیز را پوشش می دهد، 
به عنوان مسائل ملی جا زده می شود و درباره مسائل به معنای دقیق کلمه ملی، تقریبا 

حرفی شنیده نمی شود.
آنچه که جامعه ایران را رو به زوال می برد، سقوط بی سروصدای کیفیت اشتغال است

این اقتصاددان با بیان اینکه ما به ارائه تصویرهای چند لایه از اوضاع و احوال بازار کار، ارائه 
تحلیل های هرچه عمیق تر از چرایی و چگونگی شکل گیری مناسباتی که کل حیات 
جمعی ما را به قهقرا و زوال می کشاند و تمرکز بر راه حل ها و تجویزهایی که می تواند 
گره گشای ما باید نیاز داریم، گفت: اساس ماجرا در مسیر نجات ایران این است که ما 
سازوکارهای پیدا کنیم که هم در سطح حکومت و هم در سطح جامعه، کیفیت اشتغال 
بیش از کمیت آن مورد توجه قرار گیرد. آنچه که جامعه ایران را رو به زوال می برد، سقوط 
بی سروصدای کیفیت اشتغال در کشور است و همه آثار تلخ و نگران کننده ای که از نظر 

اجتماعی و اقتصادی مطرح می شود، بازتاب سقوط کیفیت اشتغال است.
مومنی ضمن تاکید بر اینکه از جامعه علمی کشور باید استمداد می کنیم که ابتدا مقام و 
منزلت اشتغال را روشن و سپس بر روی نقش ابر تعیین کننده کیفیت اشتغال پافشاری 
کنند، به کتاب منتشر شده با عنوان » مرگ های از سر ناامیدی و آینده سرمایه داری« 
اشاره کرد و افزود: وقتی ترجمه این کتاب تمام شد، من به واسطه عهدی که خودم دارم 
اگر در ترجمه کتابی مشارکت می کنم، مقید هستم به اینکه در مقدمه آن پیام های اصلی 
کتاب را در کادری که اگر نویسنده ایرانی بود و متناسب با نیازهای سطح توسعه ایران 
کتاب می نوشت را مورد توجه قرار دهم. نوشتن مقدمه حدود ۱۸ ماه طول کشید و 
تصورم این بود که می ارزد که این کتاب با ۱۸ ماه تاخیر چاپ شود، اما آن پیام را درست 

منتقل کند.
سه گونه مرگ که در اثر سقوط کیفیت اشتغال جهش یافت

رئیس موسسه مطالعات دین و اقتصاد توضیح داد: پیامهای اصلی این کتاب، این بود که 
به دلایل گوناگونی آمریکایی ها در دوره ای تصور می کردند که منافعشان در این است 
که اشتغال با کیفیت صنعتی را به عهده دیگران بگذارند و خودشان به اشتغال پر منفعت 
و البته به غایت نابرابرساز خدماتی متکی شوند. این کتاب ضمن ارزیابی این پدیده، نشان 
می دهد وقتی اشتغال غیرمولد شد سه گونه مرگ یک باره با جهش بزرگ در آمریکا 
خود را به رخ کشید؛ »مرگ از فرط مصرف مواد مخدر«، »مرگ از فرط مصرف مشروبات 
الکلی« و »مرگ از فرط گرایش به خودکشی«. آنها ریشه این سه نوع مرگ جهش یافته 
را در سقوط کیفیت اشتغال نشان دادند. وقتی یک اقتصادی که نوک پیکان پیشرفت های 
علمی – فنی قرار دارد، و بیش از ۱۵۰ سال است که از مرحله تولید انبوه عبور کرده، با 
یک خطای کلیدی، یعنی حساسیت زدایی از کیفیت اشتغال با چنین مرگ هایی روبرو می 

شود، روشن است که در جامعه ما چه پیامدهایی به بار می آید.
مومنی با اشاره به دیدگاه »پیتر دراکر« مبنی بر اینکه پیش بینی مارکس تحقق نیافت به 
این دلیل که بحران انقلاب بهره وری جهشی در سهم نیروی کار ایجاد کرد که این جهش 
باعث شد که بازی اقتصادی بازی برد - برد شکل گرفت و به جای اینکه مناسبات مبتنی 
بر ستیز در محیط کار و جامعه وجود داشته باشد وجه غالب مناسبات، مبتنی بر همکاری 
شد، اضافه کرد: به طور نسبی نیروی کار در آن دوره ای که به آن عصر طلایی سرمایه داری 
می گویند به رفاه تاریخی رسید، در عین حال صاحبان سرمایه هم سود می بردند و دولت 
هم بالاترین سطح عایدی را از کانال مالیات گیری های شرافتمندانه و توسعه گرا می توانست 

داشته باشد. یعنی یک بازی با جمع صفر، این گونه تبدیل به یک بازی برد - برد شد.
در ایران مناسباتی را تجربه می کنیم که در آن اساس خلق ارزش، 

روی رانت و استثمار بنا شده
وی با بیان اینکه ما در ایران مناسباتی را تجربه می کنیم که در آن اساس خلق ارزش، 
روی رانت و استثمار بنا شده؛ چرا که مناسبات رانتی با شش، هفت نوع کارکرد متفاوت 
بازی اقتصادی را بازی با جمع صفر می کند و به همین خاطر است که هم با سقوط 
کیفیت زندگی روبرو می شویم و هم با بی سابقه ترین ابعاد تجربه شده تاریخی فساد و 
نابرابری مواجه هستیم و علی رغم همه ادعاهایی که می شود، روندهای تعمیق وابستگی 
های ذلت آور به بیرون هم در حال شدت پیدا کردن است، ابراز عقیده کرد: هر کدام از 
این ها حیاتی ترین مسائل این جامعه است، اما به واسطه اینکه مافیاها از توان رسانه ای 

غیر متعارف و ظرفیت های بی سابقه به تسخیر درآوردن ساختار قدرت برخوردار هستند، 
مشاهده می کنید که قاعده گذاری هایی که صورت می گیرد کمترین ارتباط را با منافع 

اکثریت جمعیت پیدا کرده و بیشترین ارتباط را با منافع اقلیت غیرمولد دارد.
در اثر شوک درمانی برخی حکومتگرانی که کاسبی شخصی دارند و فاسدند، 

بهره مند می شوند
استاد گروه برنامه ریزی و توسعه اقتصادی به گزارش اول آبان ۱۴۰۳مرکز پژوهش های 
مجلس درباره اوضاع و احوال اقتصاد ایران در دهه ۱۳9۰ اشاره کرد و گفت: بی سابقه ترین 
جهش ها در اندازه جمعیت فقیر و عمق فقر در ایران در دوره هایی اتفاق افتاده که حکومت 
صلاح خود را در شوک درمانی دیده است. در سازمان برنامه و بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد هم گزارش هایی وجود دارد که می گوید در اثر شوک درمانی برخی حکومتگرانی 
که کاسبی شخصی دارند و فاسدند، بهره مند می شوند، اما آسیب هایی که به توان مالی 
حکومت وارد می شود و حکومت را دچار افلاس و ورشکستگی مالی می کند، از آسیب 
هایی که به توان مالی خانوارها و بنگاه های تولیدی وارد می شود بیشتر است. حکومتی که 
در دستگاه های رسمی اش چنین گزارش هایی منتشر می کند و بعد به طرز غیرمتعارف 
و جنون آمیزی بر شوک، اصرار و پافشاری داشته باشد فقط در کادر تسخیرشدگی ساختار 

قدرت قابل توضیح است.
حکومتی که آلوده و معتاد به شوک درمانی باشد به دست خودش

 از خود حاکمیت زدایی می کند
مومنی با بیان اینکه حکومتی که آلوده و معتاد به شوک درمانی باشد به دست خودش از 
خود حاکمیت زدایی می کند، به بازار ۵۵ تا ۵۸ درصدی بازار کار غیررسمی در ایران اشاره 
کرد و گفت: از دریچه اندیشه توسعه، شوک درمانی نیروی محرکه آنومیک کردن همه 
مناسبات حیات جمعی است، یعنی ماجرا فقط آنومی اجتماعی نیست، آنومی اقتصادی و 

آنومی سیاسی هم هست. یعنی حکومتی که، نفوذ خود را از بین می برد.
با یک مشارکت زدایی بسیار وحشتناک از مردم در رقم زدن به سرنوشت 

سیاسی و اقتصادی و اجتماعی شان روبرو هستیم
به گفته این اقتصاددان؛ هیچ کشوری در دنیا به توسعه دست پیدا نمی کند، مگر اینکه اول 
قادر باشد از همه ظرفیت های انسانی اش برای خلق ارزش کمک بگیرد. شما داده های 
رسمی سرشماری در دوران تعدیل ساختاری در ایران را نگاه کنید! تقریبا در کل دوره 
نزدیک به دو، سوم جمعیت در سنین فعالیت در ایران هیچ نقشی در تولید ملی ندارد. 
یعنی ما با یک مشارکت زدایی بسیار وحشتناک از مردم در رقم زدن به سرنوشت سیاسی 

و اقتصادی و اجتماعی شان روبرو هستیم.
 مسئولیت پذیری حکومت در امور حاکمیتی در دوره جنگ 2 تا ۷ برابر پس از جنگ بوده

برای یک اقتصاد نفتی شرم آور است که سهم مسئولیت پذیری حکومت در امر آموزش، 
کمتر از نصف میانگین جهانی باشد مومنی با اشاره به عدم ارتباط ۷۵ درصدی رشته 
تحصیلی به شغل افراد و همچنین وضعیت اشتغال پایین زنان و افراد تحصیل کرده، 
اضافه کرد: از یک سو، از طریق قاعده گذاری در چارچوب مناسبات تسخیر شده، از خود 
حاکمیت زدایی می کنند و از طرف دیگر با شوک درمانی به اعتبار آسیب پذیری شدیدتر 

مالیه دولت، دائما از مسئولیت های کلیدی حاکمیتی طفره می روند. 
امنیت،  امور حاکمیتی، یعنی در نظم،  به طور متوسط مسئولیت پذیری حکومت در 
سلامت، آموزش، تغذیه و مسکن در دوره جنگ در ایران بین 2 تا ۷ برابر دوره پس از 
جنگ بوده است. برای یک اقتصاد نفتی شرم آور است که مثلا سهم مسئولیت پذیری 
حکومت در امر آموزش، کمتر از نصف میانگین جهانی باشد. در سلامت فاجعه سهم 
پرداخت از جیب بیماران را ببینید! به همین قاعده آن سه نوع مرگ هم در ایران بیداد 
می کند اما صدایی از آن نمی شنوید. عزیزان گویی دوست دارند مثلا سر خودشان را در 
برف بکنند و به روی خودشان نیاورند که گزارش های رسمی who راجع به مصرف سرانه 

الکل در ایران چه می گوید.
یک جامعه شوک زده هستیم که این شوک کل نظم اجتماعی

 ما را به سمت فلج شدن می برد
این استاد اقتصاد با بیان اینکه ماجرای خودکشی و مرگ از فرط اعتیاد هم آنقدر شایع 
است که امکان پنهانکاری اش وجود ندارد، اظهارداشت: ما یک جامعه شوک زده هستیم 
که این شوک کل نظم اجتماعی ما را به سمت فلج می برد و حیاتی ترین و فاجعه بارترین 
وجه این فلج، این است که امکان مشارکت مردم در سرنوشت اقتصادی شان و اینکه بتوانند 
با عزت نفس یک زندگی شرافتمندانه را اداره کنند، را به حداقل رسانده است. به هزار و یک 

دلیل، این روند چشم اندازی جز فروپاشی برای نظم اجتماعی ندارد.
این اقتصاددان با بیان اینکه برای اینکه به سر عقل بیایید حداقل گزارش هایی که خودتان 
منتشر کردید را بخوانید، یادآورشد: برای اولین بار در گزارش اقتصادی ۱۳۷۳ که سازمان 
برنامه منتشر کرد، آمده که ما پنج سال شوک نرخ ارز را اجرا کردیم، یافته کلیدی اش 
این بود که به ازای هر یک واحد درآمدی که حکومت از این طریق به دست می آورد، 

هزینه های مصرفی اش ۳.۵ برابر افزایش پیدا می کند. یعنی حکومت در اثر شوک درمانی 
با آمیزه ناکارآمدی و ابتلا به فساد روبرو می شود. این را که یک حزب رادیکال ننوشته، 

گزارش رسمی است.
با این همه تجربه، نفهمیدن آثار و عوارض شوک درمانی بسیار

 سخت تر از فهمیدن آن است
شوک نظام تصمیم گیری های اساسی را در ایران با فلج اندیشه ای روبرو کرده است

وی با بیان اینکه سند برنامه ای می نویسند که هیچ کدام از لوازم برنامه توسعه بودن 
را ندارد اما می گویند می خواهیم با آن در یک دوره ۵ ساله، همزمان ۵۵۶ هدف کلی 
و ۱۵۰۰ استراتژی را دنبال کنیم! عنوان کرد: در مناسبات شوک درمانی ما با سیطره 
نهادهای بهره کش به جای سیطره نهادهای مشوق خلاقیت و تولید روبرو هستیم. وقتی 
چنین سیطره ای وجود دارد، راه حل های موردی، جزئی و انتزاعی دیگر کار نمی کنند 
بر  بهره کشی  این  ابعاد  نیازمندیم.  نهادی  ساختار  در  سیستمی  بازآرایی  یک  به  ما  و 
اساس گزارش های رسمی، تکان دهنده و باورنکردنی است. با این همه تجربه، نفهمیدن 
آثار و عوارض شوک درمانی بسیار سخت تر از فهمیدن آن است؛ چراکه شما صد بار 
پیامدهایش را تجربه کردید. این وضعیت در واقع منعکس کننده این است که شوک، نظام 

تصمیم گیری های اساسی را در ایران با فلج اندیشه ای روبرو کرده است.
مومنی گفت: از دریچه اقتصاد سیاسی،گفته می شود حکومتی که می خواهد باقی بماند به 
تکیه گاه نیاز دارد. یک تکیه گاه مردم هستند و تکیه گاه دیگر نیروهای بیرونی هستند. اگر 
شما راه را بر مشارکت سیاسی و اقتصادی و اجتماعی خلاق و مولد جامع بستید، هر ژستی 
بگیرید و هر ادعایی بکنید تحت سلطه بیرونی ها عمل می کنید. ما گزارش های رسمی 
داریم که می گوید در برخی از سال ها طی ربع قرن گذشته، ما سالانه ۳۰ میلیارد دلار 
واردات کالاهای قابل تولید در کشور داشتیم! تازه این شرافتمندانه ترین شیوه هدر دادن 
دلارهاست. مسیرهای غیر شرافتمندانه تری هم وجود داره که یکی از آنها مثلا چاق کردن 

بازار ارز قاچاقچی هاست که روزمره انجام می شود.
 به ازای هر یک میلیارد دلار واردات کالاهای ساخته شده قابل تولید در کشور بین 2۵ هزار 

تا صد هزار فرصت شغلی از بین می رود
یک باره برای ما آمریکا را کعبه آمال می کنند!

این استاد اقتصاد با تاکید بر اینکه باید ارتقاء بنیه تولید فناورانه و استراتژی بسط فرصت های 
شغلی مولد به عنوان هدف سیاستگذاری ها قرار گیرد، گفت: وقتی ۳۰ میلیارد دلار واردات 
کالاهای قابل تولید در کشور می کنید، برآوردهای کارشناسی خیلی جدی وجود دارد که 
می گویند به ازای هر یک میلیارد دلار واردات کالاهای ساخته شده قابل تولید در کشور 

بین 2۵ هزار تا صد هزار فرصت شغلی از بین می رود. 
به دست خودتان سرخوردگی ایجاد می کنید و هرقدر که این جمعیت با دانش تر و با تجربه 
تر و با مهارت تر باشد، شدت سرخوردگی اش بیشتر می شود. از یک طرف با سرمایه های 
انسانی داخلی مان این گونه می کنیم و از سوی دیگر هم گزارش های رسمی می گویند 

در بنگاه های تولیدی مان هم نزدیک به دو، سوم ظرفیت نصب شده بلا استفاده است. 
بعد یک باره برای ما آمریکا را کعبه آمال می کنند! مومنی ادامه داد: می گویند اگر پای 

آمریکایی ها به اینجا باز شود هزار میلیارد دلار سرمایه گذاری می کنند! 
حتی برخی هم می گویند از این هم بیشتر! در شرایطی که آمریکا پیه سیاست گذاری 
تجاری حمایتگرای افراطی را به تنش مالیده و می گوید هر کسی می خواهد با من کار 
کند، باید بیاید داخل آمریکا سرمایه گذاری کند، و خودش اکنون بزرگترین متقاضی 
سرمایه خارجی شده، عده ای می گویند فقط برای ایران که کل اندازه تولید ناخالص ملی 
اش مثلا بین یک، هشتادم تولید ناخالص ملی آمریکا است، آمریکا هزار میلیارد دلار کنار 

گذاشته است. 
اگر ما جامعه علمی مساله محورتری داشتیم؛ به ۱۰ شکل این وضوع را به بحث می 
گذاشت. خدا می داند چه خبر است که این گونه آمریکا را برای ما منجی جلوه می دهند.

وی تاکید کرد: در تاریخ بشر هیچ کشوری اگر خودش قادر نبوده به شکل خردورزانه از 
سرمایه های انسانی و مادی اش استفاده کند، به طریق اولی قادر نیست از سرمایه های 
خارجی استفاده کند. بحث بر سر ظرفیت جذب است. مگر مناسبات و ترتیبات نهادی 
ما به گونه ای است که بتواند ۵ میلیارد دلار جذب سرمایه خارجی سالم داشته باشد!؟ با 
شواهد رسمی می توان گفت این گونه نیست. اما ببینید ما را دچار چه اوهامی می کنند و 

این اوهام در شرایط فعلی بسیار پرشمارتر شده است.
باید به اندیشه توسعه برگردیم

این اقتصاددان در پایان تاکید کرد: ما باید به اندیشه توسعه برگردیم و انسان ها هدف 
برنامه های توسعه و مهم ترین ابزار تحقق توسعه هستند. راه نجات ایران باز کردن مشارکت 
فعال مردم در سرنوشت اقتصادی، اجتماعی و سیاسی شان است. برای تحقق آن، ما به 
راهبردی برای توزیع عادلانه قدرت، ثروت، منزلت، صدا و اطلاعات نیاز داریم و در میان 

اینها توزیع عادلانه قدرت مقدم بر همه وجوه دیگر است.

ویژهبرنامهروزجهانیکارگر؛

آنچه که جامعه ایران را رو به زوال می برد، سقوط بی سروصدای کیفیت اشتغال است

فرماندهانتظامیشهرستانخدابنده:
خاور ، حامل 1۶۰۰ لیتر سوخت قاچاق بود

صدای زنجان/  فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده از توقیف یک دستگاه کامیونت 
خاور با کشف ۱ هزار و 6۰۰ لیتر سوخت قاچاق به ارزش ۱ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
ریال خبر داد. سرهنگ"محسن غنیمتی" فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده 
اظهار داشت: ماموران فرماندهی انتظامی بخش بزینه رود شهرستان خدابنده، حین 
کنترل خودروهای عبوری در محورهای مواصلاتی به یک دستگاه  کامیونت خاور 
مشکوک و دستور توقف آن را صادر کردند. وی افزود: پس از توقف خودرو و در 
بازرسی آن؛  مقدار یک هزار و 6۰۰ لیتر در قالب ۸ بشکه گازوئیل قاچاق که فاقد 
هرگونه مجوز مثبته از اداره سوخت و فرآورده های نفتی بود کشف و یک نفر در 

این خصوص دستگیر شد.
فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده با اشاره به اینکه ارزش ریالی محموله کشف 
شده برابر نظر کارشناسان مربوطه بالغ بر ۱ میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال برآورد 
شده است، خاطر نشان کرد: متهم با تشکیل پرونده مقدماتی به مراجع قضایی 

معرفی شد.



۳۳روز��چهار  شنبه   ۱۰   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۴۰ جامعه

                         خبر:  محمد جواد میانداری معاون غذا و داروی دانشگاه 
علوم پزشکی زنجان: عطاری ها مجاز به فروش داروهای گیاهی نیستند،  
مطابق با قوانین جاری کشور فروش داروهای گیاهی تنها باید از طریق 
داروخانه ها صورت گیرد و عطاری ها مجاز به فروش این نوع داروها نیستند.

پی نوشت: آقای مسئول،تنها وجود قانون کافی نیست! مهم اجراست، اگر 
وقت کردید شخصا به عطاریها سری بزنید،خواهی دید انواع داروهای گیاهی 
موجود است و   بیشتر عطاری ها در حال تجویز قرص های چاقی و لاغری 
و ترک اعتیاد و ... هستند و  کسی باور هم نمی کند که این اقدام از سوی 

عطاریها غیرمجاز باشد، چون اطلاع رسانی درستی انجام نشده است.

                          خبر: حضور استانداران اردبیل، آذربایجان شرقی و 
آذربایجان غربی در نشست تجار ایران و جمهوری آذربایجان 

این نشست بشدت احساس استاندار زنجان در  : جای خالی  پی نوشت 
 می  شود!

ایرنا/  امروزه نشانگرهای تغذیه بر روی محصولات غذایی بیش از گذشته مشاهده می شود 
که در برخی موارد از سوی مصرف کنندگان مورد بی توجهی قرار می گیرد در حالیکه این 
برچسب ها از اهمیت زیادی برخوردار است و سبک زندگی سالم را به مردم نشان می دهد.

تغذیه مناسب، مهم ترین عامل برای حفظ سلامتی انسانهاست و نیاز روزانه بدن به 
پروتئین، کربوهیدرات، چربی، ویتامین ها و مواد معدنی را رفع می کند.

به اعتقاد کارشناسان تغذیه،کسب اطلاعات کافی در خصوص مواد مغذی و اصول تغذیه 
می تواند به افزایش سلامتی آحاد جامعه منجر شود.

این روزها کمتر کسی است که در هنگام خرید مواد مصرفی به ویژه اقلام خوراکی با 
جدولی به نام نشانگرهای تغذیه)چراغ راهنمای تغذیه ( مواجه نشود که اطلاعات مرتبط 

با محصول مصرفی را به سهولت در اختیار مصرف کننده قرار می دهد.
بر چسب های رنگی، امکان انتخاب آگاهانه ماده غذایی را با توجه به محدودیت های 
احتمالی در انتخاب، در اختیار مصرف کنندگان قرار می دهد. هدف اصلی از اجرای این 

طرح اصلاح الگوی مصرف در جامعه و ارتقای سطح سلامت جامعه است.
با توجه به اهمیت این موضوع خبرنگار با سعیده محمدی سرپرست واحد بهبود تغذیه 

معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی زنجان گفت و گو کرده است.
هم اکنون چه اطلاعاتی بر روی بسته های مواد خوراکی وجود دارد؟

مدتی است برچسب نشانگر رنگی تغذیه  )چراغ راهنمای تغذیه ( بر روی محصولات 
غذایی و آشامیدنی با مشارکت و همکاری سازمان غذا و دارو و صاحبان صنایع غذایی و 
آشامیدنی در حال اجراست. نشانگرهای رنگی تغذیه  به عنوان یک راهنمای مطمئن برای 
انتخاب مواد غذایی سالم تر است، پنج عامل تغذیه که برای حفظ سلامت باید به آن توجه 

شود، انرژی، قند، نمک، چربی و اسیدهای چرب ترانس را در بر می گیرد.
با استفاده از نشانگرهای رنگی تغذیه می توان محصولات غذایی را با توجه به مقدار 
انرژی، قند، چربی، نمک و میزان اسید چرب ترانس موجود در آن انتخاب و به سلامت 

خود کمک کرد.
 در خصوص مفهوم رنگ های نشانگر تغذیه ای توضیح دهید.

نشانگرهای رنگی تغذیه ، همان برچسب رنگی چراغ راهنمای روی محصولات غذایی 
است که مقدار پنج شاخص مهم موثر در سلامتی یعنی انرژی، قند، چربی، نمک و 
اسیدهای چرب ترانس موجود در محصولات غذایی را با رنگ های سبز، نارنجی و قرمز 

مشخص می کنند.
این نشانگرها کمک می کنند تا در زمان خرید، در یک نگاه با ارزیابی این شاخص ها، 

انتخاب مناسبی داشته باشیم.
زمانیکه انرژی، قند، چربی، نمک یا اسیدهای چرب ترانس موجود در یک محصول 

خوراکی سبز باشد، به این معناست که مقدار آنها در آن خوراکی اندک بوده و این 
محصول از این نظر انتخاب سالم تری است.

اگر انرژی، قند، چربی، نمک یا اسیدهای چرب ترانس موجود در یک محصول خوراکی 
نارنجی باشد، به این معناست که مقدار آنها در آن خوراکی متوسط است، بنابراین این 

محصول از این نظر انتخاب نسبتا مناسبی به حساب می آید.
چنانچه انرژی، قند، چربی، نمک یا اسیدهای چرب ترانس موجود در یک محصول 
خوراکی قرمز باشد، به این معناست که مقدار آنها در آن خوراکی زیاد است، بنابراین این 

کالا از این نظر انتخاب ناسالم تری به شمار می رود.
 نشانگرهای تغذیه

نشانگرهای رنگی تغذیه ای چه کاربردهای دارد؟
در نشانگرهای رنگی تغذیه  علاوه بر رنگ، مقدار موجود از هرکدام از شاخص های قند، 
چربی، نمک و اسیدهای چرب ترانس در یک محصول غذایی، مشخص می شود که 
به تصمیم گیری شهروندان برای انتخاب مناسب کمک می کند. البته اولویت انتخاب با 
محصولاتی است که در وهله اول تعداد شاخص های سبز رنگ بیشتر و قرمز رنگ کمتری 
داشته باشند، در مرحله بعد بین شاخص های هم رنگ، محصولی که مقدار شاخص در آن 
کمتر است، انتخاب سالم تری به حساب می آید. به عنوان مثال در هنگام خرید کنسرو 
تن ماهی شماره یک دارای ۱۶.2 گرم چربی کل بوده و نشانگرهای رنگی تغذیه ای آن به 
رنگ قرمز است و در کنار آن کنسرو تن ماهی شماره دو دارای ۱۳.۵ گرم چربی کل بوده 

و نشانگرهای رنگی تغذیه  آن به رنگ نارنجی است.
طبیعی است که انتخاب تن ماهی شماره دو ارجحیت دارد یا مثلا برچسب نشانگرهای 
رنگی تغذیه ای مارگارین )۱۵ گرم( در هر قاشق غذاخوری دارای 99 کیلو انرژی است. 
میزان قند محصول با رنگ سبز نشان دهنده مقدار مناسب است و در واقع این محصول 
غذایی فاقد قند بوده و میزان نمک با رنگ نارنجی نشان دهنده میزان متوسط نمک در 

این محصول بوده و مصرف مکرر آن توصیه نمی شود.
مقدار چربی و اسیدهای چرب ترانس با رنگ قرمز نشان دهنده مقدار بالای چربی است 
و برای افراد با وزن بالا و یا افراد مبتلا به چربی خون بالا و بیماری قلبی عروقی توصیه 
نمی شود. ارتقای اطلاعات و کمک به انتخاب مواد غذایی برای مصرف کننده، تقویت 
نظارت مردم بر مواد غذایی، کنترل و کاهش نامحسوس تبلیغات مواد غذایی مضر، ارتقای 
سلامتی مردم و کاهش بیماری های مرتبط با غذا )به ویژه بیماری های غیر واگیر( و 

انتخاب آسان محصول در سطح عرضه از اهداف این برچسب گذاری است.
 چراغ راهنمای تغذیه

چگونه مواد غذایی با ارزش غذایی بالا را شناسایی کنیم؟
مواد  لیست  مطالعه  بالا،  غذایی  ارزش  با  محصول  یک  شناسایی  برای  قدم  اولین 
تشکیل دهنده آن است، محصولاتی که دارای ترکیبات طبیعی و ساده هستند به طور 

معمول از کیفیت بهتری برخوردارند.
به عنوان مثال، سس سالاد از برندهای تهیه شده از روغن زیتون، سرکه و ادویه های 
و  افزودنی  مواد  حاوی  صنعتی  سس های  به  نسبت  سالم تر  گزینه ای  طبیعی، 
نگهدارنده هاست و انتخاب چنین برندهایی می تواند نیازهای تغذیه ای شهروندان را به 

روش مطمئن تری برآورده کند.
همچنین محصولات با ارزش غذایی بالا به طور معمول حاوی قند و نمک کمتری 
هستند، برای مثال ماست های کم چرب که قند اضافی ندارند و حاوی پروبیوتیک ها 
هستند، انتخاب بهتری نسبت به ماست های شیرین شده با طعم دهنده های مصنوعی 

به شمار می روند.
محصولات غنی از فیبر مانند غلات کامل، میوه ها و سبزیجات به عنوان گزینه های سالم 
شناخته می شوند برای مثال، نان سبوس دار که از آرد کامل تهیه شده نسبت به نان 
سفید معمولی ارزش غذایی بالاتری دارد و استفاده از آنها برای اکثر افراد می تواند مزایای 
سلامتی بیشتری داشته باشد. همچنین برخی محصولات دارای نشانه ها و گواهینامه هایی 
هستند که نشان  دهنده کیفیت و سلامت آنهاست به عنوان مثال محصولاتی که دارای 

گواهینامه ارگانیک هستند از مواد شیمیایی و افزودنی ها عاری اند.
توجه به برچسب های تغذیه چه تاثیری در زندگی فردی دارد؟

یکی از نکات مهمی که باید به آن توجه داشت، تاثیر انتخاب های غذایی بر محیط زیست 
و سلامت افراد است، با انتخاب محصولات ارگانیک و محلی نه تنها به سلامت خود کمک 

می کنیم بلکه از کشاورزی پایدار و کاهش آلودگی نیز حمایت می شود.
این انتخاب ها می تواند به حفظ تنوع زیستی و کاهش اثرات منفی تغییرات اقلیمی کمک 
کند، همچنین توجه به فرهنگ غذایی و سنت های محلی می تواند تجربه ای لذت بخش 

و مفید باشد.
با شناخت بهتر از مواد اولیه محلی و استفاده از آنها در رژیم غذایی نه تنها می توان از 

طعم های خوشمزه بهره مند شد بلکه به اقتصاد محلی نیز کمک کرد.

عصر ایران/ هر ساله روز دختر درحالی با چند پیام تبریک و چند شاخه گل خلاصه 
می شود که پشت این مناسبت، خواسته ها و آمارهایی قابل تامل وجود دارد؛ آمارهایی 
که می گویند دختران ایرانی در پوشش تحصیلی، ورود به دانشگاه و حتی آشنایی با 
دانش های نوین از جمله هوش مصنوعی، پیشتازند؛ در این میان اما آنها با چالش هایی 
مثل »بیکاری« با وجود تحصیلات عالیه دست و پنجه نرم می کنند؛ این در حالیست 
که علی رغم این موفقیت ها، سیاستهای کشور در خصوص افزایش جمعیت، بحث 
»ازدواج« را پیش می کشد، بحثی که اما و اگرهایی را با افزایش سن ازدواج و تجرد 
پیش آورده است شهلا کاظمی پور، جمعیت شناس در این باره اظهار کرد: براساس 
آمارهای سال ۱۴۰۳ مرکز آمار ایران در حال حاضر حدود ۸۷ میلیون نفر در کشور 
زندگی  می کنند که ۴۳ میلیون نفر از آنها زن هستند. از این جمعیت زنان، برآورد 
می شود که حدود 2۱ میلیون نفر کمتر از ۳۵ سال سن داشته باشند؛ همچنین از میان 

این 2۱ میلیون نفر، ۱۵ میلیون نفر »دختر« هستند.
وی با اشاره به تفکیک سنی ۱۵ میلیون دختر در کشور، گفت: از این میزان،  ۷.۵ 
میلیون نفر کودک )زیر ۱2 سال(، حدود ۳.۵ میلیون نفر نوجوان )۱2 تا ۱۷ سال(، 
2 میلیون و ۴۰۰ هزار نفر جوان )۱۸ تا 2۴ سال( و یک میلیون و ۷۰۰ هزار نفر نیز 
در دوره آخر جوانی )2۵ تا ۳۴ سال( قرار دارند. از میان جمعیت چهار میلیون نفری 

دختران ۱۸ سال به بالا، 2 میلیون و 2۰۰ هزار نفر نیز دانشجو هستند.
 بنابر اظهارات این جمعیت شناس،  از میان 2 میلیون و2۰۰هزار دانشجو، حدود یک و 
نیم میلیون نفر در مقطع لیسانس، ۸۰۰ هزار نفر در مقطع فوق لیسانس و ۱۱2 هزار 

نفر در مقطع دکترا مشغول به تحصیل هستند.
نیمی از زنان تحصیل کرده؛ بیکارند

این جامعه شناس در ادامه با بیان اینکه ۵۰ درصد زنان تحصیل کرده شاغل نیستند، 
گفت: علی رغم بالا بودن پوشش تحصیلی دختران نسبت به پسران در مقاطع مختلف 
تحصیلی، مسئله اساسی این است که به طور کلی شاخص های تحصیلی در ایران 

باید افزایش یابد، چراکه تحصیلات به صورت هدفمند صورت نمی گیرد. به بیانی 
دیگر در کشورهای پیشرفته ، افراد با این هدف تحصیل می کنند که از معلومات خود 
بهره برداری کنند، این درحالیست که در ایران میزان بیکاری جوانان تحصیل کرده به 
ویژه زنان بسیار بالاست،  زیرا آنها نتوانسته اند از سرمایه گذاری مالی و فرهنگی که 
برای خود انجام داده اند، بهره برداری کنند؛ این موضوع هم به ضرر خود افراد و هم به 

ضرر جامعه است.
با افزایش ۲ ساله سن ازدواج، میانگین سن ازدواج در دختران به ۲۵.۵ سال رسید

کاظمی پور با اشاره به وضعیت تاهل و تجرد جمعیت دختران ۱۵ تا ۳۴ سال نیز 
نفر متاهل هستند.  از میان جمعیت ذکرشده در مجموع ۶ میلیون  تصریح کرد: 
همچنین میانگین سن ازدواج 2۵.۵  سال است که این رقم در دهه های اخیر حدود 

2 سال افزایش داشته است.
کودک همسری کمتر شده است

وی در پاسخ به پرسشی درباره تغییرات نرخ کودک همسری در سال های گذشته، 
گفت: میزان کودک همسری نسبت به گذشته کاهش قابل توجهی داشته است، چراکه 
در گذشته، بسیاری از خانواده ها در روستاها زندگی می کردند و نیازی به ادامه تحصیل 
احساس نمی شد، اما امروز ازدواج در سنین پایین منجر به بازماندگی از تحصیل 
می شود؛ مسئله ای که می تواند در آینده برای فرد، فرزندان و خانواده اش مشکلات 

جدی ایجاد کند.
کاهش سن تجرد قطعی دختران از ۴۵ به ۳۸ سالگی

این جامعه شناس همچنین در مورد وضعیت »تجرد قطعی« دختران در کشور نیز بیان 
کرد: تجرد قطعی شاخصی در جمعیت شناسی است. یعنی سنی  که بعد از آن دیگر 
تمایل، شانس و فرصت ازدواج افراد به حداقل می رسد. معمولا این سن برای مردان 

۵۰ سال و برای زنان ۴۵ سال است. حدود 2 درصد از مردان به دلیل عدم تمایل به 
ازدواج،  معلولیت و سایر عوامل در تجرد قطعی قرار دارند،  این رقم برای زنان نیز حدود 
2 درصد بوده که در دو دهه اخیر افزایش پیدا کرده است. از سوی دیگر نیز، سن تجرد 
قطعی در دختران کاهش یافته؛ به گونه ای که اکنون سن تجرد قطعی در دختران از 

۴۵ به ۴۰ یا حتی ۳۸ سالگی رسیده است.
ازدواج دهه شصتی ها با مردان بزرگتر از خودشان

کاظمی پور در ادامه میزان تجرد قطعی دختران را در استان تهران به عنوان بالاترین 
رقم و در استان های محروم به عنوان پایین ترین رقم عنوان کرد و گفت: اساسا تجرد 
برای زنان ناشی از محدودیت تعداد مردان در سن ازدواج رخ می دهد که این موضوع 
بیشتر برای دختران دهه ۶۰ رخ داده است؛  زیرا با افزایش موالید در دهه ۶۰،  معمولا 
دختران متولد در این دهه، باید با مردان بزرگتر از خود ازدواج کمی نند. معمولا پسران 
دهه ۶۰ با زنان جوانتر از خودشان ازدواج می کنند، به همین دلیل تعدادی از زنانی که 
به سن بالای ۳۵ سال می رسند دایره همسرگزینی شان کوچک می شود،  زیرا مردان 
در این سن اکثراً متاهل هستند. از سوی دیگر زنان با افزایش سن، بیشتر به دنبال 
تحصیلات عالیه و اشتغال مناسب تر می روند و همین عوامل منجر به تاخیر در ازدواج 

آنها می شود.
وضعیت نرخ تجرد قطعی در ۱۰ سال آینده

وی در پاسخ به این که نرخ تجرد قطعی در ۱۰ سال آینده با چه تغییراتی همراه 
خواهد بود؟ اینطور پاسخ داد: میزان افزایش تجرد قطعی از بین می رود، زیرا افرادی 
که اکنون به تجرد قطعی رسیده اند وارد سنین ۵۰، ۶۰ سالگی می شوند و متولدین 
دهه ۷۰ که به ۴۰ سالگی می رسند، دیگر با مضیقه ازدواج روبرو نیستند،  زیرا تعداد 

مردان دهه ۶۰ در آن سال به آن شدت کم نیست.

نشانگرهای تغذیه، راهی به سوی سبک زندگی سالم

کاهش سن »تجرد قطعی« دختران از ۴۵ به ۳۸ سالگی

از پایگاه خبری صدای زنجان نیوزاز پایگاه خبری صدای زنجان نیوز

پی نوشت پی نوشت 

پی نوشتپی نوشت

رئوسای  با حضور  زنجان  استان  گرامیداشت سالروز شوراهای  سمیه محرمی: همایش 
شورای شهرهای زنجان روز سه شنبه 9 اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ برگزار شد.

برای  زنجان  استان  اینکه  به  اشاره  با  مراسم  این  در  زنجان  استاندار  صادقی  محسن 
سرمایه گذاری به جهش جدی نیاز دارد، اظهار کرد: شوراها برای تسهیل گری سرمایه گذاری 

در استان نقش مهمی ایفا می کنند.
استاندار زنجان با بیان اینکه استان زنجان بهشت سرمایه گذاری است، اضافه کرد: استان 
زنجان می تواند به منطقه ویژه اقتصادی منطقه تبدیل شود و به توسعه متوازن دست یابد.

۳۸۹ طرح بزرگ نیمه تمام در استان فعال است
وی با اشاره به اینکه هم اکنون ۳۸9 طرح بزرگ نیمه تمام در استان فعال است، ادامه داد: 

قدمت برخی از این پروژه ها به بیش از ۳۰ سال می رسد.
صادقی با بیان اینکه باید مسیرهای جدید تامین منابع برای آنها پیدا شود، اضافه کرد: 

مولدسازی، یکی از این مسیرها است.
استاندار زنجان از شوراها خواست از دخالت در عزل و نصب مدیران میانی شهرداری ها 
اجتناب کنند و افزود: شوراها حوزه غیر سیاسی بوده و باید از سوگیری و سیاسی کردن 

امور پرهیز کنند.
وی با بیان اینکه شوراها کار اجرایی انجام نمی دهند اما در ارتباط مستقیم با تصمیم گیران 
هستند، ادامه داد: مهم ترین رکن موفقیت شوراها تعامل و ارتباط آنان با مدیریت های 

تاثیرگذار است.
صادقی با بیان اینکه شوراها نزدیک ترین حوزه حاکمیتی به مطالبات اجتماعی است، ادامه 
داد: این نهاد می تواند پنجره ای از نظام مسائل و موضوعات منطقه خود را به حاکمیت 

منتقل کرده و راهکار ارائه دهد.
استاندار زنجان افزود: برخی قوانین در حوزه شوراها یا اجرا نمی شود و یا ناقص اجرا می شود 

که این روندها باید بازنگری شود.
۵۰ درصد درآمد شهرداری های استان از محل ارزش افزوده است

مسعود بیات منش معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار زنجان نیز در این جلسه با اشاره به 
اینکه ۱۶ هزار میلیارد ریال از درآمدهای سال گذشته شهرداری های استان از محل مالیات 
بر ارزش افزوده بوده است، اظهار کرد: که این میزان ۵۰ درصد مجموع درآمد آنها است. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار زنجان با بیان اینکه میزان منابع مالی برای بودجه 
سال جاری شهرداری های استان ۷۴ هزار میلیارد ریال است، افزود: از این میزان ۳۰ هزار 
میلیارد ریال هزینه ای و ۴۰ هزار میلیارد ریال عمرانی بوده که ۴ هزار میلیارد ریال نیز برای 

پرداخت تعهدات سال های گذشته پیش بینی شده است. وی با بیان اینکه میزان تحقق 
درآمد شهرداری های استان ۳۴ هزار میلیارد ریال بوده است، ادامه داد: ۱۸ هزار میلیارد 

ریال از محل درآمدهای صدور پروانه و سایر بخش ها وصول شده است،
افزوده  ارزش  از محل  استان  اینکه ۵۰ درصد درآمد شهرداری های  بیان  با  بیات منش 
است، افزود: از همین رو باید میزان سرمایه گذاری ها در استان افزایش یابد تا منابع درآمد 

شهرداری ها پایدار باشد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار زنجان با بیان اینکه بودجه مصوب دهیاری های 
استان امسال ۱۱ هزار میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال بوده است، اضافه کرد: از این میزان ۳ 
هزار میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال هزینه ای و ۸ هزار میلیارد ریال اعتبارات تملک دارایی 

است.
 ۳۲.۷ درصد جمعیت زنجان، روستایی هستند

بیات منش با اشاره به اینکه طبق آخرین سرشماری انجام شده ۶۵.۳ درصد جمعیت یک 

میلیون و ۱۵۰ هزار نفری استان شهری است، گفت: ۳2.۷ درصد روستایی هستند که در 
میانگین کشوری این میزان جمعیت روستایی مطلوب است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار زنجان با بیان اینکه اولویت دولت چهاردهم رشد و 
توسعه روستاها است، افزود: روستاییان افرادی مولد و فعال هستند.

وی با بیان اینکه استان دارای 2۳ شهر و یک هزار و ۱۸۵ آبادی است که از این تعداد 92۵ 
روستا دارای سکنه بوده است، عنوان کرد: از این تعداد نیز ۷۰9 روستا دارای دهیاری است 

که ۱۰۶ روستا دهیاری تمام وقت و ۶۰۳ روستا دهیاری نیمه وقت دارند.
بیات منش با بیان اینکه در حال حاضر ۱2۳ نفر، عضو شورای 2۳ شهر استان زنجان است، 

بیان کرد: 2 هزار و 2۶9 نفر نیز عضو شوراهای ۷22 روستای استان هستند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار زنجان با بیان اینکه اصلی ترین رکن نظام مردم 
سالاری کشور شوراهای شهرها و روستاها هستند، ادامه داد: مردم به واسطه شوراها در 

مدیریت امور جاری شهر و روستای خود دخالت داشته باشند.

استاندارزنجاندرهمایشگرامیداشتسالروزشوراهایاستانزنجانتاکیدکرد؛

شوراها از دخالت در عزل و نصب ها اجتناب کنند
محسن صادقی: شوراها باید از سوگیری و سیاسی کردن امور پرهیز کنند

مدیرکلپستاستانزنجانخبرداد:
رشد ۶ برابری فروشگاه های فعال حوزه 

تجارت الکترونیک در زنجان 

مدیرحفظنباتاتسازمانجهادکشاورزیاستانزنجانخبرداد:

مبارزه با آفت سن گندم در 1۵۰ هزار هکتار
 از مزارع استان زنجان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

صدای زنجان/  مدیرکل پست استان زنجان از رشد نزدیک به 6 برابری فروشگاه های 
فعال در حوزه تجارت الکترونیک در استان خبر داد و گفت: شمار این فروشگاه ها که 
با پست همکاری دارند، طی سه سال گذشته از ۱۰۰ مورد به حدود 6۰۰ مورد در 

استان رسیده است.  
جواد رسولی افزود: با توسعه فروشگاه های الکترونیکی و عرضه کالاها از این طریق و با 

حذف واسطه ها، هم خریدار و هم فروشنده منتفع می شوند.
وی اظهار کرد: شبکه گسترده مویرگی، یکی دیگر از نقاط قوت شرکت ملی پست است 
که مورد توجه صاحبان کسب و کار و فروشگاه های اینترنتی قرار گرفته و توانسته است 

آنها را به صورت مستقیم به مشتریان  خود در سراسر کشور متصل کند.
رسولی گفت: سال گذشته ۱۰۰ تن مرسوله حاوی زیتون و فرآورده های آن توسط 
پست زنجان قبول و از طریق شبکه پستی در کشور توزیع شد که این مرسوله ها در 
قالب خرده فروشی بود و همین موضوع یکی از عوامل برندسازی و معرفی این محصول 
راهبردی تولیدی استان نیز شد. وی خاطرنشان کرد: با رفع چالش ها و مسائلی که در 
زمینه ارسال مایعات از طریق پست وجود داشت، انتظار می رود امسال میزان ارسال و 

فروش پستی زیتون و فرآورده های آن در استان به دوبرابر سال گذشته برسد.
مدیرکل پست استان زنجان گفت: با رفع موانع پیش روی ارسال صنایع دستی استان 
از قبیل چاقو، محصولات این رشته نیز قابل ارسال از طریق پست است و با رفع برخی 

محدودیت ها در چند استان، مشکل خاصی در این زمینه وجود نخواهد داشت.
رسولی اظهار کرد: در زمان حاضر 6۸ دفتر پیشخوان خدمات دولتی، ۱۴ دفتر پستی 
دولتی،  ۲۱۵ نمایندگی توزیع روستایی و چهار دفتر آی سی تی روستایی در سطح 

استان در زمینه ارائه خدمات پستی به شهروندان فعالیت دارند.

فارس/ مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان گفت: امسال بر اساس 
پایش های انجام شده پیش بینی می شود عملیات مبارزه با آفت سن گندم در حدود 
۱۵۰ هزار هکتار از مزارع استان اجرا شود. مجید بلالی، مدیر حفظ نباتات سازمان 
انجام شده  پایش های  اساس  بر  امسال  اظهار داشت:  زنجان  استان  جهاد کشاورزی 
پیش بینی می شود عملیات مبارزه با آفت سن گندم در حدود ۱۵۰ هزار هکتار از مزارع 
استان اجرا شود. مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان با بیان اینکه 
هم اکنون آفت سن گندم در مرحله سن مادر قرار دارد و عملیات پایش و سم پاشی از 
یک ماه قبل آغاز شده است، بیان داشت: تاکنون سم پاشی در سطح ۱۲ هزار هکتار 
اجرا شده و ادامه این عملیات برای کنترل مؤثر آفت در مزارع گندم ضروری است. وی 
افزود: اجرای سم پاشی در مرحله سن مادر، با مشاوره کارشناسان پهنه و دراسرع وقت 
باید صورت پذیرد، چرا که باگذشت زمان آفت وارد مرحله زایشی و تخم ریزی شده و 

باعث کاهش شدید عملکرد و سن زدگی محصول خواهد شد.
بلالی همچنین گفت: عملیات مبارزه با علف هرز خردل برگ مومی در سطح ۱۵ 
هزار هکتار انجام شده و این کنترل در مجموع تا ۴۰ هزار هکتار از مزارع ادامه خواهد 
داشت. مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان تأکید کرد: باتوجه به 
فرصت کم، کشاورزان باید نسبت به تسریع عملیات سم پاشی مزارع آلوده و شخم 

اراضی آیش آلوده اقدام کنند.

مدیرکلانتقالخوناستان:

ذخیره خون در زنجان تکمیل است
صدای زنجان/  مدیرکل انتقال خون استان زنجان گفت: برای مدیریت ذخایر خون در 

استان اهداکنندگان خون در ایام دیگر اقدام به این امر خداپسندانه کنند.
المیرا سعیدی  )سه شنبه ۹ اردیبهشت( ضمن تشکر از اهداکنندگان خون برای اهدای 
آن به آسیب دیدگان حادثه بندر شهید رجایی درخواست کرد اهدای خون را به زمان 

دیگری موکول کنند. 
وی تصریح کرد: خداوند منان را شاکریم که به ما نعمت خدمت به افرادی را  را ارزانی 
داده که در راستای مسئولیت پذیری اجتماعی با اهدای بخشی از وجود خود در جایگاه 
خدمت رسانی به مجروحان حادثه دلخراش بندر شهید رجایی با حضور پرشور و 
بی نظیر در پایگاه های اهدای خون استان برگ زرین دیگری از افتخارات مردم زنجان را 
ورق زدند. به گزاشر ایسنا و به نقل از روابط عمومی انتقال خون زنجان، سعیدی ادامه 
داد: در حال حاضر  با کمک اهداکنندگان ذخایر خون مورد نیاز برای مجروحان حادثه 
دلخراش بندر شهید رجایی تکمیل و تامین شده است لذا  از مردم خواهشمندیم به 

منظور مدیریت هرچه بهتر ذخایر خون اهدای خون را به روزهای آتی موکول کنید.
وی با اشاره به حضور پرشور زنان زنجانی در  اهدای خون برای کمک به حادثه دیدگان 
حادثه بندرعباس، گفت: حضور بانوان زنجانی در این اقدام پرشور بود و باید به این نکته 
توجه داشت که این امر خداپسندانه نه تنها به نجات جان انسانها کمک می کند بلکه 

نماد عواطف انسانی و همبستگی اجتماعی است



چهارشنبه  ۱۰  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۴۰ روز�� فرهنگ۴۴

»کوچه« مایه ننگ یا باعث افتخار؟ 
رویداد2۴/ پایان زودهنگام فستیوال کوچه و این که برگزارکنندگان به احترام 
»مردم عزادار هرمزگان« جشنواره را لغو کردند در نگاه اول تنها نمایشی از حس 
نوع دوستی و احترام به غم هم وطن بود، اما واقعیت امر این است که ماجرای 
جشنواره کوچه امسال در شهرستان بوشهر پیام هایی فراتر از این داستان کلی 
داشت؛ پیامی برای حلقه سختی که در حاشیه نماز جمعه تظاهرات کردند، شعار 

دادند و گفتند جشنواره نباید برگزار شود!
کوچه در میانه راه و بعد از سانحه و مصیبت ملی رخ داده در بندر رجایی کار خود را 
نیمه کاره رها کرد؛ قبل از آن مناسبتی که قرار بود ساز و آواز و دهل شادی باشد، 
در غم از دست رفتن جان های بندر شهید رجایی دمام عزا سر داد. اما به اندازه این 
دمام عزا و سکوت همدردی، حتی بسیار کمتر از این هم از کسانی که در حاشیه 

نماز جمعه تظاهرات کرده بودند، صدایی بلند نشد.
اگر دغدغه گروهی که در حاشیه نماز جمعه بوشهر به برگزاری این جشنواره 
اعتراض کرده بودند حفظ ارزش ها بود و اگر به واقع نگران از دست رفتن حریم 
شریعت در شهرستان بوشهر بودند چرا حالا هیچ صدایی از آن ها شنیده نمی شود؟ 
ماجرای این اعتراض به یک جشنواره محلی چه بود و چرا فرم برخورد با آن ها در 
مقایسه با تجمع مقابل مجلس در تهران در ایام نوروز سال جاری سوالاتی را در 

ذهن تداعی میکند.
ماجرای اعتراض به جشنواره کوچه چه بود؟

معترضان به برگزاری »فستیوال کوچه« صبح روز شنبه ششم اردیبهشت مقابل 
استانداری بوشهر تجمع کردند تا سومین تجمع طیفی که خود را حلقه سخت نظام 
می دانند تنها با گذشت کمتر از ۴۰ روز از سال جدید رقم بخورد؛ تجمع نخست که 
از سال گذشته آغاز شده بود در مقابل ساختمان مجلس در بهارستان در اعتراض 
به عدم ابلاغ قانون حجاب و عفاف، دومین تجمع در مقابل وزارت امور خارجه در 
اعتراض به مذاکرات غیر مستقیم بین ایران و آمریکا و حالا سومین تجمع خارج از 

پایتخت، در جنوب کشور و به خاطر برگزاری یک جشنواره!
چهارمین دوره فستیوال موسیقی و فرهنگ »کوچه« با اجرای زنده موسیقی و 
برنامه های فرهنگی شامگاه سوم اردیبهشت در شهر بوشهر آغاز شد. رویدادی 
هنری، غیردولتی و مردمی با هدف حفظ موسیقی محلی، تقویت گردشگری در 
بوشهر و معرفی فرهنگ بومی این استان حالا دوباره حامیان سخت نظام و طیفی 
که بین نام های حزب اللهی و سوپر حزب اللهی در چرخش هستند را ناراحت 
کرده است.بنابر گزارش کانال خبری بوشهری ها، تعداد افراد حاضر به کمتر از 

۱۰۰ نفر می رسید.
افراد تندرو مواجه شده و  با مخالفت و تجمع  برگزاری این فستیوال در حالی 
تعدادی از امامان جمعه نیز به برگزاری آن اعتراض کرده اند، که با مجوز رسمی 
دولت انجام شد. مشخصا این تجمع نیز همانند دو مورد قبلی یک پیام روشن 
دارد؛ نظام- در همه سطوح - نباید تصمیمی در خلاف مطالبات و خواسته های 

ما داشته باشد.

مهم تر از پیامی که این تجمعات به حاکمیت مخابره می کند، اما نحوه برخورد 
حاکمیت با این مورد است. بعد از ماجرای برخورد با این تجمع در ایام نوروز این 
تصویر و باور در سطح ابتدایی و اولیه در اذهان عمومی ایجاد شد که شاید بالاخره 
حاکمیت در اعمال قانون رویه ای یکدست را در نظر گرفته و با هر مساله غیرقانونی 
در حوزه تجمعات فارغ از خواستگاه سیاسی تجمع کنندگان برخورد می کند. به 
نظر می رسد این تصویر، اما بعد از برگزاری دو تجمع بعدی – که البته به اندازه 
ماجرای تجمع ابلاغ قانون حجاب و عفاف دنباله دار نبودند- تغییر کرد چرا که 

برخورد خاصی با این مساله نشد.
انتظار شهروندانی که مخالف قانون ابلاغ قانون حجاب و عفاف بودند و هستند، 
موافق مذاکره با آمریکا بودند و هستند و می خواهند تا ارزش های بومی و هنر محلی 
در جشنواره های خیابانی حفظ شود، این است که حاکمیت رویه ای یکدست در 

برخورد با برهم زنندگان مطالبات »عموم مردم« داشته باشد.
این برخورد سلیقه ای و کوتاه آمدن در مقابل یک تجمع در برخورد ضربتی با 
تجمعی دیگر تنها این پیام را مخابره می کند که در مورد ابلاغ قانون حجاب و عفاف 
و تجمع آن اگرچه اصل تجمع غیرقانونی و در تضاد با مصوبه نهاد قانونی شورای 
عالی امنیت ملی بود، اما زمانی این برخورد صورت گرفت که در تجع علیه سران 

قوا به خصوص رییس مجلس اهانت صورت گرفت.
در موارد بعدی از تجمع مقابل وزارت امور خارجه در اعتراض به مذاکرات شاید 
دولت فعلی چندان در مرز حساسیت نبود و در مرحله بعد هم در اعتراضی که در 
حاشیه نماز جمعه بوشهر صورت گرفته، یک رخداد هنری چندان موضوع مورد 

توجه و دغدغه در سطوح کلان تصمیم گیری نیست.
مساله مهم و اساسی در برخورد با این دست از تجمعات از جانب طیفی که خود 
اما می گوید در صورتی که مطالبات صد درصدی من  اقلیت است،  قبول دارد 
محقق نشود دست از حمایت نظام بر می داریم، توجه به مطالبات اکثریت و اتخاذ 
رویه ای هماهنگ است؛ هماهنگ از میدان بهارستان تا کوچه های بوشهر و یا هر 

استان دیگری.
سکوت در قبال اجرای چراغ خاموش و غیررسمی قانون حجاب و عفاف در اصفهان 
نیز بخش دیگری از کمیت لنگ این ماجرا است. چرا باید یک استان به صرف 
نمایندگانی از جنس جبهه پایداری یا نزدیک به تفکرات آن ها و استانداری از این 
تشکل سیاسی به صورت یک ایالت خودمختار بتواند قانونی متوقف شده را به 
صورت غیررسمی اجرا کند؟ آیا تجربه مشهد در موضوع کنسرت تجربه موفق و 
رضایت بخشی بوده است که حالا در استان های دیگر قوانین به جای تدوین و تایید 
در نهاد قانون گذاری در پستو های سیاسی حلقه سخت نگارش و ابلاغ و اجرا شود؟

قانون برای مردم نوشته می شود و باید در پی تامین امنیت و آرامش مردم باشد. 
قانون گذاری و مجری و ناظر باید از مرحله تدوین تا ابلاغ و اجرا و اصلاح همواره 

به یاد باشند که قانونی خلاف مطالبات اکثریت مردم فقدان اعتبار حقوقی دارد.
که  قانونی  و  تصمیمات کلان  است که خلاف  اقلیتی  با  برخورد  مهم تر  مساله 
برخواسته از مطالبات حداکثری است ایستادگی می کند. تفاوت بین نحوه اعمال 
قانون در بهارستان و بوشهر تنها یک پیام را مخابره میکند؛ مسئولان مهم هستند 

نه مردم!

ایرنا/  معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی گفت: تورگردانان فعال می توانند 
با ارائه تصویری درست و واقعی از کشورمان، زیبایی ها، امنیت و مهمان نوازی را 

به دنیا معرفی کنند.
انوشیروان محسنی بندپی روز سه شنبه ۸ اردیبهشت در نشست )بیزینس تو 
بیزینس( )B2B( که در سالن دریای نور هتل استقلال برگزار شد ضمن احساس 
همدردی با خانواده های کشته شدگان حادثه بندر امام هرمزگان و خیر مقدم به 
تورگردانان اظهار داشت: حضور شما را که به ایران باشکوه سفر کردید خیر مقدم 

می گویم امیدوارم تجربه های خوبی از این سفر کسب کنید.
وی افزود: گردشگری ابزاری برای صلح و تعامل میان ملت هاست. انسان میل به 
برقراری ارتباط دارد و گردشگری این موضوع را تسهیل می کند و سبب شناخت 
عمیق و بی واسطه میان ملت ها می شود، این چیزی است که گردشگری خلاقانه 

به دنبال آن است.
محسنی بندپی ادامه داد: ایران از نظر منابع طبیعی و جاذبه های گردشگری جزو 
۱۰ کشور برتر جهان است و 2۸ اثر ملموس و 2۶ اثر ناملموس آن در یونسکو به 

ثبت رسیده و این کشور را به مقصدی برای سفر تبدیل کرده است.
میزبانی ایران از ۷ میلیون و ۴۰۰ گردشگر خارجی

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی گفت: ایران به عنوان کشور صلح طلب 
با ضریب امنیت بالا به دنبال توسعه گردشگری است و سال گذشته میزبان ۷ 

میلیون و ۴۰۰ گردشگر خارجی بود.
باید جمعیت  برنامه هفتم توسعه  قانون  براساس  اضافه کرد:  بندپی  محسنی 
گردشگران خارجی را در چهار سال آینده به ۱۵ میلیون برسیم، در این راستا 
2 هزار و ۵۰۰ پروژه در حال اجراست که ۵۰۰ پروژه آن ساخت هتل است. 
امیدواریم با همکاری جامعه خصوصی اهداف مورد نظر در توسعه گردشگری 

محقق شود.
وی خاطرنشان کرد: بیش از ۳۰ ایرلاین بین المللی در کشور فعال است و ۳ هزار 

اقامتگاه بوم گردی در مناطق جذاب و روستای ایران قرار دارد.
ایران  با تورگردانان خبره و آگاه  امروز تورگردانان دنیا  محسنی بندپی گفت: 
نشست دارند، امیدواریم این نشست ها به قراردادهای دو جانبه بین کشورها 

منجر شود.
وی همچنین روز دختر را به دختران و زنان تبریک گفت و افزود: امیدوارم نقش 
دختران و زنان در تحقق بخشیدن به ابعاد اقتصادی بخصوص بخش گردشگری 

اثرگذارتر باشد.

برنا/  پوستر سی وششمین نمایشگاه کتاب، حرف هایی دارد که در نگاه اول شنیده 
نمی شود و آیا هر تصویر، فقط آن چیزی ست که می بینیم؟

 چند روز مانده به آغاز سی وششمین دوره  نمایشگاه بین المللی کتاب تهران، پوستر 
رسمی این رویداد فرهنگی مهم منتشر شد؛ پوستری که همانند بسیاری از آثار 
فرهنگی اخیر، با بازخورد های متفاوتی در میان مخاطبان و کارشناسان روبه رو شده 

است.
جزئیات کوچکی که بلند حرف می زنند

طراحی این پوستر بر عهده حمیدرضا بیدقی بوده؛ طراح گرافیکی که پیش تر، در 
دوره  سی ودوم نیز طراحی پوستر این رویداد را بر عهده داشت. تجربه  پیشین بیدقی 
و شناخت او از حال وهوای فرهنگی نمایشگاه کتاب، این انتظار را به وجود آورد که اثر 
او ترکیبی از تکنیک حرفه ای و روایت بصری معنادار باشد. در نگاهی کلی، می توان 
گفت پوستر امسال نه تنها به لحاظ بصری قابل تأمل است، بلکه لایه های متعددی از 

معنا و نقد اجتماعی را نیز در خود جای داده است.
گفت وگوی رنگ ها در قاب پوستر

از لحاظ ساختاری، پوستر از ترکیب بندی نسبتاً منسجم و چشم نوازی برخوردار است. 
استفاده از رنگ ها، به ویژه رنگ های برگرفته از پرچم ایران، تلاش طراح برای القای 
حس ملی گرایی و پیوند میان کتاب و هویت ایرانی را نشان می دهد. هرچند این 
انتخاب رنگ ها برای برخی مخاطبان چندان هماهنگ و یک دست به نظر نرسیده و 
در مواردی آن را دچار آشفتگی بصری دانسته اند، اما در مجموع این رنگ بندی فضای 
گرم و زنده ای به پوستر داده است. یکی از نقاط قوت پوستر، استفاده هوشمندانه 
از عناصر نگارگری ایرانی است. گل وبوته های ظریف، چهره های مینیاتوری و فرم 
کلاسیک نشانه های تصویری، حال وهوای سنتی-فرهنگی را به مخاطب القا می کنند. 
حضور این موتیف ها نه تنها حس نوستالژی و ریشه داری فرهنگی را منتقل می کند، 
بلکه نشان می دهد طراح کوشیده است میان هویت ایرانی و فضای نمایشگاه کتاب، 

پلی نمادین بزند.
 زنانِ کم شمار، پرسش های پرشمار؛ بازتابی از نگاه دیروز یا امروز؟

اما بخش مهمی از واکنش ها به پوستر، معطوف به چگونگی نمایش زنان و مردان در 
تصویر بوده است. در نمای کلی پوستر، پنج مرد و دو زن دیده می شوند. این نسبت 
جنسیتی، برای برخی از مخاطبان سؤال برانگیز و حتی نگران کننده بوده است. چرا 
تعداد مردان بیش از زنان است؟ آیا در جامعه ای که زنان نقش مهمی در تولید، ترویج 
و مصرف فرهنگ دارند، چنین ترکیبی قابل دفاع است؟ البته، طراح تلاش کرده تا 
نقش محوری زن را در قالبی استعاری و نمادین به تصویر بکشد. زنِ ایستاده در بالای 
پوستر، کنار درِ قرمز رنگ، شخصیتی قدرتمند و ایستاده را تداعی می کند که به 
استقبال دنیای دانش می رود. این ترکیب، گویی زن را به عنوان نگهبان یا دروازه بان 
آگاهی معرفی می کند؛ جایگاهی بسیار رفیع و کلیدی که می تواند نقد های کمی را 
پاسخ دهد. در سوی دیگر، زنِ دیگری در پایین پوستر دیده می شود که کودکی در 
آغوش دارد. حضور این زن در مقابل مردی که در حال دادن کتاب به اوست، از سوی 
برخی به عنوان نمادی از انتقال فرهنگی و نقش مادری در تداوم فرهنگ مطالعه 
تفسیر شده است اما از زاویه ای دیگر، همین تصویر مورد نقد قرار گرفته که چرا مادر 
تنها در جایگاه مراقبتی و حاشیه ای نشان داده شده و کتاب به جای آن که در دست 
او باشد، در دست مرد مقابلش قرار دارد. در ادامه این انتقادات، برخی به جزئیات 
دیگری هم توجه کرده اند. مانند این که کتاب کوچکی که در دست زن دیگر است 
ممکن است با آیینه اشتباه گرفته شود. هرچند به نظر می رسد این عنصر در واقع 
کتابی با قطع جیبی باشد، اما کوچک نمایی آن در مقایسه با دیگر کتاب های تصویر، 
ناخودآگاه احساسی از کم اهمیتی را منتقل می کند. یا آنکه چرا زنِ پایین تصویر چهار 
زانو نشسته است؛ برخی این حالت را با نوعی نگاه دستوری یا دیکته گرایانه ی مردانه 

تفسیر کرده اند.
پوستر امسال نه بی نقص، نه بی معنا

درِ  کنار  در  می شود،  دیده  پوستر  پس زمینه  در  که  ایران«  برای  »بخوانیم  شعار 
سرخ رنگی که زن به سوی آن حرکت می کند، پیام روشنی دارد: آینده روشن ایران 
از مسیر دانایی و کتاب خوانی عبور می کند. این پیام اگرچه ساده و تکراری به نظر 
می رسد، اما با ترکیب تصویر و تایپوگرافی، معنا و تأثیر بیشتری پیدا کرده است. 
استفاده از در، به عنوان نماد عبور، تغییر و رسیدن به مرحله ای تازه از آگاهی، ترکیبی 
هوشمندانه با شعار پوستر دارد. در پایان، باید گفت که پوستر سی وششمین نمایشگاه 
کتاب تهران، اگرچه عاری از اشکال نیست و نقد هایی جدی به آن وارد شده، اما اثری 

ساده انگارانه یا ضعیف نیست. 

معاونگردشگری؛
ورود ۷ میلیون و ۴۰۰ گردشگر خارجی

ازمینیاتورتامناقشه؛
نگاهی به پوستر نمایشگاه کتاب

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

ایسکانیوز/ رضا لنگری، مدرس، نویسنده و کارگردان تئاتر و سینما، با مرور سابقه کاری 
خود، به اهمیت مخاطب شناسی و کمبود متون فاخر و دغدغه مند در عرصه هنرهای 

نمایشی و تصویری پرداخت.
رضا لنگری با اشاره به حدود ۴۰ سال حضور مستمر در عرصه هنرهای نمایشی 
و تصویری گفت: »در این مدت، تجربیات متنوعی در حوزه بازیگری، نویسندگی، 
کارگردانی و تدریس اندوخته ام و سهم قابل توجهی در توسعه تئاتر، سینما و تربیت 

هنرجویان داشته ام.«
وی افزود: »فعالیت بازیگری را از سال ۱۳۵9 آغاز کردم و در سال ۱۳۶2 با عضویت 
در انجمن نمایش کشور، به صورت رسمی وارد فضای حرفه ای هنر شدم. از سال 
۱۳۶۵ نیز نویسندگی و کارگردانی را آغاز کردم. نخستین موفقیت ام در سال ۱۳۶۸ 
رقم خورد؛ زمانی که با نمایش »تولدی دیگر« توانستم در جشنواره استانی تئاتر 
دانش آموزی مشهد، جوایز نخست نویسندگی و بازیگری و رتبه دوم کارگردانی را 

کسب کنم.«
این مدرس تئاتر ادامه داد: »در همان سال، گروه تخصصی »تئاتر تربیت« را با محور 
تولید آثار نمایشی ویژه کودکان و نوجوانان پایه گذاری کردم. این گروه سال ها در 
جشنواره های متعدد موفق به کسب عناوین مختلف در زمینه بازیگری، نویسندگی و 
دیگر شاخه ها شد و در اجراهای عمومی نیز با استقبال چشمگیر مخاطبان روبه رو بود. 
در کنار آن، بازیگری را نیز به صورت حرفه ای ادامه دادم و در جشنواره هایی همچون 
فجر، آیینی و سنتی، منطقه ای، بسیج، دانشجویی، ایثار و دیگر محافل هنری کشور 

حضوری فعال داشتم.«
لنگری خاطرنشان کرد: »تا کنون بیش از ۷۰ اثر نمایشی و تلویزیونی را نوشته و 
انتخاب  کارگردانی کرده ام. در سال ۱۳۸۶ نیز به عنوان نویسنده برگزیده کشوری 

شدم.«
وی با اشاره به سال ها حضور در جایگاه داور، مدرس و دبیر تخصصی جشنواره های 
تئاتر و فیلم، گفت: »در دو دهه اخیر به صورت جدی وارد عرصه سینما  مختلف 
و تلویزیون شده ام و تولید سریال، فیلم های تلویزیونی، آثار کوتاه و مستند را در 
کارنامه دارم. از جمله آثار مهمم می توان به فیلم تلویزیونی »امانت دار« اشاره کرد 
که در سال ۱۳9۴ به تهیه کنندگی زنده یاد فرج الله سلحشور در مشهد ساخته شد 
و تاکنون چندین بار از شبکه های مختلف تلویزیونی پخش شده است. همچنین در 
پروژه های سینمایی، به عنوان مشاور، مسئول انتخاب بازیگر و بازیگردان با کارگردانان 

و تهیه کنندگان متعددی همکاری داشته ام.«

کمبود متون فاخر؛ دغدغه ای جدی در هنرهای نمایشی
لنگری با تأکید بر بحران کمبود متون فاخر در تولیدات نمایشی، گفت: »امروزه چه 
در حوزه فیلمنامه و چه نمایشنامه، چه در تولیدات تئاتری و چه در سریال ها، با فقر 
جدی محتوای اصیل و تأثیرگذار روبه رو هستیم. بارها هنگام تماشای یک اثر، با خود 
اندیشیده ام که چرا با وجود این همه ظرفیت غنی فرهنگی، تولیدات ما بازتابی از آن 

ندارند؟«
او با اشاره به ظرفیت های فرهنگی ایران، افزود: »ما از نظر فرهنگی کشوری بی نظیر 
هستیم؛ هم در بعُد ملی و هم مذهبی. از ایران باستان، ادبیات کهن، فرهنگ شیعه، تا 
تنوع کم نظیر قومی در استان هایی چون خراسان شمالی که اقوامی چون کرمانج، ترک، 
ترکمن، بلوچ، تات و دیگران را در دل خود جای داده است؛ همه این ها گنجینه هایی 

ارزشمند برای خلق آثار فاخر هستند.«
وی به میراث ادبیات شفاهی نیز اشاره کرد و گفت: »ما قصه ها و روایت هایی داریم 
که نسل به نسل سینه به سینه نقل شده اند؛ قصه هایی پرمحتوا و بکر که نسل های جدید 
به ویژه دهه های ۷۰، ۸۰ و 9۰ کمتر با آن ها آشنا هستند. ادبیات فارسی نیز گنجینه ای 
الهام بخش است؛ از شاهنامه فردوسی و کلیله و دمنه گرفته تا گلستان و بوستان، آثار 
عبید زاکانی و نوشته های استاد مطهری و دیگر بزرگان. این منابع می توانند بنیان 

متونی نمایشی و سینمایی قدرتمند باشند.«
این هنرمند خراسانی همچنین با اشاره به ظرفیت های لوکیشنی در استان گفت: 
»مناطق بکر فراوانی در خراسان شمالی داریم که خود به تنهایی روایت گر داستان های 
ناگفته اند. در جلسات و کارگاه ها به دانشجویان می گویم حتی یک درخت در منطقه 
بش قارداش، اگر زبان داشت، می توانست روایت هایی از فتوت و حماسه را برایمان بازگو 
کند. مردم ایران با روحیه ای شیعی، فداکار و دلاور، زمینه ساز تولید آثاری ماندگار 

هستند.«
بدون شناخت مخاطب، هیچ نمایشی زنده نمی ماند

لنگری بر ضرورت شناخت دقیق مخاطب پیش از هر اقدام هنری تأکید کرد و گفت: 
»بدون درک درست از نیازها و سلیقه های مخاطب، هیچ اثری نمی تواند ماندگار باشد. 
ممکن است ساعت ها روی متن کار کنیم، اما ابتدا باید این پرسش را مطرح کرد که: 

مخاطب من کیست و چه می خواهد؟«
وی توضیح داد: »نویسنده باید بداند که برای چه گروه سنی و چه مخاطبی می نویسد: 
کودک، نوجوان، جوان یا خانواده. لحن، زبان و ساختار اثر باید متناسب با این شناخت 
تنظیم شود. اگر بخواهیم نمایشی برای کودکان دهه نودی خلق کنیم، نباید خاطرات 
کودکی دهه پنجاهی خود را مبنا قرار دهیم. دسترسی ها، دغدغه ها، رنگ، ریتم و حتی 

شوخی های کودکان امروز کاملًا متفاوت است.«
وی با اشاره به تجربه داوری در جشنواره ها گفت: »بارها شاهد بوده ام که گروه های 
جوان آثاری ارائه می دهند که شاید برای خودشان جذاب باشد، اما مخاطب ارتباطی 

با آن برقرار نمی کند.«
لنگری تأکید کرد: »یک نویسنده و کارگردان باید مانند یک جامعه شناس و روانشناس 
عمل کند؛ پژوهش محور باشد، با ادبیات کهن و معاصر آشنا باشد، به رفتارشناسی 
تسلط داشته باشد و دغدغه های نسل های مختلف را بشناسد. البته این مباحث بسیار 

گسترده اند و مجال گفت وگوی مفصل تری را می طلبند.«
وی در پایان خاطرنشان کرد: »تا زمانی که نتوانیم خود را جای مخاطب بگذاریم و 

دنیای درونی او را بفهمیم، نمی توانیم اثری خلق کنیم که با او همراه شود.«

رضالنگری،نویسندهوکارگردانباسابقهتئاتروسینما؛

کمبود متن فاخر؛ زنگ خطری برای تئاتر و سینمای ایران

آگهی فقدان سند مالکیت آگهی تحدید حدود اختصاصی 
نظر به اینکه خانم امینه ابراهیمی متقاضی پرونده سند مالکیت ۳۰۰ فرعی از ۱۰۶-اصلی تقاضای صدور سند مالکیت 
یک قطعه باغ معروف به نقره مان به مساحت 2۰۳۶/4۰ متر مربع واقع در بخش هشت زنجان شهرستان طارم قریه 
پاسار پلاک ۱۰۶- اصلی را نموده است. با توجه به اینکه طبق محتویات پرونده ثبتی تحدید حدود اولیه پلاک اصلی 
فوق بعمل نیامده است به استناد مواد ۱4 و ۱۵ قانون ثبت تحدید حدود ملکی ایشان در ساعت ۹ صبح روز پنجشنبه 
مورخه ۱4۰4/۰۳/۰۱ با حضور نماینده و نقشه بردار ثبت طارم بعمل خواهد آمد مراتب به استناد ماده ۱4 قانون ثبت 
به مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی اخطار میشود که در موعد مقرر در محل وقوع ملک حضور یابند و یا از ۳۰ روز 

پس از تنظیم صورتمجلس تحدید حدود اعتراض خود را به این اداره ارسال نمایند.
تاریخ انتشار:۱4۰4/۰2/۱۰

سند مالکیت تکبرگی ششدانگ یکدستگاه آپارتمان به پلاک ثبتی ۷۹۰ فرعی از ۵۳۵۸ اصلی واقع در بخش یک زنجان 
بشماره چاپی ۹24۷2۸ - ج ۹۳ به آدرس:زنجان - کوی ثمین - خیابان هفتم شرقی - پلاک ۱۱۷ - طبقه ۳ - واحد 
۳ بنام خانم نازیلا بیات فرزند حسین صادره از زنجان بشماره ملی 42۷۰۳۷4۸4۵ صادر و تسلیم گردیده است،سپس 
نامبرده با ارائه دو برگ استشهادیه مصدق، مدعی مفقود شدن سند مالکیت به علت سهل انگاری گردیده و تقاضای 
صدورسند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به استناد ماده ۱2۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی میگردد تا 
هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور دارد یا معاملاتی به نفع آنها انجام شده است از تاریخ انتشار این 
اگهی به مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نماید 

در غیر این صورت سند مالکیت المثنی بنام متقاضی صادر و تسلیم خواهد شد. 
اسحق بیگدلی مدیرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان از طرف سعیدبدلی سید مظاهر محمدی معاون و بازرس دفترخانه های اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان طارم 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره۱4۰4۶۰۳2۷۰۰2۰۱۳4۷ مورخه 
۱4۰4/۰۱/2۱ کلاسه ۰۰۸۷-۱4۰4 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای عبداله عسگری فرزند فضل آله به شماره شناسنامه 
44۸۳ صادره از در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۰۰ مترمربع از پلاک ۱۹۵۰ فرعی از ۱22 اصلی واقع ابهر بخش 
سه زنجان شناط طالقانی شمالی خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت 
به فاصله ۱۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ۱4۰4/۰۱/2۶* تاریخ انتشار دوم ۱4۰4/۰2/۱۰

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره۱4۰۳۶۰۳2۷۰۰2۰4۰4۳۳ مورخه ۱4۰۳/۱2/۰۹ 
کلاسه ۳۷۶2-۱4۰۳ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای محمد آقا داداشی فرزند اصغر به شماره شناسنامه ۱۷2۵ صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۳۵۱/۰2 مترمربع از پلاک ۱2۱ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )شریف 
آباد( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ۱4۰4/۰۱/2۶* تاریخ انتشار دوم ۱4۰4/۰2/۱۰ سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 



چهار  شنبه   ۱۰   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۴۰

صدای زنجان: معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به اینکه 
در دوران جدید به دنبال تاسیس پردیس های فناوری جدید نیستیم بر لزوم ارتباط 

عمیق پردیس های فعلی با صنعت تاکید کرد.
آیین تکریم و معارفه رییس پارک علم و فناوری و ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان 
استان زنجان با حضور معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری روز 9 

اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ در محل استانداری زنجان برگزار شد.
محمدنبی شهیکی معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در این 
مراسم با اشاره به اینکه در دوران جدید به دنبال تاسیس پردیس های فناوری جدید 
نیستیم، اظهار کرد: بلکه دغدغه ما این است که پردیس های فعلی با صنعت گره 
بخورد. معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه تغییر ریل 
و مدل در حوزه فناوری و نگاه عملگرا در این عرصه لازم است، عنوان کرد: نباید رویا 

بفروشیم بلکه باید بدانیم عرصه عمل و اجرا خیلی شکننده است.
فناورانه  فعالیت های  توسعه  در  بخش خصوص  ظرفیت  از  باید  اینکه  بیان  با  وی 
بهره گیری شود، گفت: موفقیت پارک های علم و فناوری به استفاده از ظرفیت بخش 

خصوصی گره خورده است.
شهیکی در ادامه با بیان اینکه مراکز فناوری در استان زنجان باید در زنجیره واحد 
قرار گیرند، تاکید کرد: اگر انسجام و هم افزایی نباشد، خروجی موثری از آنها شکل 
نمی گیرد. وی با اشاره به عقب ماندگی تاریخی استان زنجان در تاسیس پارک علم و 

فناوری عنوان کرد: تاسیس پارک در این استان با موانع زیادی رو به رو بوده است.
شهرک فناوری اطلاعات استان فعلا در حد یک زمین است 

نرگس مرادخانی معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار زنجان نیز در این جلسه 
با اشاره به اینکه هر یک از دستگاه های اجرایی برای خودشان فعالیت پژوهشی جدا 

دارند، گفت: این موضوع نیازمند جمع بندی و هم افزایی است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار زنجان با بیان اینکه با وجود تعدد مراکز رشد 
و دانش بنیان در استان ولی عملکرد شاخصی در کشور نداشته است، گفت: عملکرد 

منسجم در این بخش منجر به خروجی بهتر خواهد شد.
وی با بیان اینکه شهرک فناوری اطلاعات استان فعلا در حد یک زمین است، گفت: 
تلاش ما این است با بهره گیری از ظرفیت مجموعه مپنا، کار تجمیع فعالیت های علمی 

و فناورانه را در قالب این طرح محقق شود.
 نبود زیرساخت مناسب برای پارک علم و فناوری زنجان از جمله چالش ها است

عباسعلی زمانی رئیس سابق پارک علم و فناوری استان زنجان نیز در این جلسه با 
اشاره به اینکه طی دو سال گذشته حدود ۱۰ هزار میلیارد ریال انواع تسهیلات و 
ضمانت نامه از طریق صندوق پژوهش و فناوری به واحدهای فناوری و دانش بنیان 
استان اعطا شد، اظهار کرد: اولویت مهم این مجموعه طی دو سال گذشته در پارک 
علم و فناوری استان تامین نیازهای مالی و سرمایه ای برای شرکت های فناور و دانش 

بنیان با فعال کردن صندوق پژوهش و فناوری غیر دولتی استان بود.

زمانی با اشاره به اینکه نبود زیرساخت مناسب برای پارک علم و فناوری استان از جمله 
چالش های این مجموعه است، گفت: در فروردین سال ۱۴۰2 با پیگیری همکاران 
پارک، اولین سند ملکی برای پارک صادر شد که با همت یک خیر و با اهدای زمین و 
سوله به پارک علم و فناوری در حدود 2۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای تعمیر و تجهیز فاز 

یک و دو آن از طرف استان و معاونت علمی و فناوری تخصیص یافت.
گفتنی است، در این مراسم از فعالیت دو ساله عباس علی زمانی در پارک علم و 
فناوری استان زنجان قدردانی و احسان خواصی به عنوان رئیس جدید این مجموعه 

معرفی شد.

۵۵آموزشروز��
معاونفناوریونوآوریوزیرعلوم،تحقیقاتوفناوریدرزنجانباتاکیدبرگرهخوردنپردیسباصنعتتاکیدکرد؛

رویافروشی نکنیم!
 محمدنبی شهیکی: موفقیت پارک های علم و فناوری به استفاده از ظرفیت بخش خصوصی گره خورده است                  معاون اقتصادی استاندار زنجان: شهرک فناوری اطلاعات استان فعلا در حد یک زمین است

رئیسمرکزاجرایآزمونهایسازمانسنجش:
استفاده از فناوری های نوین برای مقابله 

با تقلب کنکوری ها 

رئیسشورایاطلاعرسانیدولت:
آموزش و پرورش نقطه آغاز پیشرفت کشور است

وضعیت سهمیه های مناطق در کنکور 1۴۰۴

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

همشهری/  محمود عزیزی در جلسه برگزاری آزمون های سراسری سال ۱۴۰۴ 
اظهار کرد: اهمیت برگزاری دقیق و صحیح آزمون های سراسری از عوامل کلیدی 
در فرآیند جذب دانشجو و تربیت نیروی انسانی متخصص است. در این راستا، 
دانشگاه پیام نور با همکاری در برگزاری جلسه هماهنگی آزمون، نقش مهمی در 

موفقیت این فرآیند ایفا کرده است.
ادامه گفت:  رئیس مرکز اجرای آزمون های سازمان سنجش آموزش کشور در 
در راستای اصلاح فرایندهای اجرایی و حفاظتی، سازمان سنجش همواره تلاش 
می کند تا با استفاده از فناوری های نوین و دستگاه های پیشرفته، اقدامات لازم برای 
جلوگیری از تخلف را انجام دهد. ایران جزء پنج کشور پیشرفته دنیا در استفاده از 

فناوری های پیشرفته در این زمینه است.
سراسری  آزمون های  برگزاری  در  نور  پیام  دانشگاه  بالای  مشارکت  از  عزیزی 
قدردانی کرد و گفت: در آزمون های سال ۱۴۰۴، دانشگاه پیام نور میزبان ۹ درصد 
از داوطلبان خواهد بود و در این راستا، ۲۸ استان کشور مشارکت دارند. استان های 
اصفهان و آذربایجان غربی در رتبه های اول و دوم مشارکت در این آزمون ها قرار 
دارند و پیش بینی می شود این میزان مشارکت در آزمون های بعدی افزایش پیدا 

کند.

الیاس حضرتی رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در نشست هم اندیشی  مهر/  
اعضای شورای اطلاع رسانی دولت با مدیران وزارت آموزش و پرورش که با حضور 
علیرضا کاظمی وزیر آموزش و پرورش برگزار شد، با بیان این که در شورای اطلاع 
رسانی دولت بیش از ۲۰ پروژه مورد تاکید دکتر پزشکیان دنبال می شود، گفت: 
این پروژه ها به دو دسته ابر پروژه و خرد پروژه تقسیم می شود، در مورد اول بحث 
وفاق و همدلی در میان نسل ها، ادیان، جنسیت ها و … دنبال می شود و پروژه دیگر 
موضوع مذاکره، ناترازی ها، واگذاری اختیارات به استان ها است که دنبال می شود 

اما از همه این موارد مهم تر و زیربنایی تر، پروژه آموزش و پرورش است.
وی ادامه داد: به دلیل اهمیت این موضوع اولین جلسه شورای اطلاع رسانی با 
دستگاه ها را با آموز ش و پرورش برگزار کرده ایم. زیرا دکتر پزشکیان دغدغه های 
زیادی در حوزه آموزش و پرورش دارند و این وزارتخانه را منشأ تحول می دانند. 
معتقدیم اگر بنا باشد در کشور مشکلات سیاست خارجی، داخلی، اقتصاد، فرهنگ 
و دیگر مسائل رفع شود باید به آموز ش و پرورش اهمیت داده شود، چرا که 

آموزش و پرورش نقطه آغاز هر گونه پیشرفتی و تحولی در کشور است.
حضرتی تصریح کرد: عزتمندی فرزندان این مرز و بوم، توجه و علایق به وطن و 
وطن پرستی، علاقمندی به مسائل دینی و… همه از آموزش و پرورش می گذرد.

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت افزود: دکتر پزشکیان مکرراً با موضوع آموزش و 
پرورش جلسه می گذارند و نظام مسائل این حوزه را بررسی می کنند. در گذشته 
در هیچ دولتی چنین توجهی به این وزارتخانه وجود نداشته است. با بررسی سوابق 
رؤسای جمهور در می یابیم که رئیس جمهوری نبوده که حتی هر چهار سال یکبار 

هم برای این حوزه جلسه ای بگذارد.
وی ادامه داد: امروز مهم ترین دغدغه رئیس جمهور آموزش و پرورش است. زیرا 
برازنده جمهوری اسلامی ایران نیست که دانش آموزانش در کپر و مدارس سنگی 
درس بخوانند. بنابراین باید این مسئله را حل کرد از این رو اصلی ترین کار ما 

آموزش و پرورش و اصلاح ساختار است.
حضرتی با اشاره به این که در شورای اطلاع رسانی، چندین راهبرد برای اقدامات 
خبری تعریف شده است، افزود: یک گام تبلیغ و تبیین رویکردها و رویدادها به 
شکلی هنرمندانه و اثربخش است. در گام دوم باید به ابهامات و شایعات پاسخ داده 
شود. بخش دیگر مربوط به موضوعات راهبردی است و آموزش و پرورش در گام 
سوم اقدامات راهبردی جای می گیرد. باید تبیین کنیم که با چه راهبرد و شیوه ای 
با ذی نفعان این وزارتخانه به گفت و گو و به فهم مشترک برسیم تا همه در این 

حوزه به ما در قالب راهبرد و نقدهای سازنده کمک کنند.

)بینایی، شنوایی،  تمامی متقاضیان دارای معلولیت  تسنیم/ در کنکور ۱۴۰۴، 
جسمی  ـحرکتی، آسیب گفتار و زبان، اعصاب و روان، و اختلالات تکامل رشد از 

جمله اوتیسم( جزو سهمیه منطقه ۳ محسوب می شوند.
شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره سهمیه مناطق در کنکور ۱۴۰۴ مصوبه ای 

دارد.
طبق این مصوبه، شرکت کنندگان متقاضی سهمیه مناطق در آزمون سراسری 
سال ۱۴۰۴ با توجه به ملاک های زیر جزو یکی از سهمیه های مناطق ۱، ۲ یا ۳ 

محسوب شده و در کارنامه نتیجه اولیه آنان لحاظ می شوند:
برای متقاضیان نظام آموزشی جدید 6-۳-۳، محل اخذ مدرک تحصیلی سه سال 

آخر دبیرستان )پایه دهم تا دوازدهم( ملاک است.
برای متقاضیان نظام ترمی واحدی و سالی واحدی آموزش متوسطه، محل اخذ 
قرار  مدنظر  دبیرستان  آخر  سال  دو  و  پیش دانشگاهی  دوره  تحصیلی  مدرک 

می گیرد.
برای متقاضیان نظام قدیم آموزش متوسطه، محل اخذ مدرک تحصیلی سه سال 

آخر دبیرستان یا هنرستان ملاک خواهد بود.
در صورتی که محل اخذ مدرک تحصیلی در سال های مختلف برای یک متقاضی 
متفاوت باشد، سهمیه وی بر اساس محل اخذ مدرک تحصیلی در منطقه مرفه تر 

تعیین خواهد شد.
متقاضیانی که حداقل دو سال از سه سال آخر دوره متوسطه خود را در خارج از 

کشور گذرانده باشند، جزو سهمیه منطقه ۲ محسوب می شوند.
سهمیه مناطق برای متقاضیان طلبه سطح یک حوزه های علمیه، بر اساس محل 
اخذ مدرک سه سال آخر سطح یک حوزه تعیین می شود. در صورت تفاوت در 
محل این سه سال، سهمیه بر اساس منطقه مرفه تر )مطابق با سایر متقاضیان( 

لحاظ خواهد شد.
تمامی متقاضیان دارای معلولیت )بینایی، شنوایی، جسمی ـ حرکتی، آسیب گفتار 
و زبان، اعصاب و روان و اختلالات تکامل رشد از جمله اوتیسم( جزو سهمیه منطقه 

۳ محسوب می شوند.
برای متقاضیانی که در آزمون های ایجاد سوابق تحصیلی یا ترمیم نمرات شرکت 
می کنند، محل اخذ مدرک تحصیلی سه سال آخر دوره متوسطه که ملاک تعیین 

سهمیه منطقه است، تغییر نخواهد کرد.
در صورتی که متقاضی اطلاعات مربوط به محل اخذ مدرک تحصیلی را به گونه ای 
اشتباه درج کند که منجر به تغییر سهمیه منطقه شود، قبولی وی لغو خواهد شد.

ایرنا/  سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه باید پیوستگی خوبی بین آموزش، صنعت 
و شغل ایجاد شود، گفت: یکی از شاخص های سرآمد شدن دانشگاه ها تناسب میان 

آموزش با شغل است.
فاطمه مهاجرانی  در اجلاس روسای دانشکده و آموزشکده های دانشگاه ملی مهارت 
ضمن تسلیت درگذشت ده ها هموطن و مجروح شدن حدود هزار و 2۰۰ نفر در پی 
انفجار اسکله بندر شهید رجایی، اظهار داشت: وقتی دانشگاه ملی مهارت از فنی و 

حرفه ای تغییر نام می دهد، باید در ابتدا با مهارت های شغلی آشنا شود.
وی افزود: توجه به اقلیم مناطق جزء برنامه های مهمی است که دانشگاه ملی مهارت 
باید به آن توجه کند. مهاجرانی اضافه کرد: اگر انسان بیاموزد که باید یاد بگیرد در 
تمام مشاغل موفق خواهد شد. همچنین، یاد دادن عطش دانستن به دانشجو یکی از 

موضوعات بسیار مهم است، موضوعی که در دانشگاه های ما اتفاق نمی افتد.
وی یادآورشد: باید به مهارت های نرم توجه شود، انسانی که خود را علامه دهر بنامد 

به هیچ عنوان موفق نمی شود.

سخنگوی دولت بیان داشت: کسی می تواند ارزش مدار باشد که از درون ارزش خود 
را بشناسد، آدم کارآفرین کسی است که ابتدا به اندازه کافی از خود خالی شده است.

مهاجرانی با بیان اینکه باید انسان هایی تربیت کنیم که انسانیت داشته باشند؛ اضافه 
کرد: تفکر خلاق مساله بسیار مهم در بین دانشجویان برای نقش آفرینی مؤثر در 
صنعت است و از آنجایی که همه انسان ها خلاقانه نمی توانند بیندیشند؛ بنابراین باید 

پرورش خلاقانه را آموزش داد.
چرخه اقتصادی جوامع را نیروهای مهارتی به گردش درمی آورند

رئیس دانشگاه ملی مهارت نیز در این مراسم با اشاره به نقش آموزش های مهارتی 
گفت: آموزش مهارتی نقش برجسته  ای در رشد و توسعه جوامع دارد.

غلامرضا زمانی با تاکید بر اینکه چرخه اقتصادی جوامع را نیروهای مهارتی به گردش 
در می آورند، اظهار داشت: به عنوان مثال در زمان حاضر بیش از ۶۰ درصد دانش 

آموزان کشور آلمان جذب آموزش مهارتی شده اند.
وی ادامه داد: من به مسئولان نظام  تبریک می گویم که در برنامه هفتم پیشرفت منابع 

زیادی به آموزش مهارتی اختصاص داده اند.
رئیس دانشگاه ملی مهارت یادآورشد: آموزش مهارتی مسیری است که موجب افزایش 

اشتغال و کاهش بیکاری جامعه خواهد شد.
زمانی با اشاره به اینکه براساس برنامه هفتم هنرستان ها باید ۵۰ درصد دانش آموزان 
متوسطه را در خود جای داده باشند، تاکید کرد: آموزش های مهارتی یک مسیر کوتاه 
برای رسیدن به اشتغال است. وی با تاکید بر این نکته که دانشگاه ملی مهارت جنبه 
های بسیار مثبتی دارد که باید به آن بپردازیم، گفت: دانشگاه ملی مهارت دارای ۱۸۳ 
دانشکده و به عبارتی 2۰۰ دانشکده است زیرا ۱۷ دانشکده آن به صورت دو جنسیتی 
فعالیت می کند. رئیس دانشگاه ملی مهارت افزود: این دانشگاه ۱9۰ هزار دانشجو دارد 
و برای سال آینده در مجموع 22۰ هزار دانشجو پیش بینی شده است. این دانشگاه 

همچنین ۳ هزار و ۱۰۰ کارگاه آموزش - مهارتی فعال دارد.
اجلاس روسای دانشکده ها و آموزشکده های دانشگاه ملی مهارت صبح امروز سه 

شنبه در دانشکده دختران شریعتی دانشگاه ملی و مهارت برگزار شد.

برنا/  معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: طی شش ماه 
گذشته جلسات مستمری برای شناسایی مشکلات مالی، مشاوره ای و آگاهی بخشی به 

خانواده ها برگزار شده است و اقدامات موثری در راه است.
در سال های اخیر، توجه به مشکلات اجتماعی و اقتصادی دانش آموزان و خانواده های 
آسیب پذیر، به یکی از اولویت های اصلی دستگاه های اجرایی کشور تبدیل شده است.

بسیاری از دانش آموزان به دلایل مختلفی همچون فقر مالی، مشکلات خانوادگی یا 
نیاز به خدمات مشاوره ای، از فرصت های آموزشی و رشد اجتماعی محروم می شوند.

در همین راستا، نهادهای مختلف با محوریت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و با 
همکاری آموزش و پرورش، برنامه های گسترده ای را برای شناسایی این افراد و ارائه 
خدمات حمایتی، آموزشی و مشاوره ای آغاز کرده اند تا با ایجاد بستری مناسب، مسیر 

موفقیت و پیشرفت را برای همه دانش آموزان کشور هموار سازند.
محمد چکشیان، معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت 
و گو با خبرنگار برنا از اقدامات گسترده این وزارتخانه در راستای شناسایی و حمایت از 

دانش آموزان در معرض آسیب های اجتماعی خبر داد.
چکشیان با اشاره به دغدغه جدی مسئولان در این زمینه تصریح کرد: با همکاری 
وزارت آموزش و پرورش، فرآیند شناسایی و ورود مشاوران به مدارس آغاز شده است. 
همچنین نهادهایی نظیر بنیاد ادبیات و سایر منابع حمایتی به این جریان پیوسته اند 
تا ریشه مشکلات، چه در زمینه فقر و چه کمبود سواد، شناسایی و برای حل آن ها 

اقدام شود.
وی افزود: در شش ماه گذشته جلسات متعددی میان دستگاه های حمایتی، مشاوره ای 

و آموزشی برگزار شده تا ابعاد مختلف این موضوع بررسی و برای هرکدام راهکارهای 
عملیاتی تدوین شود.

چکشیان با اشاره به تنوع دلایل مشکلات دانش آموزان خاطرنشان ساخت: بعضی از 
این مسائل منشأ مالی دارد، برخی دیگر نیازمند ارائه مشاوره تخصصی هستند و در 
برخی موارد باید خانواده ها نسبت به اهمیت آموزش و توانمندسازی فرزندان توجیه 

شوند.
معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون در پایان اعلام کرد: بسته حمایتی ویژه ای با 
همکاری وزارت آموزش و پرورش در حال تدوین است که به زودی برای کمک به رفع 
این مشکلات اجرایی خواهد شد. امیدواریم با تداوم این همکاری ها، شاهد نتایج مثبت 

و تحول آفرینی در آینده نزدیک باشیم.

سخنگویدولت:

یکی از شاخص های سرآمدی دانشگاه ها تناسب آموزش با شغل است

معاونفرهنگیواجتماعیوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعی؛

بسته حمایتی ویژه برای رفع مشکلات مالی و مشاوره ای دانش آموزان در راه است

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی سید مجید غفاری به شناسنامه شماره ۱۱۵ کدملی ۵۸۹۹۹۱۹۷۳۶ صادره فرزند سیدمحمود 
در ۱-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳۶44.۷۱ متر مربع پلاک شماره ۷۸۸ فرعی از ۶۰ اصلی2-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳4۸4.۹۵متر مربع پلاک شماره ۷۸۷ فرعی از ۶۰ اصلی ۳- ششدانگ))یک قطعه 
زمین زراعی کاداستری((به مساحت 4۷۳2.۳۶ متر مربع پلاک شماره ۷۸۶ فرعی از ۶۰ اصلی4-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۳۸۰4.۸ متر مربع پلاک شماره ۷۸۹ فرعی از ۶۰ اصلی۵-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 
۶۱۰۷.۶2 متر مربع پلاک شماره ۷۸2 فرعی از ۶۰ اصلی ۶- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 4۸۵2.44 متر مربع پلاک شماره ۷۸۱ فرعی از ۶۰ اصلی ۷-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۱۷۸۶ متر مربع پلاک شماره ۷۸۰ 

فرعی از ۶۰ اصلی۸-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 24۷۵.۳۳ متر مربع پلاک شماره 24۱ فرعی از ۶۰ اصلی۹-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۳۹۹۸.۳۹ متر مربع پلاک شماره ۷۷۹ فرعی از ۶۰ اصلی ۱۰- ششدانگ
))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 4۱۶2.2۱ متر مربع پلاک شماره ۷۷۸ فرعی از ۶۰ اصلی ۱۱-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۱۹۹۵۵.۶۶ متر مربع پلاک شماره ۷۷۷ فرعی از ۶۰ اصلی۱2-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(( به مساحت ۱۰2۶.۷2 متر مربع پلاک شماره ۸۳۱ فرعی از ۶۰ اصلی۱۳- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۸۸۸۸.۵۹ متر مربع پلاک شماره ۸۳۰ فرعی از ۶۰ اصلی ۱4- ششدانگ یک قطعه زمین زراعی کاداستری به مساحت 242۸.۱۹ 
مترمربع پلاک شماره ۸2۹ فرعی از ۶۰ اصلی۱۵- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(())بند ب ماده یک(( ))۸و۱۳(( به مساحت ۳۹۱۹.42 مترمربع پلاک شماره ۸2۸ فرعی از ۶۰ اصلی۱۶- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۱۵۱۵۷.۵۵ 
متر مربع پلاک شماره ۸2۷ فرعی از ۶۰ اصلی۱۷-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 2۵۹۹.۷۵ متر مربع پلاک شماره ۸2۶ فرعی از ۶۰ اصلی۱۸- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۶4۸۹.۵۸ متر مربع پلاک شماره ۸24 
فرعی از ۶۰ اصلی خریداری از مالک رسمی آقای محمد موسی یادگاری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. * تاریخ انتشار نوبت اول۱4۰4/۰۱/2۶* تاریخ انتشار نوبت دوم۱4۰4/۰2/۱۰
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املام شهرستان سلطانیه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره۱4۰۳۶۰۳2۷۰۰2۰۳۸۳۵۰ مورخه 
۱4۰۳/۱۱/2۱ کلاسه 4۰4۹-۱4۰2 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم سیده سمیه کاظمی فرزند سید نورالدین به شماره 
شناسنامه ۱۱22۹ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۶242/۰2 مترمربع از پلاک ۳۳ اصلی واقع در 
ابهر بخش سه زنجان )ابهر باغات روستای میموندره( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی و سایر مالکین مشاعی محرز گردیده 
است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ۱4۰4/۰۱/2۶* تاریخ انتشار دوم ۱4۰4/۰2/۱۰

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره۱4۰۳۶۰۳2۷۰۰2۰24۵۸۵ مورخه ۱4۰۳/۰۷/2۵ 
کلاسه ۳۱۵۶-۱4۰2 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای صیاد علی معروفخانی فرزند فرهاد به شماره شناسنامه ۹۸2 صادره از 
تاکستان در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 422۹/۶۰ مترمربع از پلاک ۱2۱ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )مزارع و باغات 
مادن شریف آباد( خریداری از مالک رسمی )زهرا شاهمرادی و سایر مالکین مشاعی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب 
دردونوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ۱4۰4/۰۱/2۶* تاریخ انتشار دوم ۱4۰4/۰2/۱۰ سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 



چهارشنبه  ۱۰  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۴۰ روز�� خانواده۶۶

سمیه محرمی: جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان 9 اردیبهشت ۱۴۰۴ با حضور 
اعضای شورای شهر و معاون شهردار زنجان برگزار شد.

سعید نجفی، رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با اشاره به 
اینکه در گذشته شهر زنجان از نظر ناوگان حمل ونقل عمومی با مشکلات قابل توجهی 
روبه رو بود، اظهار کرد: این نیازمندی منجر به اقدامات فوری و رسیدگی از سوی 

مسئولان ذی ربط شد.
رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با اشاره به اینکه با بیان اینکه 
به مرور ناوگان حمل ونقل عمومی خریداری شده و به صورت تدریجی وارد چرخه شده 
است، اضافه کرد: با ورود تدریجی اتوبوس ها، ون ها و مینی بوس ها به چرخه حمل ونقل 

عمومی بخشی از نیازهای شهروندان پاسخ داده شد.
وی با بیان اینکه اقدامات انجام شده کافی نبوده و همچنان کمبودها به وضوح احساس 

می شود، تصریح کرد: در این حوزه مردم نیاز به حمایت دارند.
نجفی با اشاره به اینکه ۳۶ دستگاه خودروی حمل ونقل عمومی از شهر نجف آباد 
اصفهان سفارش داده شده است، تصریح کرد: با ورود این خودروها مردم از خدمات 

رضایت نسبی داشته اند.
رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با اشاره به اینکه توقیف 
خودروها و عدم پلاک گذاری باعث توقف فعالیت بخشی از این ناوگان شده است، اضافه 

کرد: این موضوع موجب اختلال مجدد در ارائه خدمات به مردم شده است.
وی با اشاره به اینکه برخی از ون های شهری که به رنگ زرد و سفید و با مالکیت 
شهرداری در سطح شهر تردد می کنند به دلیل تخلفات رانندگان یا مسائل قانونی 
توسط پلیس راهور توقیف شده اند، افزود: این در حالی است که این خودروها خصوصی 

نبوده و برای حمل ونقل عمومی طراحی و تهیه شده اند.
تعدادی دیگر  از خودروها و توقف  توقیف ۱۵ دستگاه  با  اکنون  اینکه  بیان  با  وی 
در پارکینگ شهرداری به دلیل عدم پلاک گذاری فشار زیادی بر سیستم حمل ونقل 
زنجان وارد شده است، اضافه کرد: شهروندان در برخی مناطق شهرک ها با مشکلاتی 

در رفت وآمد مواجه اند.
رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با بیان اینکه این اختلافات 
میان نهادهای مختلف، از جمله شهرداری، وزارت کشور و شرکت های خودروسازی، 
باعث شده دود آن مستقیماً به چشم مردم برود، ادامه داد: افزایش تقاضا برای استفاده 
از وسایل نقلیه عمومی به ویژه در مناسبت هایی مانند ولادت حضرت معصومه )س( 
باید پاسخ داده شود. وی با اشاره به اینکه کمبود ناوگان فعال پاسخگویی به نیازهای 
مردم را دشوار کرده است، گفت: ضروری است با هم افزایی نهادهای مسئول موانع 

اداری رفع شده و از ظرفیت خودروهای موجود به شکل بهینه استفاده شود.
انتقال زندان زنجان از موضوعات مهم شهروندان و مسئولان است

حسین حمزه لو پاک، رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان نیز در این جلسه با 

بیان اینکه با اشاره به مشکلات منطقه تفریحی »ائل داغی« اظهار کرد: این مجموعه 
یکی از ظرفیت های مهم گردشگری و تفریحی شهر زنجان به شمار می رود.

رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان با بیان اینکه این منطقه مشکلاتی دارد 
که حل آن ها، همواره جزو مطالبات جدی مردم این منطقه بوده است، اضافه کرد: 
باتوجه به صورت جلسات قبلی و پیگیری های انجام شده با اداره کل راه و شهرسازی 

اقداماتی در خصوص توسعه و ساماندهی این مجموعه مطرح شده است.
وی با بیان اینکه با گذشت بیش از یک سال هیچ گونه اقدام عملی از سوی نهادها 
برای بهبود وضعیت گاوازنگ انجام نشده است، افزود: این در حالی است که شهرداری 
زنجان صدها هکتار از اراضی این مجموعه را در اختیار دارد و ضرورت دارد در راستای 
رسیدگی به وضعیت موجود و بهبود خدمات رسانی به مردم تدابیر جدی و مؤثری 

اتخاذ شود.
بهداشتی  سرویس های  مانند  اولیه  امکانات  وجود  عدم  اینکه  بیان  با  حمزه لوپاک 
وضعیت نامطلوب نظافت و پراکندگی زباله ها در محیط چهره ای نامناسب و نازیبا 
به گاوازنگ بخشیده است، تصریح کرد: در این زمینه شورا نیز مجوزهای لازم را 
صادر کرده است، اما بی توجهی به آن می تواند آسیب های اجتماعی و فرهنگی برای 

شهروندان در پی داشته باشد.
از  دیگر  یکی  زنجان  زندان  انتقال  موضوع  اینکه  بیان  با  عمران  کمیسیون  رئیس 

موضوعات مهم و دغدغه های جدی شهروندان و مسئولان است، اضافه کرد: رئیس 
دادگستری زنجان با جدیت این موضوع را پیگیری می کند اما تحقق آن مستلزم 

همکاری و هم افزایی تمامی دستگاه های اجرایی استان است.
 روند بازگشایی معابر در شهر زنجان در سال جاری کُند شده است

مهدی طالب رئیس کمیسیون سرمایه گذاری شورای شهر زنجان نیز در این در جلسه 
علنی با اشاره به اقدامات انجام شده در سال گذشته در حوزه بازگشایی معابر اظهار 
کرد: در سال گذشته در حوزه بازگشایی معابر، اقدامات خوبی به ویژه در محور گونیه، 
تملکات قابل توجهی صورت گرفت. همچنین امتداد خیابان ۱۱ اعتمادیه که از خیابان 
جمهوری عبور می کند و از داخل منطقه بی سیم به محوری دیگر متصل می شود، 

مورد توجه قرار گرفت.
عضو شورای اسلامی شهر زنجان در ادامه با بیان اینکه امسال نیز برخی بازگشایی ها به 
صورت موردی انجام شده، افزود: اما متأسفانه روند این اقدامات امسال کُند شده به ویژه 
در محور ۱۱ اعتمادیه، تخریب هایی که انجام گرفته اگر به موقع ساماندهی نشود، 

زندگی مردم آن منطقه را با مشکلاتی چون گرد و خاک و آلودگی مواجه می کند. 
وی در پایان از عدم حضور رئیس شورای شهر و شهردار زنجان در جلسه رسمی و 
علنی شورای شهر انتقاد کرد و گفت: رسیدگی به مشکلات مردم ارجح بر حضور در 

همایش روز شورا بود.

رئیسکمیسیونحملونقلوترافیکشورایشهرزنجاندرجلسهرسمیوعلنیباگلایهازعدمهمراهیبرایفعالیتونهایشهرداریمطرحکرد؛

ون های شهرداری زنجان زمین گیر شدند
سعید نجفی: توقیف ۱۵ دستگاه و توقف تعدادی دیگر از ون های شهرداری در پارکینگ شهرداری به دلیل عدم پلاک گذاری فشار زیادی بر سیستم حمل ونقل زنجان وارد شده است

رئیسسازمانحجوزیارت:
زائران حج ۵۰۰ یورو ارز زائری 

دریافت می کنند

بررسیعلمییکنگرانیمدرن:
تأثیر گوشی های هوشمند بر کیفیت خواب

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

عصر ایران/  رئیس سازمان حج و زیارت از تخصیص بسته رایگان اینترنت همراه به 
حجاج خبر داد و گفت: زائران حج ۵۰۰ یورو ارز زائری دریافت می کنند و برای نخستین 

بار فرودگاه طائف میزبان زائران ایرانی در عربستان خواهد بود.
علیرضا بیات  در نشست خبری با بیان اینکه ۱۵ اردیبهشت ماه جاری نخستین کاروان 
زائران ایرانی راهی سرزمین وحی خواهند شد، افزود: عملیات اعزام زائران حج تمتع ۲۷ 

روز و عملیات برگشت ۲۰ روز به طول خواهد انجامید.
وی گفت: براساس برنامه ریزی های انجام گرفته روزانه حدود ۴ هزار زائر از فرودگاههای 

مختلف کشور راهی عربستان سعودی خواهند شد.
بیات با بیان اینکه روزانه ۲۰ پرواز از فرودگاههای کشور به عربستان انجام خواهد شد، 
ادامه داد: امسال برای نخستین بار از هواپیمایی عربستان نیز برای سهولت عملیات 
رفت و برگشت زائران و کاهش هزینه زمان اقامت از فرودگاه مشهد استفاده خواهد شد.

وی افزود: براساس آمار موجود ۵۴ درصد زائران امسال را بانوان و مابقی را آقایان 
تشکیل می دهند. رئیس سازمان حج و زیارت گفت: ۵۱ درصد زائران ۵۵ سال و مابقی 
را زیر ۵۵ سال تشکیل می دهند. ۵۸ درصد مدینه قبل و ۴۲ درصد نیز مدینه بعد 
خواهد بود. بیات اظهار کرد: از آمار ۸۵ هزار و ۸۵۰ زائر اعزامی ۱۴ هزار را زائران اهل 

سنت تشکیل می دهند و در مجموع ۱۳ هزار زائر وارد و از مدینه خارج خواهند شد.
وی با بیان اینکه در طول ایام حج تمتع ۷ میلیون وعده غذایی طبخ و توزیع خواهد 
شد، گفت: زائران ایرانی در قالب ۵۷۵ کاروان راهی سرزمین وحی برای انجام مناسک 
حج خواهند شد. به گفته وی ، در جابجایی حج تمتع امسال هواپیمایی عربستان 
عهده دار جابجایی ۱۷ هزار زائر شده است. بیات گفت: استفاده از هواپیمایی عربستان 
با هدف تسهیل در سرعت انتقال زائران و کاهش مدت اقامت مبنی بر کاهش هزینه 

انجام گرفته است.

خبرآنلاین/ گوشی های هوشمند از امواج رادیویی )RF( در محدوده فرکانس های 
امواج،  این  می کنند.  استفاده  مخابراتی  شبکه های  با  ارتباط  برای  یون ساز  غیر 
برخلاف اشعه ایکس یا گاما، انرژی کافی برای شکستن DNA و ایجاد آسیب 
مستقیم به سلول ها ندارند. بااین حال، قرار گرفتن طولانی مدت در معرض این 
امواج ممکن است اثرات غیرحرارتی مانند تغییرات در فعالیت مغز یا دمای بافت ها 

ایجاد کند.
آنچه گوشی ها  )مانند  پایین  در سطوح   RF امواج که  نشان می دهد  مطالعات 
نیازمند  آن ها همچنان  بلندمدت  اثرات  اما  بی خطرند،  معمولاً  می کنند(  تولید 
بررسی بیشتر است. این امواج در نزدیکی سر، به ویژه هنگام خواب، ممکن است 

نگرانی هایی درباره سلامت مغز و خواب ایجاد کنند.
آیاامواجگوشیخطرسرطانراافزایشمیدهند؟

یکی از بزرگ ترین نگرانی ها، ارتباط احتمالی امواج گوشی با سرطان مغز، به ویژه 
تومورهایی مانند گلیوما است. سازمان بهداشت جهانی )WHO( در سال ۲۰۱۱ 
امواج RF را به عنوان "احتمالاً سرطان زا" )گروه ۲B( طبقه بندی کرد، اما این 

طبقه بندی بر اساس شواهد محدود بود.
بررسی کرد، هیچ  را  از ۱۰ سال  بیش  داده های  مطالعه ای در سال ۲۰۲۰ که 
ارتباط قطعی بین استفاده از گوشی های همراه و افزایش خطر سرطان مغز نیافت. 
بااین حال، محققان توصیه می کنند که برای اطمینان، قرار گرفتن در معرض امواج 

به ویژه در کودکان، که جمجمه نازک تری دارند، محدود شود.
تأثیرامواجگوشیبرخواب

خوابیدن در حالتی که گوشی موبایل کنار سرتان یا کنار تخت خواب قرار دارد، 
ممکن است کیفیت خواب را مختل کند، اما این اثر بیشتر به نور آبی صفحه 
)مانند چک کردن شبکه های  از گوشی  استفاده  با  رفتارهای مرتبط  و  نمایش 
اجتماعی( مربوط است تا امواج RF. مطالعات نشان می دهد که نور آبی ساطع شده 
از گوشی ها، تولید ملاتونین )هورمون تنظیم کننده خواب( را سرکوب می کند و 

چرخه خواب را مختل می سازد.
علاوه براین، امواج RF ممکن است فعالیت الکتریکی مغز را به صورت جزئی تغییر 
دهند. در این راستا هم پژوهشی در سال ۲۰۱۷ نشان داد که قرار گرفتن در معرض 
امواج گوشی قبل از خواب می تواند فازهای خاصی از خواب )مانند خواب REM( را 

تحت تأثیر قرار دهد، اما این اثرات در اکثر موارد ناچیزند.
احتیاط،شرطاول

کودکان و نوجوانان به دلیل در حال رشد بودن مغز و سیستم عصبی شان ممکن 
است نسبت به امواج RF حساس تر باشند. به گفته مؤسسه ملی سلامت آمریکا 
)NIH(، جمجمه نازک تر کودکان جذب بیشتری از امواج RF را ممکن می سازد. 
زنان باردار نیز باید احتیاط کنند، زیرا برخی مطالعات اولیه اثرات احتمالی امواج بر 

جنین را مطرح کرده اند، اگرچه شواهد قطعی نیستند.
 )EHS( افراد مبتلا به اختلالات خواب یا حساسیت به امواج الکترومغناطیسی
ممکن است در صورت خوابیدن با گوشی کنار سر، علائم بیشتری مانند سردرد 
یا بی خوابی تجربه کنند، هرچند این حساسیت هنوز به طور کامل از نظر علمی 

تأیید نشده است.
جلویخطراتاحتمالیرابگیرید

برای کاهش نگرانی های مرتبط با خوابیدن کنار گوشی، چند راهکار علمی پیشنهاد 
می شود: فاصله گذاری: گوشی را حداقل یک متر از سر دور نگه دارید یا از حالت 

پرواز استفاده کنید تا امواج RF غیرفعال شوند.
محدود کردن نور آبی: از عینک های فیلتر نور آبی )بلو کات( یا تنظیمات شبانه 

گوشی استفاده شود که نور آبی را به نور زرد )گرم( تبدیل می کنند.
زمان بندی استفاده: حداقل یک ساعت قبل از خواب از گوشی استفاده نشود تا 

تولید ملاتونین مختل نشود.
موبایل  بلندگوی  یا  هندزفری  از  مکالمات طولانی،  برای  هندزفری:  از  استفاده 

استفاده کنید تا گوشی از سر دور بماند.
شواهد علمی کنونی نشان می دهند که خوابیدن با گوشی کنار سر به احتمال زیاد 
خطر جدی برای سلامت ایجاد نمی کند، اما اثرات بلندمدت امواج RF همچنان در 
حال بررسی است. نور آبی گوشی ها تأثیر بیشتری بر کیفیت خواب دارد تا امواج 
RF. با احتیاط های ساده، مانند دور نگه داشتن گوشی از سر و محدود کردن مدت 

استفاده از آن قبل از خواب، می توان خطرات احتمالی را به حداقل رساند.

مهر/  بحث تعیین سقف مهریه در روزهای اخیر یکی از مطالبی است که مورد توجه 
بسیاری قرار گرفته و بسیاری از فعالان حوزه خانواده و کارشناسان حقوق خانواده و 
همچنین برخی نمایندگان مجلس در خصوص آن اظهار نظر کرده اند. یکی از عواملی 
که برای طرح کاهش حمایت کیفری از مهریه تا سقف ۱۴ سکه مطرح می شود بحث 
کاهش زندانیان مربوط به مهریه است. امروزه مهریه که در اصل باید تضمینی برای 
حقوق زنان و نشانه ای از تعهد مرد باشد، در برخی موارد به ابزاری برای فشار و حتی 
زندانی شدن مردان تبدیل شده است و از سوی دیگر بسیاری از بانوان به دلیل نبود 
سازوکار حمایتی در قانون از این حق بازمانده اند. از این رو وضعیت زندانیان مهریه و 

موضوعات پیرامون سقف گذاری قانونی برای مهریه در اولویت بررسی قرار گرفته است.
بر این اساس در گفتگویی با سید اسدالله جولایی رئیس هیئت امنای ستاد دیه کشور به 

بررسی ابعاد این موضوع پرداخته ایم که مشروح آن را در زیر می خوانید:
وضعیت آمار و شرایط زندانیان مهریه به چه صورت است؟

در حال حاضر، بر اساس آخرین آماری که استخراج شده، حدود ۱۵ هزار و ۷ نفر زندانی 
جرایم غیرعمد در کشور داریم که از این تعداد، ۱99۶ نفر به دلیل ناتوانی در پرداخت 
مهریه در زندان هستند. البته بیشتر این افراد فقط با این عنوان در زندان نیستند و برخی 
از آن ها جرایم دیگری هم در پرونده شان دارند، اما بخش مهمی از علت بازداشت شان به 
مهریه مربوط می شود. یعنی فرد به خاطر جرم دیگری به زندان افتاده است و هم زمان 

همسرش مهریه خود را هم به اجرا گذاشته است.
حدود ۱۵ هزار و ۷ نفر زندانی جرایم غیرعمد در کشور داریم که از این تعداد، ۱99۶ 

نفر به دلیل ناتوانی در پرداخت مهریه در زندان هستند
در استان فارس، 2۷۶ نفر تنها به دلیل بدهی مهریه در زندان هستند؛ که بیشترین آمار 
در کشور را دارد. پس از آن تهران با ۱۸2 نفر و خراسان رضوی با ۱۵۱ نفر در رتبه های 
بعدی اند. این آمار در حالی ست که استان هایی با پیشینه مذهبی و فرهنگی مثل اصفهان 

و مشهد نیز در میان بالاترین آمارها هستند. این وضعیت جای تأمل دارد.
متأسفانه بسیاری از این افراد حتی تحصیل کرده در میان زندانیان مهریه وجود دارند. 
در بین آن ها چهره های شناخته شده هم بوده اند؛ برخی از لژیونرهای ورزشی ما که البته 

مدت زیادی نماندند، اما ورودشان به این فضا هشداردهنده است.
چه عواملی موجب می شود که افراد به خاطر مهریه وارد زندان شوند؟ آیا 

قیمت سکه اثرگذار است؟
این که فردی به خاطر مهریه زندانی می شود، بستگی به عوامل مختلفی دارد؛ از میزان 
مهریه گرفته تا شرایط اقتصادی فرد، پیگیری زوجه، یا حتی اینکه چه زمانی و از طرف 

چه کسی درخواست اجرای مهریه مطرح شده است.
حتی افرادی مثل جانبازان جنگ تحمیلی، که از شریف ترین انسان ها هستند، قربانی 
این ماجرا شده اند. فقط به دلیل بالا رفتن قیمت سکه و مسکوکات طلا، ناگهان بدهی 

آن ها از توان شان خارج شده. این ها انسان هایی اند که برای کشور جان فشانی کرده اند.
با وجود اینکه طی هفته های اخیر قیمت سکه کاهش پیدا کرده، اما آمار زندانیان 
تغییری نکرده است. یعنی حتی با کاهش قیمت، تنظیم و کاهش پرونده ها اتفاق نیفتاده 
و این خود نشان می دهد که مشکل، صرفاً مالی نیست بلکه به یک ساختار معیوب 

حقوقی و فرهنگی برمی گردد.
آیا مجلس یا دستگاه های حکومتی می توانند در موضوع تعیین مهریه برای 

زوجین دخالت کنند؟
مهریه یک قرارداد کاملًا خصوصی و مالی است. این یعنی طرفین هنگام انعقاد عقد، با 
آگاهی و رضایت، مهریه را تعیین می کنند و حتی اگر در حال حاضر امکان پرداخت 
کامل آن وجود نداشته باشد، اصل بر این است که مرد توانایی پرداخت در آینده را 
دارد. بنابراین ما از لحاظ قانونی یا فقهی نمی توانیم در اصل قرارداد ورود کنیم یا آن را 

باطل اعلام کنیم.
مهریه، برخلاف برخی تصورات، عوض معامله ای در عقد نکاح نیست. زن در مقابل 
دریافت مهریه، تعهد کاری ندارد؛ کارهایی مانند خانه داری یا فرزندپروری بر اساس نفقه 
و وظایف زوجیت تعریف می شود. مهریه از گذشته های دور، پیشکشی از سوی مرد به 

زن بوده که نشانه ی علاقه و احترام به اوست.
چه چیزی موجب می شود که نهادهای قانونی و قضائی به این موضوع ورود 

کنند و برای مهریه سقف تعیین کنند؟
بعضی مهریه ها نه تنها با توان مالی زوج مطابقت ندارند، بلکه به قدری بالا هستند که 

حتی سه نسل بعد هم نمی توانند آن را پرداخت کنند. این مهریه ها جنبه صوری، نمادین 
و گاه غیرواقعی پیدا کرده اند که از روح عقد نکاح فاصله گرفته اند. در چنین مواردی 
حتی فقه نیز این عقد را زیر سوال می برد و امکان دارد مشروعیت آن را خدشه دار بداند.

مهریه ها جنبه صوری، نمادین و گاه غیرواقعی پیدا کرده اند که از روح عقد نکاح فاصله 
گرفته اند و حتی فقه نیز این عقد را زیر سوال می برد.چند سال پیش، ستاد دیه و برخی 
نهادهای مرتبط بررسی هایی انجام دادند و عدد ۱۱۰ سکه را به عنوان حدی معقول برای 
پیگیری کیفری مهریه مطرح کردند. در آن زمان سکه زیر یک میلیون تومان بود و این 
عدد منطقی به نظر می رسید. طبق آن طرح، اگر فرد ۱۱۰ سکه را پرداخت می کرد، 
در صورت امتناع از پرداخت مابقی مهریه، مجازات کیفری نداشت، اما دِین او همچنان 

پابرجا بود و قابل پیگیری از طریق توقیف اموال یا اقدامات حقوقی دیگر بود.
آیا تعیین سقف مهریه می تواند در کاهش زندانیان مهریه مؤثر باشد؟

بحث ۱۴ سکه هم که اخیراً مطرح شده، ناظر بر کاهش تعداد زندانیان مهریه است. اما 
باید دقت کرد که این موضوع نیازمند بررسی های دقیق حقوقی، اجتماعی و فقهی است، 
چرا که مهریه از شروط اصلی عقد نکاح است و نمی توان بدون در نظر گرفتن توافقات 

زوجین و اصل آزادی قراردادها، برای آن سقف قانونی مشخص کرد.
با توجه به شرایط کنونی جامعه، حتی تعیین سقف ۱۴ سکه ای برای مهریه هم نمی تواند 
به طور کامل مشکل زندانیان مهریه را حل کند، زیرا مسئله اصلی وضعیت اقتصادی و 
ناتوانی واقعی در پرداخت است، نه میزان سکه تعیین شده. اصلاح فرهنگ تعیین مهریه 
و آموزش حقوقی به زوجین پیش از ازدواج، از مهم ترین راهکارهای کاهش دعاوی 
مربوط به مهریه و جلوگیری از ورود افراد به زندان است. باید در این زمینه فرهنگ سازی 

دقیق تری صورت گیرد تا شاهد کاهش این گونه پرونده ها باشیم.
امر چه  این  و  زندانیان مطرح است  بحث کاهش  این موضوع صرفاً  چرا در 

آسیب هایی دارد؟
اصل کرامت انسانی و جلوگیری از زندانی کردن افراد فاقد توانایی مالی باید همواره مورد 
توجه قرار گیرد. در فقه اسلامی نیز اصطلاح »سجن« به معنای زندان برای بدهکارانی 
که ناتوان از پرداخت بدهی خود هستند و تلاش کرده اند اما موفق نشده اند، محل اشکال 
است. فقها تأکید دارند زندان جای افراد خطاکاری است که با اراده و آگاهی مرتکب 
جرمی شده اند، نه بدهکارانی که صرفاً از عهده پرداخت بدهی برنیامده اند. کسی که واقعاً 
ندارد، نباید صرف ناتوانی مالی به زندان برود؛ این موضوع هم با اصول انسانی و هم با 

مبانی فقهی مغایرت دارد.
در برخی موارد مهریه نه به عنوان تضمین مالی، بلکه به عنوان اهرمی برای تهدید و 
کنترل رفتار مردان استفاده می شود. بعضی افراد تصور می کنند تعیین مهریه سنگین 
می تواند مرد را از خیانت یا ترک زندگی مشترک بازدارد، اما تجربه نشان داده این 

رویکرد آسیب های زیادی به همراه داشته است.
با کاهش یا حذف مهریه مشکلات زنان ممکن است بیشتر شود. در این صورت 

از نظر شما تکلیف حق قانونی زنان در دریافت مهریه چه می شود؟
ما کاملًا مخالف نگاه هایی هستیم که این موضوع را ناقض حقوق زنان می دانند. در 
از  و  باشد  خانواده ها  اقتصاد  ناجی  می تواند  مهریه  برای  معقول  سقف  تعیین  واقع، 

سوءاستفاده های احتمالی نیز جلوگیری کند.
در بررسی های انجام شده بر روی پرونده های موجود، به این نتیجه رسیدیم که اگر 
مردی از ابتدا به تعهدات شخصی خود پایبند نباشد، بهتر است مسیر زندگی برای او 
باز گذاشته شود تا بدون اجبار از این رابطه خارج شود، نه اینکه با تهدید مهریه او را در 

زندگی نگه داشت.
حق طلاق و حق حضانت اصولاً در دست مردان است، پس ابزار قانونی زنان چه می تواند 

باشد؟
مهریه، پشتوانه ای برای زن محسوب می شود تا اگر در زندگی مشترک مورد ظلم واقع 
شد یا کار به طلاق کشید، ابزار حقوقی حداقلی برای دفاع از خود داشته باشد. بنابراین 
نگاه به مهریه باید بر مبنای حمایت از حقوق زنان و حفظ کرامت انسانی باشد، نه به 

عنوان یک ابزار تهدید یا معامله مالی.
محکمه پس از بررسی وضعیت مالی مردان بدهکار، اقساط بسیار ناچیزی برای پرداخت 
مهریه تعیین می کند؛ به طوری که در برخی پرونده ها، حتی سالی یک یا دو سکه 

مردان  مالی  بررسی وضعیت  از  موارد، محکمه پس  از  بسیاری  پرداخت می شود.در 
بدهکار، اقساط بسیار ناچیزی برای پرداخت مهریه تعیین می کند؛ به طوری که در 
برخی پرونده ها، حتی سالی یک یا دو سکه پرداخت می شود. با قیمت فعلی سکه که 
حدود ۷۰ میلیون تومان است، پرداخت ماهانه یک میلیون تومان عملًا نوعی تمسخر 

حق زن محسوب می شود.
تعیین اقساط بلندمدت، عملاً امکان استیفای واقعی مهریه را از بین می برد. خانمی که 
بخواهد از این طریق به حق خود برسد، باید سال ها پیگیری کند و شاید نهایتاً پس 
از پنج سال، یک یا دو سکه بگیرد. این روند نه تنها به نفع زنان نیست بلکه موجبات 

دلسردی و بی نتیجه بودن پیگیری ها را فراهم می آورد.
گفته می شود که مهریه فرد متوفی نیز از سوی خانواده اش قابل پیگیری است. 

آیا این مسئله در افزایش زندانیان مهریه اثرگذار است؟
بر اساس قانون، مهریه جز دیون ممتاز محسوب می شود. حتی اگر زوجه فوت کند یا 

شوهر ورشکسته شود، مهریه باید پیش از سایر بدهی های عادی پرداخت شود.
اما در عمل، به دلیل بالا بودن مبلغ مهریه ها و شرایط خاص ارث و وراثت، این بدهی 
اغلب نادیده گرفته می شود. از نظر اداره تصفیه و مراجع قضائی، تمرکز چندانی روی 
استیفای مهریه بعد از فوت وجود ندارد، مگر در مواردی که مبلغ آن واقعاً معقول باشد. 
به همین دلیل، بسیاری از پرونده های مهریه پس از مرگ، به نتیجه نمی رسند یا به 

حاشیه رانده می شوند.
به نظر شما تمسک به اعتقادات دینی و مذهبی چگونه می تواند در موضوع 

مهریه اثرگذار باشد؟
ما جلسات متعددی با آیت الله شیخ حسین انصاریان و دیگر علما داشتیم. همواره تأکید 
کرده ایم که استفاده از تریبون های دینی و فرهنگی برای تبیین صحیح مسائل مربوط 
به مهریه، یک ضرورت است. بسیاری از مردم ممکن است به مسجد نروند، اما از طریق 
شبکه های اجتماعی یا رسانه های مذهبی پیگیر نظرات علما در این حوزه هستند. 
تریبون منبر در جمهوری اسلامی از جایگاه بسیار مهمی برخوردار است. اگر موضوع 
مهریه و نگاه فقهی به آن به درستی در این بستر تبیین شود، می تواند به فرهنگ سازی 
صحیح در جامعه کمک زیادی کند، به ویژه در برابر هجمه های تبلیغاتی که برخی علیه 

مفاهیم دینی ایجاد می کنند
برخی با استناد به اسامی اهل بیت )ع( و به نیت هایی مثل امامان معصوم، مهریه هایی 

غیرواقعی و نامتعارف تعیین می کنند
متأسفانه در سال های اخیر، برخی با استناد به اسامی اهل بیت )ع( و به نیت هایی مثل 
امامان معصوم، مهریه هایی غیرواقعی و نامتعارف تعیین می کنند. این کار نه تنها ظلم به 

فرهنگ اهل بیت است، بلکه به مظلومیت ایشان نیز دامن می زند.
پس تعیین مهریه با عدد ابجد اسامی ائمه را چطور تحلیل می کنید؟

باید بگویم وقتی مهر اهل بیت را بهانه می کنیم تا اشتباهات خود را تطهیر کنیم، نه 
تنها از برکات این محبت بهره مند نمی شویم، بلکه به نوعی ظلم مضاعف به اهل بیت 
می شود. حالا مهریه را به اسم امیرالمومنین ۱۱۰ سکه تعیین می کنند یا ۳۱۳ به نیت 
یاران امام زمان )عج(. اما این عددها صرفاً بار نمادین دارند و در عمل جز سوءاستفاده 

چیزی در پی ندارند.
برای  ائمه  از اسم  حتی در خانواده های مذهبی هم گاهی دیده می شود که 
افزایش تعداد سکه ها استفاده می شود. مثلاً می گویند چون ۷۲ یار امام حسین 
)ع( بودند، مهریه باید ۷۲ سکه باشد. یا چون ابجد اسم امام زمان )عج( ۶۹ 
است، باید به همان میزان سکه باشد. اما اگر نیت واقعاً خیر باشد، چرا به نیت 

امام جواد )ع( مثلاً ۹ سکه قرار نمی دهند؟
به جای تعیین مهریه بر اساس اعداد نمادین، باید توانایی واقعی طرفین و شرایط روز 
جامعه را در نظر گرفت. استفاده از مفاهیم دینی برای توجیه رویه های نادرست فرهنگی 
آسیب زا است. بر اساس آیات قرآن و روایات معتبر، افراد باید به تعهدات خود پایبند 
باشند. اما در عمل، ما شاهد هستیم که در خانواده های مذهبی نیز گاهی به سمت افراط 
در مهریه می روند، بدون توجه به واقعیت های اقتصادی و اجتماعی. به جای تعیین مهریه 
بر اساس اعداد نمادین، باید توانایی واقعی طرفین و شرایط روز جامعه را در نظر گرفت. 

این بهترین راه برای کاهش زندانیان غیرعمد و حفظ کرامت انسانی است.

مهریه های بلاتکلیف؛ مردان در زندان و زنان بی پشتوانه
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لیلا محمدی: عدالت ورزشی با ارتقای یکپارچگی، شفافیت و مسئولیت پذیری در 
صدد حفظ اعتبار و قابل اعتماد بودن مسابقات ورزشی است. عدالت ورزشی محیطی 
را ایجاد می کند که در آن رفتار اخلاقی تشویق می شود و ورزشکاران و تماشاگران 
می توانند به یکپارچگی نتایج ورزشی اطمینان داشته باشند موضوعی که در ورزش 
کشور به آن توجه جدی وجود نداشت اما مدیرکل دفتر هماهنگی امور استان های 
وزارت ورزش و جوانان می گوید که دولت مسعود پزشکیان قرار است با تکمیل طرح 
آمایش سرزمینی مصوبه مجلس در این وزارتخانه، مسئولان امر مانع بی عدالتی در 

توزیع امکانات و اعتبارات ورزشی شوند.
آیین تودیع و معارفه مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان )9 اردیبهشت ۱۴۰۴( در 

محل سالن همایش های بین المللی مهرانه برگزار شد.
رسول منعم، مدیرکل دفتر هماهنگی امور استان های وزارت ورزش و جوانان در این 
آئین با اشاره به رویکرد عدالت محور دولت چهاردهم در خصوص توزیع متوازن امکانات؛ 
اعتبارات و زیرساخت های ورزشی اظهار کرد: دولت وفاق ملی رویکرد »انصاف« را در 
قبال مردم سراسر کشور در پیش گرفته است. در این خصوص تکمیل سند آمایش 
سرزمین ورزش کشور در اولویت وزارتخانه متبوع در دستور کار قرار گرفت؛ سندی که 
تکلیف قانونی برجای مانده از وزارت ورزش و جوانان مربوط به سال ۱۳99؛ مشخص 
کرده و بسیاری از چالش های سالهای اخیر در زمینه توزیع نامتوازن اعتبارات و خدمات 

و زیرساختها با تکمیل این سند پایان خواهد یافت.
منعم با بیان اینکه با همدلی و هم افزایی تمامی ارکان ورزش کشور برنامه محوری و 
برنامه ریزی اصولی و درست مدنظر است، افزود: با سرلوحه قرار دادن این موارد در 
زمینه ورزش قهرمانی در بازه زمانی کوتاه مدت؛ موفقیت در بازیهای آتی کشورهای 
اسلامی؛ بازیهای آسیایی جوانان بحرین؛ بازی های آسیایی و پارآسیایی نائوآی ژاپن 
و در دوره میان مدت نیز موفقیت در بازیهای پارالمپیک 2۰2۸ لس آنجلس درنظر 

گرفته شده است. 
وی با اشاره به درخواست های صورت گرفته از مسئولان ملی جهت پیشبرد اهداف 
وزارت ورزش عنوان کرد: حفظ کرامت انسانی مدیران ورزش مورد توجه است چرا که 
معتقدیم این مدیران در موفقیت ورزشکاران و قهرمانان کشور که در صحنه بین المللی 

خوش درخشیده اند سهیم بوده و هستند. 
 پروژه های نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بالای ۷۰ درصد سطح کشور 

تکمیل می شوند
مورد بعدی که »منعم« به آن اشاره کرد؛ توجه به اتمام پروژه های نیمه تمام با 
پیشرفت فیزیکی بالای ۷۰ درصد سطح کشور است چرا که توفیق در این زمینه منجر 

به توسعه اماکن ورزشی و نیل به اهداف خواهد شد. 
این مسئول در بخش دیگری از اظهارات خود به سرانه ورزشی استان اشاره کرد و ادامه 
داد: زنجان در این زمینه در حال حاضر جزو استان های متوسط و حتی رو به پایین 

محسوب می شود و سرانه ورزشی آن در حدود ۵9 صدم مترمربع است. 
 لایحه نظام جامع باشگاه داری در شرف تصویبِ مجلس

مدیرکل دفتر هماهنگی امور استان های وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه لایحه 
نظام جامع باشگاه داری در شرف تصویب قرار دارد؛ افزود: این مهم در سال ۱۴۰۳ و 
امسال از سوی وزارت ورزش پیگیری شد که خوشبختانه در شرف تصویب در مجلس 

قرار دارد. این لایحه برای اولین بار در سطح باشگاه ها قانون را برقرار خواهد کرد. 
به گفته منعم؛ قریب به ۳۳ هزار باشگاه ورزشی در کشور وجود دارد و وجود لایحه 
تنظیم جامع باشگاه داری به نظم باشگاه ها و ارائه خدمات حمایتی به این مجموعه ها 

کمک شایانی خواهد کرد. 
این مسئول در بخش دیگری از اظهارات خود به اهمیت »مولدسازی« پرداخت و 
گفت: املاک بسیاری مربوط به ورزش کشور در سطح استان و کشور وجود دارد. در 
وهله نخست انتظار می رود مدیران ورزش استان و شهرستانهای کشور سند تک برگی 
مالکیت را اخذ کنند تا در چارچوب قانون این موارد فروخته شده و در شروع پروژه 

های جدید و تامین و تکمیل پروژه های نیمه تمام موثر عمل کنیم.
به  لزوم توجه  بر  امور استان های وزارت ورزش و جوانان  مدیرکل دفتر هماهنگی 
ظرفیت های ماده 2۷ قانون الحاق 2 تاکید کرد و افزود: در این راستا آمادگی داریم 
تا سرمایه گذاران وارد شده و در قالب تبصره ۱۸ بخشی از پروژه های نیمه تمام را 

جهت تکمیل واگذار کنیم.
پرداخت وام ازدواج به میزان بیش از ۲۰۰ همت در سطح کشور

به گفته او؛ در حوزه جوانان در سال گذشته و شروع سال جدید اقدامات گسترده ای 
صورت گرفته است. بیش از 2۰۰ همت در سال گذشته به زوجین بابت وام ازدواج 
پرداخت شد. تکالیف زیادی بر عهده ورزش و جوانان گذاشته شده که با توجه به 
محدودیت اعتباری اجرای تمامی آنها ممکن نیست که امیدواریم در این زمینه توجه 

هایی از سوی مسئولین ذیربط صورت گیرد.
طرح های ورزشی اولویت دار زنجان تکمیل می شود

اسلام محمدی پور سرپرست جدید ورزش و جوانان استان زنجان نیز در ادامه گفت: 
طرح های نیمه تمام ورزشی اولویت دار استان را از محل اجرای طرح های مولدسازی، 
ماده 2۷ و مشارکت بخش خصوصی تکمیل می کنیم و در اختیار مردم قرار می دهیم.  
وی با بیان اینکه برنامه ریزی لازم انجام گرفته است تا بتوانیم ورزش استان را در 
سطوح مختلف رشد دهیم، گفت: تلاش می کنیم تا در المپیک لس آنجلس بدرخشیم 
و با اهتزاز پرچم ایران در قلب آمریکا به دست ورزشکاران زنجانی مایه افتخار ایران 
شویم. محمدی پور افزود: امیدواریم با برنامه ریزی های صورت گرفته در بازی های 

آسیایی ناگویای ژاپن مدال های ورزشی بیشتری به نام استان زنجان ثبت شود.
سرپرست جدید ورزش و جوانان استان زنجان به اهمیت ورزش همگانی اشاره کرد 
و اظهار داشت: به جز برنامه های مقطعی در این حوزه در راستای برنامه های پایدار 

سلامت محور نیز تلاش خواهیم کرد.
وی ورزش بانوان زنجان را بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: توسعه بیشتر و توجه به این 
بخش در برنامه کاری قرار دارد. محمدی پور افزود: سهم ویژه ای برای ورزش همگانی 
کودکان و نوجوانان و دانش آموزان قائل هستیم و با نظارت و بازرسی های بیشتر در 

راستای سلامت عمومی جامعه تلاش خواهیم کرد.
وی اظهار داشت: کمیته رسانه های ورزشی استان را با عضویت خبرنگاران و مسئولین 

رسانه های ورزشی استان با هدف توسعه ورزشی تشکیل خواهم داد.
محمدی پور خاطرنشان کرد: در راستای توزیع عادلانه امکانات ورزشی توجه ویژه به 
شهرستان های کم برخوردار داریم و اماکن بلاتکلیف شهرستان ها را در اختیار جوانان 

قرار می دهیم.

مدیرکلدفترهماهنگیاموراستانهایوزارتورزشوجوانانبرلزومرفعبیعدالتیهایحوزهورزشبااجرایطرحآمایشسرزمینیتاکیدکرد؛

ثمره بی عدالتی در ورزش
موج رسا/ رئیس هیأت کشتی استان زنجان گفت: تیم کشتی آلیش بانوان استان رسول منعم: با اجرای کامل این سند به جا مانده، بسیاری از چالش های سالهای اخیر در زمینه توزیع نامتوازن اعتبارات و خدمات و زیرساختها پایان خواهد یافت

زنجان روز پنجشنبه ۱۱ اردیبهشت ماه عازم مسابقات قهرمانی کشور در تهران 
می شود.

عباس محمدی با بیان اینکه تیم کشتی آلیش بانوان استان زنجان روز پنجشنبه 
۱۱ اردیبهشت ماه عازم مسابقات قهرمانی کشور در تهران می شود، گفت: تیم 
کشتی آلیش بانوان این استان با آمادگی کامل و روحیه ای بالا به این مسابقات 

می رود و امیدواریم که بتواند نتایج خوبی کسب کند.
 وی افزود: مسابقات قهرمانی کشور همواره یکی از مهم ترین رویدادهای ورزشی 
و  توانمندی ها  دادن  نشان  برای  مناسبی  فرصت  و  است  کشتی گیران  برای 

استعدادهای ورزشکاران به شمار می رود. 
 رئیس هیأت کشتی استان زنجان با اشاره به اینکه مربی شایسته و توانمند استان 
زنجان از شهرستان ابهر در اردوی تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان حضور دارد، 
عنوان کرد: این اردو تا ۱۱ اردیبهشت ماه در کمپ تیم ملی در تهران اجرا و 

پیگیری می شود.   

ورزش سه / در حالی که استقلال از لیگ نخبگان آسیا کنار رفته است، رامین 
رضاییان، مدافع این تیم، با ثبت آمار خیره کننده ۷۱ سانتر دقیق، عنوان بهترین 
ارسال کننده توپ در این رقابت ها را به خود اختصاص داده و از ستارگانی چون 

ریاض محرز پیشی گرفته است.
ستاره شماره ۱۰ استقلال توانسته آماری خارق العاده در لیگ نخبگان آسیا به ثبت 
برساند.  با پایان یافتن مرحله یک چهارم نهایی لیگ نخبگان آسیا، کنفدراسیون 
فوتبال آسیا )AFC( فهرست برترین بازیکنان این مرحله از رقابت ها را منتشر کرد. 
در یکی از مهمترین جداول برترین های این دوره مسابقات، نام رامین رضاییان، 
مدافع تیم فوتبال استقلال خودنمایی می کند. او در دوره ای از مسابقات که آبی های 
تهران عملکرد چندان خوبی نداشتند توانست رکورد بیشترین سانتر موفق روی 
دروازه حریفان را به نام خود ثبت کند. آمارهای AFC نشان می دهد که رضاییان 
با ۷۱ سانتر دقیق، نه تنها بهترین ارسال کننده توپ در لیگ نخبگان آسیا بوده، بلکه 
با ۷ سانتر اختلاف از بازیکنان بزرگی مثل ریاض محرز )ستاره الجزایر و الاهلی( 
پیشی گرفته است. نکته جالب اینجاست که استقلال تهران در مرحله یک هشتم 
نهایی از رقابت ها حذف شد اما رضاییان حتی پس از خروج تیمش، همچنان آمار 
بی نظیر خود را حفظ کرده و رکوردی چشمگیر در آسیا به جا گذاشته است. آماری 
که او را به یکی از کلیدی ترین بازیکنان خط حمله تیم های آسیایی در فصل جاری 

تبدیل کرده است.  

انتصاب اشخاص در مشاغل  الف ماده ۲ قانون نحوه  رویداد۲۴/ به موجب بند 
حساس، »انتصاب کسانی که خود، فرزندان یا همسر ایشان، تابعیت مضاعف دارند، 
ممنوع است.« در ماده ۴ هم تاکید شده که: معاونان و مشاوران رئیس جمهور و 
قائم مقام آنها، ... در زمره مشاغل حساس محسوب شده و مشمول مقررات این 

قانون می باشند.
همین قانون باعث شد که محمد جواد ظریف از دولت مسعود پزشکیان کناره 
گیری کند. این کناره گیری در چند ماه گذشته حواشی زیادی هم به دنبال 
داشته است. حال خبر رسیده احمد دنیامالی وزیر ورزش هم باید همین مسیر 

را طی کند.
از روزی که نام احمد دنیامالی به عنوان وزیر احتمالی ورزش و جوانان مطرح شد 
گمانه زنی هایی در مورد شرایط او از حیث قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل 
حساس صورت گرفت. برخی رسانه ها خبر دادند که فرزندان احمد دنیامالی در 
خارج از کشور هستند و تابعیت مضاعف دارند و به همین علت شاید او نتواند به 
عنوان وزیر به مجلس معرفی شود. تابناک در این زمینه گزارش داده بود: »موضوع 
در حال بررسی است و در صورتی که دنیامالی شرایط احراز نداشته باشد و موضوع 
تابعیت فرزند او در کشوری دیگر قطعی باشد، نام او از مجلس شورای اسلامی پس 
گرفته خواهد شد و وزیر پیشنهادی دیگری برای وزارتخانه ورزش و جوانان به 

لیست وزاری پیشنهادی اضافه می شود.«
با این حال در آن مقطع این موضوع به سرانجام خاصی نرسید و احمد دنیامالی 
روی صندلی وزارت ورزش نشست. در واقع مشخص نشد که موضوع دو تابعیتی 
بودن فرزندان دنیامالی از اساس اشتباه بوده یا نهاد های ناظر تصمیم گرفتند قانون 
را نادیده بگیرند. کما اینکه ظریف با وجود قطعی بودن تابعیت مضاعف فرزندانش 
در دولت مشغول به کار شد و مدتی هم به کار پرداخت تا اینکه با فشار یا آنچه 
خودش عنوان کرد یعنی توصیه قوه قضاییه مجبور به استعفا شد. ظریف در مورد 
استعفای خود در شبکه ایکس نوشت: »رئیس قوه قضاییه با اشاره به شرایط، 
توصیه کرد برای پیشگیری از فشار بیشتر بر دولت به دانشگاه بازگردم. بنده نیز 
بی درنگ پذیرفتم. امید است با برکناری بنده بهانه ها برای سنگ اندازی در برابر 

خواست مردم و موفقیت دولت برداشته شود.«
حال منابع آگاه به خبرنگار رویداد ۲۴ اطلاع دادند همین روند در مورد احمد 
دنیامالی هم در حال تکرار شدن است با این تفاوت که نه مثل ماجرای ظریف 
شرایط جنجالی است و نه رسانه های مخالف دولت به صورت علنی علیه دنیامالی 
موضع گیری می کنند. اما منابع آگاه می گویند قوه قضاییه به دنیامالی اطلاع داده 
همانطور که ظریف استعفا کرد شما هم باید استعفا دهید. به این معنا که نمی شود 

قانون تنها برای یک نفر اجرا شود.
آنطور که منابع آگاه می گویند دنیامالی در چند روز گذشته چندین جلسه با 
مقامات قوه قضاییه داشته و آنها از وزیر ورزش و جوانان درخواست کرده اند استعفا 
دهد. گویا این درخواست ها تاثیر خودش را هم گذاشته و ممکن است به زودی 
شاهد استعفای وزیر ورزش و جوانان دولت چهاردهم باشیم. این می تواند بدان معنا 

باشد که موضوع تابعیت مضاعف فرزندان دنیامالی صحت داشته است.
احمد دنیامالی در شرایطی وزیر ورزش و جوانان معرفی شد که اصلا قرار نبود 
به این جایگاه برسد. در گزارشی که هفتم اسفند ۱۴۰۳ در رویداد ۲۴ با عنوان 
»علیرضا دبیر کابینه پزشکیان را تغییر داد؟  داستان عجیب جایگزینی خادم با 
دنیامالی« منتشر کردیم نوشتیم که چطور احمد دنیامالی در حالی که اصلا جزو 

لیست کاندیدا های وزارت ورزش نبود در دقیقه ۹۰ جانشین امیررضا خادم شد.
با  داشته  به دست  را  ورزش کشور  هدایت  که سکان  ماهی  در چند  دنیامالی 
بازسازی  نیامده است. بحث  بیرون  آنها سربلند  از  بوده که  چالش هایی رو به رو 
ورزشگاه آزادی و همینطور انفعال در انتخابات فدراسیون فوتبال که منجر به 
ابقای مهدی تاج در انتخاباتی نمایشی شد مهمترین چالش های وزیر ورزش و 

جوانان بوده است.
حال باید دید در روز های آینده سرنوشت این وزیر که گفته می شود سهمیه رئیس 
مجلس در کابینه مسعود پزشکیان بوده چه خواهد شد. آیا او استعفا خواهد داد یا 

شرایط به گونه ای دیگر رقم خواهد خورد.

رئیسهیأتکشتیزنجانمطرحکرد:
حضور کشتی گیران زنجانی در مسابقات 

قهرمان کشوری

وزیر ورزش در مسیر ظریف!

رکوردشکنیرامینرضائیاندرآسیا؛
ستاره استقلال، سلطان سانتر لیگ نخبگان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

مهر/  در شمالی ترین نقطه شهر زنجان، در دامنه کوه گاوازنگ سال ۸۴ کلنگ احداث 
ورزشگاه ۱۵ هزار نفری شهر زنجان در حالی به زمین زده شد که حتی در آن مقطع 
زمانی نیز بسیاری از کارشناسان افق روشنی برای سرانجام و بهره وری این مجموعه 

متصور نبودند.
پروژه ورزشگاه ۱۵ هزار نفری زنجان که در شمال شهر زنجان احداث شده اکنون در 
مراحل پایانی خود قرار دارد اما همین مراحل پایانی نیازمند ۳۵۰ میلیارد تومان اعتبار 
است. این پروژه که در سال ۸۴ کلنگ زنی شده در زمینی به مساحت ۶۰ هزار و 
۶۰۶ متر مربع در حال تکمیل شدن بوده که باید دید به انتظار 2۰ ساله مردم زنجان 

پایان خواهد داد؟.
شاید همان شور و حال دهه ۸۰ فوتبال زنجان باعث شده بود که ساخت یک ورزشگاه 
در زنجان آغاز شود که تکمیل آن می توانست امیدها را هر چه بیشتر در دل ورزش 
دوستان و فوتبالی ها زنده تر کند. رفته رفته که از آغاز ساخت ورزشگاه زیتون زنجان 
گذشت قول های مسئولان یکی پس دیگری محقق نشد تا اینکه در حال حاضر دو 

دهه از آغاز ساخت این ورزشگاه در شمال زنجان گذشته است.
مکان یابی غلط و محلی برای حیف و میل بیت المال

وجود ورزشگاه قدیمی و تاریخی امجدیه که در صورت بهسازی و ترمیم با اختصاص 
اعتبار به مراتب کمتر از آنچه طی بیش از دو دهه برای ساخت و البته مرمت ورزشگاه 
بهره برداری نشده ۱۵ هزاری نفری زیتون، می توانست شهر زنجان را برای سال ها از 

افزودن زمین فوتبال مسابقاتی بی نیاز کند.
همچنین زمین چمن کارگران و انقلاب هم زمین های فوتبالی هستند که می توانند 
برای شهری که تیمی در لیگ های مطرح فوتبال ندارد، در صورت مدیریت صحیح 

مطلوب باشد.
مکان یابی غلط تنها نمونه ای از ایرادات ساخت در این طرح بزرگ است، واقع شدن این 
پروژه در دامنه کوه گاوازنگ یعنی سردترین، بادگیرترین و البته برف گیرترین نقطه 
شهر زنجان هیچ دلیلی برای ساخت این پروژه، جز خودرایی و مانور قدرت و اعتقاد 

نداشتن به کارشناسی مسئولان وقت استان در سال ۸۴ ندارد.
نادر بلباسی رئیس هیئت فوتبال استان زنجان 2۷ مهرماه سال ۱۴۰2 در گفتگویی 
تاکید کرد: جانمایی این پروژه غلط بوده و سبب حیف شدن بیت المال شده است. 
هزینه نگهداری این استادیوم بسیار بالاست و به خاطر سرد بودن آب و هوای منطقه 

در بسیاری از ماه های سال در آنجا امکان فوتبال بازی کردن نیست.
بلباسی با بیان اینکه طبق گفته مسئولان فوتبال کشور، امکان فوتبال در لیگ برتر با 
چمن مصنوعی نیست و به زودی در دیگر لیگ های کشور نیز این موضوع اجرا خواهد 
شد، عنوان کرده بود: متأسفانه با اینکه این استادیوم آماده نشده اقدام به زدن چمن 
مصنوعی آن هم بدون زیرسازی شده که چمن طبیعی از زیر رشد کرده و سبب خراب 

شدن چمن مصنوعی نیز شده است.
شهید آیت الله ابراهیم رئیسی روز ۱۶ دی ۱۴۰2 و در جریان دومین سفر استانی خود 
به زنجان با بازدید از پروژه معطل مانده ورزشگاه ۱۵ هزار نفری زنجان، سه دستور برای 

تسریع در اجرای آن را صادر کردند
ساخت ورزشگاه ۱۵ هزار نفری شهر زنجان که توسط پیمانکاران تعیین شده از سوی 
سازمان ساخت، تجهیز و نوسازی اماکن ورزشی تا سال ۱۴۰2 انجام می شود با دستور 

رئیس جمهور شهید رئیسی به اداره کل ورزش و جوانان استان زنجان واگذار شد.
شهید آیت الله ابراهیم رئیسی روز ۱۶ دی ۱۴۰2 و در جریان دومین سفر استانی خود 
به زنجان با بازدید از پروژه معطل مانده ورزشگاه ۱۵ هزار نفری زنجان، سه دستور برای 

تسریع در اجرای آن را صادر کردند.

وی در این بازدید، دستور داد ضمن واگذاری عملیات احداث ورزشگاه از وزارت ورزش 
و جوانان به استان و جذب و تأمین اعتبار مورد نیاز برای تکمیل آن، این پروژه حداکثر 

تا پایان شهریور ۱۴۰۳ تکمیل و آماده بهره برداری شود.
ورزشگاه نیمه تمامی که ۷۰ درصد آن بازسازی شد

آنچه از ویژگی های متمایز کننده شهر زنجان با سایر نقاط کشور هست بازسازی 
و مرمت پروژه های هست که هنوز افتتاح نشده همان چیزی که 22 آبان ماه سال 
گذشته مدیرکل ورزش و جوانان زنجان در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان به آن 
اشاره کرد و گفت: با تخصیص اعتبارات و اقدامات صورت گرفته، حدود ۷۰ درصد 

ورزشگاه ۱۵ هزار نفری شهر زنجان نوسازی شد.
عملیات احداث ورزشگاه ۱۵ هزار نفری شهر زنجان با ۶۰ هزار و ۶۰۶ متر مربع زیربنا 

در سال ۸۴ با مسؤولیت شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور آغاز شد.
در کنار پروژه پتروشیمی زنجان، این ورزشگاه یکی از شناخته تر ین پروژه های عمرانی 
نیمه کاره این استان است که مردم سالهاست منتظر به ثمر نشست آن هستند که 

دولت های مختلفی را از سال ۸۴ تاکنون به خود دیده است.
با اینکه استان زنجان دارای صنایع پرسودی همچون سرب و روی، حوزه برق و … 
است اما فوتبال در این استان آنچنان که باید در حوزه زیرساخت و حمایت از تیم های 

لیگ برتری و سایر سطوح موفق نبوده است.
شاید اگر تمام صنایع مهم در استان سهم خود از مسئولیت های اجتماعی را پرداخت 
می کردند، ما اکنون شاهد ثمر دهی ورزشگاه ۱۵ هزار نفری زیتون در زنجان بودیم که 

سالهاست بلاتکلیف مانده است.
برای اطلاع از آخرین وضعیت این پروژه به سراغ جواد بازرگان مدیرکل ورزش و 
جوانان استان زنجان رفتیم. با اینکه وی قرار است در روزهای آینده جا به جا شود 
و جای خود را به مدیرکل جدید بدهد اما در حال حاضر مطلع ترین فرد نسبت به 

وضعیت پروژه های ورزشی در استان است.
بازرگان با بیان اینکه پیمانکار پروژه کارهای مربوط به تکمیل پروژه را انجام می دهد، 
گفت: اعتبارات مورد نیاز این پروژه قرار است از اعتبارات دولتی و همچنین مولدسازی 

تأمین شود.
مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان افزود: کارهای مربوط به مولدسازی انجام شده 

و با صدور سندهای تک برگ کارها در این خصوص در حال انجام است.
تومان  میلیارد  نیازمند ۳۵۰  تکمیل  برای  زنجان  نفری  هزار  ورزشگاه ۱۵ 
اعتبار است که باید از محل درآمد برخی منابع همانند مولدسازی تأمین شود

وی با اشاره به اعتبار مورد نیاز ورزشگاه ۱۵ هزار نفری زنجان تاکید کرد: این پروژه 
برای تکمیل نیازمند ۳۵۰ میلیارد تومان اعتبار است که باید از محل های ذکر شده 

تأمین شود.
بازرگان در خصوص مولدسازی که قرار است انجام شود، گفت: بالاتر میدان بسیج 
زنجان یعنی زمین های کنار چمن مصنوعی با تغییر کاربری و تبدیل به کاربری تجاری 

شده و مولدسازی انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه این پروژه از مطالبات سال های متمادی مردم زنجان است، اظهار 
کرد: با برطرف شدن مشکلات اعتباری این پروژه به مرحله بهره برداری و افتتاح 

خواهد رسید.
هیچ مخالف توسعه فضاهای ورزشی نیست، ولی آنچه امروز استان زنجان و بخصوص 
شهر زنجان بعد از 2۰ سال با آن مواجه است حیف و میل بیت المل برای پروژه ورزشی 
که نه مکان یابی درست شده و در گذشته نه در هزینه کردها و انتخاب پیمانکار دقت 

نظر صورت گرفته است.
این پروژه تنها محلی برای سو استفاده و حیف و میل بیت بیت المال برای برخی 
مدیران که از محل طولانی شدن پروژه و تعامل مالی با پیمانکار به دستاوردهای خوبی 

در حوزه مالی دست یافته اند، شده است.
ورزشگاه ۱۵ هزار نفری زیتون زنجان، نماد یک کار غیرکارشناسی محض و اصرار بر 
اشتباه از سوی گروهی است که هیچ اعتقادی به سیستم مدیریت و برنامه ریزی و کار 
کارشناسی نداشته و امروز با گذشت 2۰ سال این اشتباه باید به ناچار تکمیل شود 
تا چهره نازیبای یک پروژه نیمه تمام از صفحه زنگار گرفته صدها پروژه نیمه تمام 

زنجان پاک شود.

ساختورزشگاهزیتونزنجان۲۰سالهشد؛

 اصرار بر تکمیل یک اشتباه
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علیمطهری:
علت حادثه بندر شهید رجایی 

باید کارشناسی شود

چرا عطش خریداران بورسی سرکوب شد؟

پیشبینییککارشناسازنرختورمدرماههایآینده؛

هنوز شوک ارزی تخلیه نشده؛ حتی اگر از حالا 
ثبات برقرار شود تورم افزایشی خواهد بود

خبر 

کوتاه 

اختیار  در  قدرت  هفته،  روز  سومین  معاملات  ابتدای  دقیقه  سی  در  نیوز/  تجارت 
خریداران بود. فشار تقاضا نماگر های بورسی را در مسیر صعود قرار داد. دماسنج اصلی 
تالار شیشه ای رشد.۰.9۵درصد را تجربه کرد و به سطح ۳میلیون و ۱۴۷هزار واحد 
افزایش یافت. این موج مثبت کوچکتر های بورسی را نیز تحت تاثیر قرار داد. شاخص 

هم وزن با رشد ۰.۸۵درصد به سطح 9۱2هزار واحد افزایش یافت. 
بورس پس از تجربه دو روز پر تلاطم سرانجام  رفتاری متعادل نشان داد. در ابتدای 
معاملات روز دوشنبه بورس تهران یکدست به رنگ سبز درآمد. اما به مرور ردپای 
فروشندگان نمایان شد. فروشندگان عطش خریداران را سرکوب کردند. درحالی که 
تا ساعت ۱۰صبح شاهد ورود پول حقیقی در بازار سرمایه بودیم، از این ساعت موج 
عرضه موجب شد تا خروج پول از بازار سهام رقم بخورد. البته در روز جاری بار دیگر 
نماد های کوچکتر بازار عرض اندام کردند. هرچند که در ابتدای روز رشد بزرگان بورسی 
از کوچکتر ها بیشتر بود، اما پس از موج عرضه، این بار نماد های کوچکتر بودند که 
پیروز میدان شدند. فعالان بورسی مجددا نسبت به گروه های بانکی به عنوان اصلی ترین 
ذی نفع مذاکرات ایران و آمریکا چراغ سبز نشان دادند. همچنین صنایع شیمیایی و 
پالایشی نیز امروز رتبه های دوم و سوم بیشترین میزان جذب پول حقیقی را از آن 
خود کردند. در روز جاری بار دیگر فعالان بورسی به سمت گروه های بانکی هجوم 
آوردند. از همان ابتدای معاملات بانک ها مورد توجه سرمایه گذاران قرار گرفتند و 
بیشترین ورود پول در نیمه ابتدایی بازار به این صنعت رقم خورد. پالایشی ها دیگر 
صنعت مورد توجه در بازار امروز بودند این صنعت در هفت روز گذشته به کرات از 
سوی فعالان بازار سرمایه مورد اقبال قرار گرفته است. در جریان معاملات روز دوشنبه 
نیز پالایشی ها دومین صنعت با بیشترین میزان ورود پول بودند. سومین صنعت که 
بیشترین میزان ورود پول را در روز دوشنبه به خود اختصاص داد، صنعت محصولات 
شیمیایی است. این صنعت جذاب ترین شرکت ها را جهت جذب سرمایه گذار خارجی 
دارد. همین امر موجب شد تا با سیگنال مثبت توافق، سبزپوشی در شیمیایی ها رقم 
بخورد. صنعت حمل و نقل و انبارداری در روز گذشته با توجه به حادثه تلخ بندر شهید 
رجایی با کاهش استقبال همراه شدند و جزو صنایع با بیشترین میزان خروج پول 
بودند. حال در روز جاری هیجان فروش در این نماد ها فروکش کرد و حمل و نقلی ها 

جان تازه ای گرفتند.
فشار تقاضا بالا گرفت؟

در سی دقیقه ابتدای معاملات سومین روز هفته، قدرت در اختیار خریداران بود. فشار 
تقاضا نماگر های بورسی را در مسیر صعود قرار داد.

دماسنج اصلی تالار شیشه ای رشد.۰.9۵درصد را تجربه کرد و به سطح ۳میلیون و 
۱۴۷هزار واحد افزایش یافت. این موج مثبت کوچکتر های بورسی را نیز تحت تاثیر 

قرار داد. شاخص هم وزن با رشد ۰.۸۵درصد به سطح 9۱2هزار واحد افزایش یافت.
رد پای فروشندگان

با گذشت زمان تاحدودی از هیجان ابتدای روز خریداران کاسته شد. نماگر اصلی تالار 
شیشه ای ۰.2 درصد از اوج روزانه خود عقب نشینی کرد و به سطح ۳ میلیون و ۱۴۰ 
هزار واحد رسید. این فروکش هیجان خرید عمدتا در شاخص سازان رقم خورد. در 
شاخص هم وزن خریداران بر فروشندگان غلبه کردند و این نماگر بورسی همچنان در 
محدوده ابتدای روز خود پابرجا ماند. ارزش صف های خرید بورس تهران به محدوده 
92۰ میلیارد تومان رسید که دوبرابر ارزش صف های فروش است. همچنین ۳۷۶ نماد 

شامل ۷۵ درصد از بازار سرمایه در محدوده مثبت تابلو جای گرفتند.
فروکش هیجان مثبت

از ساعت ۱۰ صبح جریان عرضه در بازار سهام شدت یافت به نحوی که شاخص کل 
بورس تهران از ۰.۴ درصد از اوج روزانه خود عقب نشینی کرد و به سطح ۳ میلیون 
و ۱۳۴ هزار واحد کاهش یافت. با این حال همچنان اوضاع کوچکتر های بورسی بهتر 
است و نماگر هم وزن حدودا در سطح اول معاملات باقی ماند. ارزش معاملات خرد طی 
۱.۵ ساعت به میزان ۱۱ هزار میلیارد تومان به ثبت رسید. در جریان معاملات امروز ۶۰ 

میلیارد تومان پول توسط حقیقی ها از گردونه معاملات خارج شد.

اعتماد/ نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت: برای جلوگیری از تکرار حادثه بندر 
شهید رجایی، با قاصران و مقصران این حادثه برخورد شود.

علی مطهری درباره پیام رهبر انقلاب در خصوص پیگیری هرگونه سهل انگاری یا تعمّد 
در حادثه انفجار در بندر شهید رجایی، اظهار کرد: آنطور که در اخبار آمده، مهمترین 
عامل حادثه در بندر شهید رجایی، شرکتی بوده که کالای وارداتی را با عنوان کالای 
معمولی و نه خطرناک گزارش داده است. این اولین تخلف بوده که متوجه شرکت 
واردکننده است. به هر حال حمل و نگهداری کالاهای خطرناک ضوابط مخصوص 
خود را دارد. بازرسی گمرک نیز باید گزارش آن شرکت را راستی آزمایی کند تا اگر 
گزارش مطابق واقعیت نبود، اقدامات لازم را انجام دهد. شاید در این زمینه هم کوتاهی 
شده است. وی ادامه داد:حتما در بروز این حادثه قصور و تقصیر وجود داشته که باید 
بررسی و پیگیری شود و با قاصران و مقصران برخورد قانونی شود تا در آینده شاهد 
تکرار چنین حوادثی نباشیم. ممکن است آن شرکت به خاطر منافع اقتصادی گزارش 
خلاف واقع داده است و دنبال سود شخصی بوده است. البته هنوز واقعیت روشن 
نیست و نمی توان قضاوت دقیقی داشت، ولی حتما باید بررسی و پیگیری انجام شود و 
با مقصران و قاصران برخورد شود تا دیگر از تکرار این حوادث جلوگیری شود. این فعال 
سیاسی با اشاره به اینکه نهادهای نظارتی مانند دیوان محاسبات یا سازمان بازرسی 
کل کشور در جلویگری از بروز این حوادث نقش زیادی ندارند، خاطرنشان کرد: این 
نهادهای نظارتی وقتی به موضوعی ورود می کنند که گزارشی به آنها برسد. این نهادها 
نمی توانند به صورت مستقیم امور گمرک را بررسی کنند. در اینجا پیشگیری از بروز 
این حوادث اهمیت دارد و دولت، وزارت راه و گمرک مسئولیت دارند تا چنین وقایعی 
رخ ندهد. مجلس شورای اسلامی هم می تواند با تحقیق و تفحص به این موضوع وارد 

کند و نتیجه را به اطلاع مردم برساند.

ارتباط  اقتصادی،  کلیدی ترین شاخص های  از  یکی  عنوان  به  تورم  نرخ  اعتماد/ 
در  شاخص  این  اهمیت  جهت  به  دارد.  مردم  روزمره  معیشت  با  تنگاتنگی 
پژوهش های اقتصادی و همچنین اثری که بر معیشت مردم می گذارد، مرکز آمار به 

صورت ماهانه اطلاعات این شاخص را به روز می کند.
از رشد  تورم سال ۱۴۰۴ حکایت  اولین  از  ایران  آمار  جدیدترین گزارش مرکز 
قیمت ها هم در گروه خوراکی و هم در گروه غیرخوراکی دارد. طبق این گزارش، 
نرخ تورم کل کشور هم به صورت ماهانه و هم به صورت نقطه ای و سالانه در 
مقایسه با اسفند ماه افزایش یافته است. از بین دو گروه اصلی سبد مصرف خانوار، 
یعنی کالاهای خوراکی و غیرخوراکی، گروه خوراکی ها تورم ماهانه بالاتری را تجربه 

کرده است.
تأخیر اثرگذاری نرخ ارز بر تورم

طبق الگوی اقتصادی رایج، افزایش نرخ ارز معمولا با یک وقفه زمانی بر شاخص 
قیمت ها اثر می گذارد. بنابراین، جهش ارزی ماه های گذشته هنوز به طور کامل در 
قیمت کالاها و خدمات تخلیه نشده و انتظار می رود تا خردادماه، تورم ناشی از این 

شوک ارزی در آمارها بازتاب پیدا کند.
خوراکی ها؛ تورمی زودرس، اما در حال کاهش

در بخش خوراکی ها، تورم پیش از دیگر گروه ها خود را نشان داد. کالاهای اساسی 
و مواد غذایی که معمولا سریع تر نسبت به نوسانات ارزی واکنش نشان می دهند، 
از ماه های پایانی سال گذشته روندی افزایشی را آغاز کردند و همین موضوع باعث 
شد که تا حدودی کنترل قیمت ها در این بخش زودتر آغاز شود و آمارهای فروردین 

نشان از کاهش نسبی نرخ تورم در گروه خوراکی ها دارد.
آرامش مقطعی در بازار ارز؛ امیدواری به کنترل تورم در ماه های آتی

با انتشار اخبار مربوط به ازسرگیری مذاکرات و گشایش های احتمالی سیاسی، بازار 
ارز شاهد افت نسبی قیمت دلار بوده است. نرخ دلار در بازار غیررسمی از قله ۱۰۶ 
هزار تومان به حدود ۸۰ هزار تومان کاهش یافته و این مساله تا حدی انتظارات 

تورمی را نیز تعدیل کرده است.
اولین تصویر از تورم ۱۴۰۴

نرخ تورم شاخصی است که نشان می دهد قیمت یک سبد یکسان از کالا و خدمات 
مورد استفاده خانوار در هر ماه چند درصد نسبت به گذشته تغییر کرده است.

جدیدترین گزارش مرکز آمار نشان می دهد که نرخ تورم ماهانه کل کشور از ۳.۳ 
درصد در اسفند ماه سال قبل به ۳.9 درصد در فروردین ۱۴۰۴ رسیده است که 
نشانگر افزایش ۰.۶ واحد درصدی است. یعنی در فروردین ماه خانوارها برای خرید 
همان سبد اسفندماه ۳.9 درصدبیشتر هزینه کرده اند. نرخ تورم نقطه به نقطه نیز با 
وضعیت مشابهی از ۳۷.۱ درصد به ۳۸.9 درصد رسیده است که افزایش قابل توجهی 
به شما می رود و نرخ سالانه این شاخص نیز با خروج از کانال ۳2 درصدی، به ۳۳.۴ 

درصد افزایش یافته است.
وضعیت گروه های کالایی در فروردین ماه

خوراکی،  گروه  می دهد؛  تشکیل  کالا  از  اصلی  گروه  دو  را  خانوار  مصرف  سبد 
آشامیدنی و دخانیات و گروه غیرخوراکی و خدمات. تورم ماهانه گروه خوراکی ها 
از ۴.9 درصد در اسفند به ۴.2 درصد در فروردین ماه کاهش یافته است؛ با اینکه 
اما هنوز بالای 2 درصد است که  نزولی شده  ابتدای سال  این شاخص در  روند 
محدوده هشداردهنده ای برای تورم ماهانه محسوب می شود. در مقابل، تورم ماهانه 
غیرخوراکی ها از کانال 2 درصد خارج شده و تا ۳.۸ درصد افزایش یافته است. 
بررسی ها نشان می دهد که از بین تمام گروه های کالایی، بالاترین تورم ماهانه 
متعلق به میوه و خشکبار بوده است. این شاخص برای این اقلام به ۱۱.۷ درصد 
در فروردین ماه امسال رسیده که بخشی از آن به دلیل فرارسیدن میوه های نوبرانه 
با قیمت های بالا بوده است. بعد از کالا و خدمات متفرقه، بالاترین تورم ماهانه به 
دخانیات تعلق گرفته است؛ در مقابل، لبنیات و تخم مرغ و گروه آموزش کمترین 

تورم ماهانه را تجربه کرده اند.
اثر نرخ دلار بر رشد تورم

به  فروردین ماه ۱۴۰۴  تورم  نرخ  در خصوص  اقتصاددان  شقاقی شهری،  وحید 
»اعتماد« اظهار کرد: از قبل هم قابل پیش بینی بود که روند نرخ تورم در ماه های 
آینده صعودی خواهد شد و دلیل اصلی اش هم افزایش شدید نرخ دلار در ماه های 
اخیر بود. این کارشناس اقتصادی در ادامه با اشاره به افزایش نرخ دلار گفت: نرخ 
دلار از محدوده حدود ۶۴ یا ۶۵ هزار تومان، با یک جهش قابل  توجه تا مرز ۱۰۶ 
بزرگ  ارزی  بدون شک یک شوک  افزایشی  بالا رفت و چنین  تومان هم  هزار 
محسوب می شود که معمولا با تأخیر، آثار تورمی قابل  توجهی به  جا می گذارد. 
شقاقی شهری خاطرنشان کرد: بر اساس تحلیل بنده هنوز آثار کامل شوک ارزی 
در اقتصاد تخلیه نشده است و حتی اگر از این به بعد هم شرایط اقتصادی کمی 
آرام تر شود، همین میزان جهش ۳۰ تا ۴۰ هزار تومانی در نرخ ارز که در بازه زمانی 
کوتاهی رخ داده است، احتمالا تا خرداد ماه در آمارهای رسمی مرکز آمار خود را 
نشان خواهد داد، به این معنی که حتی اگر از حالا ثبات نسبی برقرار باشد، باز هم 

انتظار می رود که تورم ماه های آینده روندی افزایشی داشته باشد.
اثرات شوک ارزی قبلی هنوز در اقتصاد جاری است

این اقتصاددان تصریح کرد: البته طی روزهای اخیر یک توقف نسبی در رشد نرخ 
ارز مشاهده شد، که بیشتر ناشی از اخبار مربوط به مذاکرات سیاسی و بین المللی 
بود و به طور مشخص، نرخ دلار در بازار غیررسمی از سقف ۱۰۶ هزار تومان، به 
محدود ه۸۰ هزار تومان کاهش پیدا کرد. او ادامه داد: این موضوع نشان می دهد که 
فعلا بازار دچار یک وقفه یا نوعی شوک معکوس شده است؛ اما واقعیت این است 
که اثرات شوک ارزی قبلی هنوز در اقتصاد جاری است و این تأثیرات تا یکی دو ماه 
آینده در داده های آماری دیده خواهد شد. شقاقی شهری گفت: به عنوان مثال؛ نرخ 
تورم ماهانه که در ماه گذشته حدود ۳.9 درصد بود، به احتمال زیاد در اردیبهشت و 
خرداد ماه به ۴.۵ تا حتی ۵ درصد هم برسد و در برخی پیش بینی ها، حتی صحبت 

از نرخ تورم ماهانه بالای ۵ درصد برای خردادماه نیز مطرح شده است.

انواع  روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: سر برآوردن 
فسادها در بدنه دستگاه های دولتی به معنای اعم و 
عاجز بودن دولت ها از مقابله با عوامل فساد و رانت و 

ویژه خواری چیزی نیست که قابل انکار باشد.
بزرگ ترین تحولی که در سیاست داخلی نیاز داریم، 
ریشه کن ساختن مافیاهاست که ترکیبی از مافیای 
اقتصادی، مافیای سیاسی، مافیای فرهنگی، مافیای 
رسانه ای و مافیای داروئی اکنون در کشورمان فعال 
است که اگر ریشه کن نشود هیچ دولتی قدرت کار 
را  خود  برنامه های  اجرای  و  اهداف  تحقق  و  کردن 
سیاست  در  تحول  آمدن  وجود  به  داشت.  نخواهد 
وجود  به  مردم  در  زیادی  امید  کشورمان  خارجی 
آورده و همگان را نسبت به حل مشکلات خوشبین 
کرده است. هموار شدن راه تجارت خارجی، تبادلات 
بانکی، سرمایه گذاری خارجی، فروش نفت و... که از 
دستاوردهای تحول در سیاست خارجی خواهد بود، 
فقط در صورتی به نفع کشور و مردم تمام خواهد شد 
که اختاپوس مافیا ریشه کن شده باشد. با فعال بودن 
مافیاها تمام دستاوردهای ناشی از تحول در سیاست 
خارجی و رفع تحریم ها به شکم این اختاپوس سرازیر 
خواهند شد و دولت و ملت باز هم محروم خواهند بود.

دولتی  هیچ  شد،  مافیاها  گرفتار  ایران  که  وقتی  از 
و  مصوب  قوانین  شده،  تدوین  برنامه های  نتوانست 
طرح های مورد نظر را به درستی اجرائی کند. قدرت 
در  هم  مردم  دولت هاست.  از  بیشتر  بسیار  مافیاها 
از رفاه و گذران عادی زندگی  دوران تسلط مافیاها 

محروم شدند و همچنان این محرومیت ادامه دارد.
سر برآوردن انواع فسادها در بدنه دستگاه های دولتی 

با  مقابله  از  دولت ها  بودن  عاجز  و  اعم  معنای  به 
عوامل فساد و رانت و ویژه خواری چیزی نیست که 
بزرگ  مفسدان  به  اینکه  عجیب تر  باشد.  انکار  قابل 
اقتصادی بعد از آنکه جرمشان در دادگاه صالحه به 
اثبات رسید و به زندان و مجازات مالی محکوم شدند، 
اجازه داده می شود وارد عرصه سرمایه گذاری شوند و 
پرهزینه ترین خطوط هوائی و ریلی را تأسیس نمایند 

و بر مجاری امور سلطه پیدا کنند. 
باز گذاشتن دست این قبیل افراد در عرصه اقتصادی 
علاوه بر اینکه برخلاف ضوابط عقلی، اقتصادی و عرفی 
است، با مبانی اعلام شده توسط امام خمینی بنیانگذار 

نظام جمهوری اسلامی نیز در تضاد است.
مبارزه با مافیاها در عین حال که دشواری هائی دارد، 
کاری شدنی است. از این جهت دشوار است که اجزاء 

نفوذ  دستگاه ها  از  بسیاری  بدنه  در  مافیا  اختاپوس 
این  با  به معنای برخورد  با مافیا  کرده اند و برخورد 
اجزاء پراکنده در تار و پود حکمرانی است. آنها قطعاً 
ادامه  برای  ابزارهای مختلف  به  و  مقاومت می کنند 
حیات انگلی خود متوسل می شوند و برای موفق شدن 

حاضرند پول های زیاد خرج کنند.
ریشه کن کردن این اختاپوس با تمام اجزائی که دارد 
مستلزم پیدا شدن اراده ای قوی در مسئولین نظام برای 
پاکسازی بدنه حکمرانی از عوامل نفوذی مافیاهاست. 
اگر چنین اراده ای در مسئولین به وجود بیاید و مبارزه 
از بدنه شروع شود و با قوت و قاطعیت ادامه یابد قطعاً 
مافیاها ریشه کن خواهند شد، واقعه مهمی که راه را 
برای حکمرانی سالم و زندگی سعادتمند مردم هموار 

خواهد کرد.

ایلنا/  معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
افراد  دندان های  از  درصد  داشت: ۶۰  اظهار  پزشکی 
بالای ۵۰ سال سالم نیست؛ در واقع یا پوسیده است 
یا کشیده شده است. »علیرضا رئیسی« معاون بهداشت 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اظهار داشت: 
یکی از مواردی که پرداختی از جیب مردم در آن واقعا 
زیاد و کمرشکن است، حوزه دندانپزشکی است. اکنون 
۶۰ درصد از دندان های افراد بالای ۵۰ سال ما سالم 
نیست؛ یا پوسیده است یا کشیده شده است. رئیسی 
ادامه داد: به همین دلیل، این موضوع یکی از معضلات 
است که در حوزه  این  ما  راهکار  است.  اصلی کشور 
پیشگیری وارد شویم؛ یعنی باید از قبل مدرسه به سراغ 

آموزش و پیشگیری برویم تا بچه ها حین بزرگ شدن 
با فرهنگ مسواک زدن و رعایت کردن بهداشت دهان 
و دندان آشنا شوند که در آینده به این مشکل دچار 

نگردند.
وی افزود: اگر بخواهیم الان به سراغ این افراد برویم و 
دندان هایشان را درست کنیم کار خاصی انجام نداده ایم. 
این کار هم انجام خواهد شد، اما بهترین کار این است 
که پیشگیری کنیم و به این صورت جلو برویم. و این 
یکی از برنامه های اصلی ما نیز همین است. کاری که 
الان در حال انجام آن هستیم تجهیز مراکز بهداشتی 
و درمانی است که این را در قالب نظام ارجاع خواهیم 
آورد. در حال تجهیز مراکز و آموزش به تکنسین ها و 

کار  بتوانیم  ان شاالله  که  دندان پزشک هایمان هستیم 
خیلی خوبی در سطح کشور راه اندازی کنیم.

رئیسی درباره بالا بودن تعرفه دندانپزشکی گفت: تعرفه 
بخش دولتی خیلی پایین است و این بخش خصوصی 
است که تعرفه در آن بالا است. این وظیفه ما در حوزه 
بهداشت است که به سمت پیشگیری و درمان برویم 
که به مرحله ای که نیاز به پرداخت بالا باشد نرسند. 
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  بهداشت  معاون 
پزشکی در واکنش به شایعه گسترش جذام در کشور 
به واسطه اتباع پاسخ داد: چنین چیزی نیست که فکر 
کنیم در کشور ما شایع شده باشد؛ حتی در میان اتباع 

هم فعلاً اینگونه نیست.

اجزاء اختاپوس مافیا در بدنه بسیاری از دستگاه ها نفوذ کرده است

معاونبهداشتوزارتبهداشت،درمانوآموزشپزشکی؛

»گسترش جذام« در میان اتباع صحت ندارد

نگاه روز

جشن روز دختر در سالن ۶ هزار نفری انقلاب زنجان برگزار شد


